
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

مراسم تکریم از منتخبان دوره بیست و چهارم و بیست و پنجم 
خادمان قرآن کریم با حضور حجت الاســلام والمسلمین حسن 
روحانــی رئیس جمهوری و ســیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی برگزار شد. تاکنون ۲۵۰ خادم قرآنی طی ۲۳ دوره 
موفق به دریافت مدال خادمی قرآن شده اند. در این مراسم که با 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی برگزار شد، رئیس جمهوری و وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی سخنرانی کردند.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در سخنرانی خود 
به دریای بیکران قرآن کریم اشاره کرد: »بهره کافی و درست نبردن 
از دریای بیکران قرآن، ظلم به خود ما و قرآن اســت و بی تردید 
قرائت و تلاوت قرآن با صوت حســن، استفاده خوب از زبان است 
و همزمان ترجمه قرآن باید روان و ســلیس بوده و به طور مرتب 

به روز و نو شود.«
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت رئیس جمهوری با بیان 
اینکه در زمینه قرائت و حفظ قرآن ایرانی ها پا به پای قاریان دنیا 
پیش می روند که افتخار آمیز است، تصریح کرد: فضای مجازی هم 
می تواند مشکل آفرین باشد و هم یک فرصت بی نظیر است و باید 
از فرصت های آن برای آموزش قرآن و احکام دینی و الهی نهایت 

استفاده را ببریم.
رئیس جمهوری قرآن را همانند دریای مواج بیکران تشبیه و بر 
استفاده از عمق مختلف قرآن تأکید کرد. دکتر روحانی در بخشی 
از سخنان خود به جلسات تفسیر قرآن کریم امام خمینی)ره( در 
قم پیش از انقلاب اسلامی اشاره کرد. رئیس جمهوری تلاش های 
خادمان قرآن کریم در جامعه را مقدس، سنگین و ارزشمند خواند 
و با اعلام اینکه ممکن است ترجمه ای به زبان ۴۰ سال پیش باشد، 
اما امروز مفاهیم و واژه ها عوض شده است، گفت: قرآن باید از لحاظ 
ترجمه مرتب نو شود و وزارت ارشاد موظف است بهترین ترجمه 

را در کشور تشویق کند.
دکتر روحانی از وزارت ارشــاد خواست تا با برگزاری مسابقات 
ترجمه به صورت یک جزء و برنده شدن مؤلف بقیه قرآن نیز توسط 

همان مترجم، ترجمه شود.
رئیس جمهوری در ســخنان خود بر ضرورت ترجمه روان و 
سلیس و با کمترین فاصله به محتوای واقعی کلام خدا، دسترسی 
آســان برای نسل جوان، اهمیت حفظ قرآن در سنین نوجوانی و 
کودکی و بهره بردن از فضای مجازی تأکید کرد و نقش ایرانیان در 
طول تاریخ اسلام در زمینه حدیث و تفسیر قرآن کوشا را برشمرد: 
پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، ایران در مسابقات جهانی قرائت و 
حفظ جایگاهی نداشت و امروز حضور جمهوری اسلامی ایران در 

مسابقات جهانی مایه افتخار ایرانیان است.
رئیس جمهوری همچنین شــنیدن صدای قرآن و قرائت این 
کتاب آسمانی با صوت »حسن« را آرامش بخش توصیف کرد و اظهار 
داشت: خداوند قرآن را با اراده حق خودش زیبا خلق کرده است.

رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
کتاب آسمانی قرآن تنها ثمره ای است که از اسلام و پیامبر)ص( 
و در زمان غیبت امام زمان)عج( برای ما باقی مانده اســت، اظهار 
داشت: قرآن تنها کتابی است که تمامی جملات و کلمات با اراده 

حق الهی توسط فرشته ای امین به قلب پیامبر نازل شد.
دکتر روحانــی با بیان اینکه قرآن هماننــد الواح نبوده بلکه           
پیامبر اکرم)ص( زمان نزول متن قرآن را نیز درک کرده اســت، 
ادامه داد: نزول قرآن با کلمه اقرأ بوده که گویی متن جلوی پیامبر 
اکرم)ص( حاضر بوده است و در نهج البلاغه نیز آمده که حضرت 
علــی)ع( هنگامی که در زمان نزول قــرآن در کنار پیامبر)ص( 
بودند صدای جبرئیل را می شنیده است و پیامبر خطاب به ایشان 

می فرمودند تو می شنوی اما نمی بینی چون من نبی هستم.
خادمان انتخاب شده در این دو دوره از رشته های حفظ قرآن، 
قرائت، خوشنویســی و کتابت قرآن، امور هنری، مدیریت قرآنی، 
آموزش و داوری و همچنین تحقیق و پژوهش های قرآنی بودند. 
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سید عباس صالحی در سخنان خود در این مراسم 
به بستر فضای مجازی اشاره کرد: در کنار این فرصت های پیشین 
که در این ۴۰ سال پدید آمده، به نظر می آید یک فرصت و بستر 
جدیدی به نام فضای مجازی شکل گرفته است که شرایط کرونا 
به آن سرعت بخشیده و اتفاقات قابل توجهی را می توان مشاهده 

کرد و بسترها و زیرساخت هایی نیز پدید آمده است.
به گفته وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در دوره چهل ساله 
فعالیت های قرآنی در کشور بیش از ۴۵ هزار کتاب در حوزه علوم 
و معارف قرآن منتشــر شده است. در حوزه رسانه علاوه بر رادیو 
قرآن، شبکه قرآن و معارف سیما و خبرگزاری قرآنی، بیش از ۲۰ 
نشــریه علمی پژوهشــی و بیش از ۲۰ نشریه علمی ترویجی در 
حوزه قرآن منتشر می شــود که فرصت هایی را برای تفکر، تأمل 
و نشــر معارف قرآن کریم فراهم کرده اســت. او به ترجمه های 
محدود قرآن کریم در زمان قبل از انقلاب اســلامی اشاره کرد و 
تعداد ترجمه های قرآن بعد از انقلاب اسلامی را 9۰ عنوان ترجمه 
خواند: بسیاری از آنها ترجمه های قابل توجه و استناد هستند و در 

دسترس فارسی زبانان است.
صالحی به فعالیت قابل توجه حوزه هنرهای قرآنی، خوشنویسی، 
نگارگری، آواها و نغمات قرآنی، شعر، هنرهای نمایشی و داستان در 
این ۴۰ سال اشاره کرد و گفت: »یکی از جشنواره هایی که معاونت 
قرآن و عترت برگزار می کند، جشنواره آیات است که هر سال در 
حوزه مناسبات قرآن و هنرهای قرآنی اتفاقات خوبی رقم می خورد.«
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قالیباف درتیم مشاوران و برنامه ریزان 
خود تجدیدنظر کند

انتقاد از حاشیه های سفر خارجی رئیس مجلس در صحن مجلس

محمد باقر قالیباف پس از سفر پر حاشیه به روسیه، دیروز در بهارستان حاضر شد 
و در جلســه ای غیرعلنی گزارشی به نمایندگان ارائه داد؛ جلسه ای که البته در همان 
غیرعلنی بودن خلاصه نشــد و نمایندگان بحث در مورد این سفر را به جلسه علنی 
هم کشاندند و به انتقاد از رئیس مجلس هم پرداختند. در این میان محمود احمدی 
بیغش که عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس است در انتقاد به 
حاشیه های سفر رئیس مجلس به روسیه و لغو دیدار پوتین با قالیباف گفت که با وجود 
این همه مشاور و دستیار »مدعی التیم« عریض و طویل تشریفات رئیس مجلس، چرا 
یک سفر رسمی و معمولی نباید بدرستی راهبری و مدیریت شود که این همه جنجال 
به پا کند. او خطاب به قالیباف گفت که آیا بهتر نیســت در حجم، کمیت، کیفیت و 
مشاوران و دستیاران و برنامه ریزان دفتر خودتان تجدیدنظر اساسی کرده و اندکی هم 

برای انتخاب، نمایندگان مجلس را به حساب بیاورید. 
ساده انگاری نسبت به کشور روسیه و آداب بسیار سخت و پیچیده رسمی در ساختار 
حاکمیت این کشــور است که در قصور مسئولان سفارت ایران در روسیه و متأسفانه 
تیم غیرحرفه ای برنامه ریز مجلس مورد توجه قرار نگرفته و منجر به این حد از حرف و 
حدیث برای مجلس شده است. احمدی بیغش اشاره ای هم به جلسات رئیس مجلس 

در تهران داشت که به دلیل همین موضوع کرونا از حضور در آن ممنوع شده بود.
 او گفت: آقای قالیباف در کشور خودمان به دلیل مبتلا شدن به کرونا رئیس جمهوری 
روحانی به جنابعالی برای تشکیل جلسه و نشست سران قوا وقت نداد و آن نشست را 
کنسل کرد. حال شما انتظار دارید پوتین که از حرفه ای ترین و مرموزترین سیاستمداران 
دنیاست بدون اطمینان از سلامت کرونایی شما و هیأت همراه با جنابعالی ملاقات کند؟ 
صدای تریبون احمدی بیغش در ادامه و در حالی که می گفت:»اگر این اتفاق مهم و 
رخداد تلخ را مقایسه کنیم با نامه حضرت امام به گورباچف و عظمت، ابهت و اقتدار 
نمایندگان حضرت امام برای انتقال نامه به رهبر اتحاد جماهیر شوروی«... به دلیل اتمام 

زمان مقرر شده برای بیان نطق قطع شد. 
پس از پایان نطق احمدی بیغش، علی نیکزاد در پاســخ به او گفت: مقایسه سفر 
فرستاده امام راحل برای ارائه پیام بنیانگذار انقلاب اسلامی به گورباچف با سفر اخیر 

رئیس مجلس به روسیه، درست نیست.
 آن سفر تنها برای تسلیم پیام امام راحل انجام شد، ولی سفر قالیباف یک سفر بین 
پارلمانی بود که در کنار آن قرار بود پیام رهبر معظم انقلاب نیز به پوتین رئیس جمهوری 
روسیه تسلیم شود. عزیزان این موضوع را در نظر داشته باشند. در ادامه جلسه علنی 
دیروز، رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی در واکنش به صحبت های 
احمدی بیغش به دفاع از قالیباف و سفر او به مسکو پرداخت و گفت: سفر هیأت پارلمانی 
کشورمان به روسیه موجب آشفتگی و عصبانیت اردوگاه غربی ها بویژه امریکایی ها و 

هم پیمانانشان شد که دلیلی بر درست بودن و موفقیت آمیز بودن این سفر است. اما 
طرح شفافیت آرای نمایندگان که در هفته های گذشته کلیات آن با همه وعده وعیدهای 
نمایندگان اصولگرای مجلس یازدهم به تصویب نرسید همچنان دغدغه مجلس است 
و برخی از مجلسی ها در تلاش هستند تا بار دیگر آن را به صحن بیاورند. محمدجواد 
نیک بین نماینده کاشمر در جلسه علنی دیروز در تذکری آیین نامه ای گفت: بعد از رأی 
نیاوردن کلیات طرح شفافیت آرای نمایندگان، هجمه هایی علیه مجلس شکل گرفت. 
وی با انتقاد از شرکت نکردن نمایندگان در رأی گیری گفت: باید ضمن حفظ انتظام 

در مجلس شورای اسلامی فرق خادم و خائن مشخص شود. 
مردم با فرد منافق برخورد می کنند درخواست ما این است که موضوع شفافیت آرای 
نمایندگان در دستور کار جلسه مجلس شورای اسلامی قرار گیرد. در پاسخ به این تذکر، 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در توضیحاتی اعلام کرد که کلیات طرح شفافیت آرای 
نمایندگان برای تصویب به رأی دو سوم نمایندگان نیاز داشت که تنها سه رأی کم آورد. 
او از پیگیری نمایندگان برای بررسی دوباره این طرح خبر داد و گفت: طبق ماده 
۱۳۰ آیین نامه در صورتی که ۵۰ نماینده درخواستی را امضا کنند که طرح ۶ ماه زودتر 
در دستور کار قرار گیرد می توان مجدداً آن طرح را در دستور مجلس قرار داد. بیش از 
۵۰ نماینده این درخواست را امضا کردند لذا طرح شفافیت آرای نمایندگان می تواند 

در دستور هفته جاری مجلس شورای اسلامی قرار گیرد. 
نمایندگان بار دیگر سراغ وزیران کابینه هم رفتند. پس  از محمدجواد آذری جهرمی 
که به دلیل اظهاراتش مبنی بر اینکه »امام یاد داد نه به کاخ سفید اعتمادی هست، نه 
بــه کاخ کرملین امیدی«، مورد هجمه نمایندگان قرار گرفت و به دلیل همزمانی این 
صحبت ها با ســفر قالیباف به روسیه، مجلسی ها به دنبال جمع آوری امضا برای سؤال 
از وزیر ارتباطات هستند، نوبت به سیدمحمود علوی هم رسید. وزیر اطلاعات که در 
گفت وگوی ویژه خبری شــبکه دوم ســیما در ۲۰ بهمن حاضر شــده بود و در مورد 
سیاست های کلی جمهوری اسلامی در خصوص تولید سلاح هسته ای صحبت کرد، 

نمایندگان را به تکاپو انداخت تا طرح سؤال از او را هم کلید بزنند.
 علی خضریان نماینده تهران در با اعلام این خبر گفت: با توجه به اظهارات سید 
محمود علوی وزیر اطلاعات پیرامون احتمال نقض سیاست های کلی جمهوری اسلامی 
و در مخالفت با فتوای رهبر معظم انقلاب درباره حرام بودن تولید سلاح هسته ای که 
متأسفانه منجر به ایجاد هزینه سیاسی برای نظام جمهوری اسلامی شده، طرح سؤال 
از وی تهیه و در سامانه مجلس ثبت شده است تا این عضو کابینه پاسخگوی نمایندگان 
باشد. وی با بیان اینکه وزیر اطلاعات بعد از گذشت چند روز درصدد جبران اظهارات 
خود اقدامی نکرده است، افزود: اظهارات علوی بر خلاف جایگاه سازمانی وزارت اطلاعات 
مبنی بر افزایش امنیت برای کشورمان  بوده و امنیت ملی را دچار مشکل کرده است. 

آیین تجلیل از خادمان قرآن کریم 
برگزار شد

تورم به عنوان مهم ترین بلیه ای که در کشــور وجود دارد، از جنبه های 
مختلف روی بخش ها و گروه های مختلف جامعه اثر منفی می گذارد و هرچه 
رشــد این نرخ افزایش یابد تبعات منفی آن نیز بیشتر و گسترده ترخواهد 
شــد. بررسی آثار تورم از هر جنبه و منظری نابودکننده زندگی اقشار کم 
درآمد و متوسط جامعه است. تأثیر تورم دو رقمی روی اقتصاد را می توان 
از طرف عرضه و تقاضا بررسی کرد. به این معنا که تورم بالا درکنار مصرف 
کننــدگان، تولیدکنندگان را نیز تحت تأثیر قرار می دهد. دربخش تقاضا، 
مردم به سه دسته تقسیم می شوند، دسته نخست افرادی که شغل ندارند 
و درنتیجه درآمدی هم به دســت نمی آورند. دسته دوم کسانی که حقوق 
بگیر هستند و درآمد محدودی دارند و دسته سوم کسانی که درآمد بالایی 
دارند. ازمیان این گروه ها دو گروه نخســت بیشترین آسیب را از تورم بالا 
متحمل می شوند. درواقع تأثیر تورم دو رقمی براین دو گروه یعنی افراد بدون 
درآمد و افراد با درآمد پایین از دو جهت تأثیرگذار است. از یک سو تورم بالا 
باعث می شود تا سبد هزینه های این گروه ها بشدت کوچک شود. این افراد 
برای متعادل کردن دخل و خرج خود مجبور می شــوند تا برخی از کالاها 
و خدمات را از سبد هزینه خود حذف کنند و با شدت گرفتن تورم حتی 
اقلامی مانند گوشت و شیر هم بتدریج حذف می شود. از طرف دیگر تورم 
بالا باعث می شود تا این گروه ها که بخش اعظم جامعه را تشکیل می دهند 
قدرت خرید خود را برای کالاهای سرمایه ای مانند مسکن، خودرو و حتی 
کالاهای مصرفی بادوام مانند لوازم خانگی از دست بدهند و خرید این کالاها 
به آرزویی دســت نیافتنی برای آنها تبدیل شود. تداوم این وضعیت باعث 
می شود، اقشار کم درآمد و متوسط جامعه فشار زیادی را تحمل کنند. علاوه 
برایــن امید آنها به آینده نیز از بین می رود و امیدی برای پس انداز ندارند. 
این درحالی است که درچنین شرایطی، برخی افراد که سرمایه دارند، برای 
کسب سود یا حفظ ارزش دارایی های خود به خرید کالاهایی مانند خودرو، 
مسکن، ارز و طلا با هدف سرمایه گذاری اقدام کنند، موضوعی که خود باعث 
تشدید تورم می شود. درهمین زمینه پیش بینی می شود که میزان افزایش 
حداقل دستمزد کارگران برای سال آینده به بالاترین میزان درتاریخ کشور 
برســد، اما همین افزایش دستمزد و حقوق کارمندان دولت خود به عنوان 
عاملی برای رشد بیشتر تورم خودنمایی می کند. اما همانگونه که اشاره شد، 
تنها مصرف کنندگان از تورم دو رقمی متأثر نمی شوند و بخش تولید نیز از 
تبعات منفی آن لطمه می بیند. در شرایطی که به دلیل رشد نرخ تورم، قیمت 
مواد اولیه برای تولیدکنندگان درکنار سایر هزینه های تولید افزایش می یابد، 
تولیدکنندگان نیز مجبور می شوند تا قیمت محصول نهایی خود را افزایش 
دهند. اما دولت برای حمایت از مصرف کنندگان اقدام به قیمت گذاری در 
برخی از کالاهای اساســی می کند و همین موضوع باعث می شود تا تولید 
صرفه اقتصادی خود را از دست بدهد و بتدریج برخی از واحدهای تولیدی از 
چرخه تولید خارج شوند. بدین ترتیب سمت عرضه نیز دچار آسیب و کاهش 
می شــود و موجب می شود تا روند افزایشی قیمت ها شتاب گیرد. بنابراین 

بخش های وسیعی از مردم بشدت از تورم  آسیب می بینند .
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 خبر
  احداث بیمارستان ۱۵۴ تختی سردار سلیمانی تویسرکان 
توسط سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی ودولتی

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: بیمارســتان ســردار سلیمانی 
تویســرکان در اســتان همدان با ۱۵۴ میلیارد تومان هزینه تکمیل و 
در اختیــار وزارت بهداشــت قرار گرفت.علی نبیان معــاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی 
و دولتــی در گفت وگو با خبرنــگار پایگاه خبری این وزارتخانه جزئیات 
پروژه بیمارســتانی ۱۵۴ تختخوابی ســردار ســلیمانی تویسرکان در 
اســتان همدان با حضور ریاست جمهوری افتتاح شد و در اختیار وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی قرار گرفت، اعلام کرد.معاون وزیر 
راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه بیمارســتان تویسرکان با تلاش های 
شبانه روزی سازمان مجری ســاختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی 
احداث شــده است، گفت: برای احداث این بیمارستان در مجموع ۱۵۴ 
میلیاردتومان هزینه شد.این بیمارستان در زمینی به مساحت ۴۷ هزار 
و ۳۸۸ مترمربع احداث شده است. ساختمان اصلی این بیمارستان نیز 
۱۶ هزار و ۲۰۰ مترمربع مســاحت دارد که در ۵ طبقه احداث شــده 
و ساختمان های جنبی بیمارســتان نیز 9۰۰ مترمربع زیربنا دارد. کل 

زیربنای بیمارستان ۱۷ هزار و ۳۴۰ مترمربع است.
بیمارستان ۱۵۴ تختی تویسرکان در استان همدان دارای بخش های 
بستری داخلی، بستری جراحی، بستری زنان و زایمان، بستری کودکان، 

اورژانس، بخش دیالیز، ICU، CCU، NICU، LDR است.
گفتنی است، بیمارستان ۱۵۴ تختی تویسرکان در استان همدان که 
با تلاش های ســازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی 
یکی از زیرمجموعه های وزارت راه و شهرســازی احداث شده است، ۲۳ 
بهمن با حضور رییس جمهوری افتتاح شد و در اختیار وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی قرار گرفت. در مراسم افتتاح این بیمارستان، 
سیدسعید شاهرخی استاندار همدان، قاسم جان بابایی معاون درمان وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تعدادی از نمایندگان مجلس شورای 

اســلامی، فرماندار و جمعی از مسئولان محلی حضور به هم رساندند.

 بومی سازی سیستم های آرشیوینگ سایت های VTS جزایر 
هرمزگان

معــاون فنــی و نگهداری اداره کل بنادر ودریا نــوردی هرمزگان از 
اجــرای طراحی، ســاخت، نصب و راه اندازی سیســتم آرشــیوینگ ) 
ذخیرســازی (ســایت های VTS جزایر استان با مشــارکت یک شرکت 

دانش بنیان خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت راه و شهرسازی، 
محمد رضا پوررجبی، معاون فنی و نگهداری اداره کل بنادر و دریانوردی 
اســتان هرمزگان در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری این وزارتخانه با 
اشــاره به انعقاد قرارداد به منظور طراحی، ســاخت، نصب و راه اندازی 
سیســتم آرشیوینگ سایت های VTS جزایر استان با یک شرکت دانش 
بنیــان اظهارداشــت: این امر با تکیه بر دانــش متخصصان داخلی و با 
هدف ارتقاء شــرایط ذخیره سازی اطلاعات مرتبط با تجهیزات منصوبه 

در ســایت ها و در جزایر استان انجام می گیرد.
این مقام مســئول گفت: با اجرای این پروژه علاوه بر ذخیره ســازی 
اطلاعات مربوط به تردد شــناورها در هسته مرکزی آرشیوینگ استان، 
کلیه اطلاعات احصاء شــده به شــکل اختصاصی در محل سایت ها نیز 

بارگذاری و  ذخیره می شود .
به گفته پوررجبی علاوه بر تامین تجهیزات، طراحی و پیاده ســازی، 
  DF،AIS،VHF نرم افزار تخصصی ذخیره سازی محلی سنسورها اعم از رادار

نیز توســط این شرکت دانش بنیان اجرا خواهد شد.
وی اعتبــار پیش بینی شــده برای انجام این پــروژه را ۳۷ میلیارد 
ریــال اعلام کرد و افزود: این پروژه از بعــد طراحی و اجرا کاملا بومی 
و مراحل ســاخت و مونتاژ قطعات و تجهیزات آن نیز در داخل کشــور 

به انجام می رسد .

غلامحسین شافعی در دیدار با وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرد؛ رقبای جدید، می توانند 
نقش ترانزیتی ایــران را در منطقه به خطر 
بیندازند، ایــن در حالی که تاکنون اقدامات 
مناســبی در این حوزه صورت گرفته است، 
اما این اقدامات برای توســعه در این بخش 
کافی نبوده اســت.به گزارش اتاق بازرگانی 
ایــران؛ رئیس اتاق ایران در نشســتی که با 
حضور وزیر راه و شهرسازی برگزار شد اعلام 
کرد: ایران در بین کشــور های منطقه ازنظر 
ترانزیــت کالا و انجام امور تجارت خارجی از 
جایگاه مناســبی برخوردار است،اما اقدامات 
کنونی برای توسعه حمل ونقل در حوزه های 
ریلی، جاده ای و دریایی کافی نیست.  رئیس 
اتاق ایران در این نشست با تأکید بر اهمیت 
حمل ونقل در اقتصاد عنوان کرد: امیدواریم 
در برنامه ریــزی مســئولان و به خصوص در 
برنامه های توسعه، اهمیت این بخش لحاظ 
شــود و توسعه حمل ونقل روال مطلوب تری 
به خود گیرد.او با اشــاره به موقعیت خاص 
جغرافیایــی ایران در حــوزه ترانزیت افزود: 
ایران در بین کشور های منطقه ازنظر ترانزیت 
کالا و انجــام امور تجارت خارجی از جایگاه 
مناسبی برخوردار است، همچنین به عنوان 
شــاهراه در انجام تجارت بین بســیاری از 
کشور ها معرفی شده است. اما اقدامات کنونی 
برای توسعه حمل ونقل در حوزه های ریلی، 
جاده ای و دریایی کافی نیست.او تأکید کرد : 
رقبای جدید ایران در حوزه حمل ونقل فعال 
شده اند که می توانند موجب خطر برای نقش 
ترانزیتی ایران در منطقه باشند.شــافعی در 
همین زمینه تأکید کرد باید با برنامه ریزی های 
لازم این عقب افتادگی را جبران کرد.رئیس 
اتاق ایران همچنین به اهمیت حمل ونقل در 
مراودات اقتصاد خارجی به خصوص تجارت 
با کشورهای همسایه اشاره و ابراز امیدواری 
کرد با مدیریت واحد بتوان مشکلات مرزی، 
به خصوص مشکلاتی را که در گمرکات مرزی 
وجود دارد، حل کرد.رئیس اتاق  ایران افتتاح 
راه آهــن خواف- هرات را از اقدامات مؤثر در 
راســتای ارتقای حجم مبادلات تجاری دو 
کشــور بیان کرد و افزود: اگرچه این اقدام، 
راه حل مناسبی دراین باره است، اما امکانات 
و گذرگاه های مرزی باید به صورت رســمی 
مشــغول به کار شود تا در نقاط مرزی تراکم 

کالا نداشته باشیم.

 ســاماندهی مدیریت پایانه های 
مرزی 

محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی نیز 
در این نشست به مسائلی اشاره کرد که باید 
به صورت منســجم و با همکاری اتاق ایران 
دنبال شود تا به نتیجه مطلوب برسد.بر اساس 
اظهارات این مقام مســئول در حوزه حمل و 
نقل با عارضه ای دو بخشــی مواجه هستیم؛ 
اول اینکه به دلایل مختلف در مســیرهایی 
که به مرزها و دریا می رسید، متوقف شدیم 
در صورتی که برای توســعه سطح مناسبات 
بین المللی لازم بود تا گسترش ظرفیت این 
مسیرها را پیگیری کنیم و دوم رسیدگی به 
نابه ســامانی های مدیریتــی در پایانه های 
مرزی است.اســلامی با اشاره به نابه سامانی 
های موجود در پایانــه های مرزی و هزینه 
کرد ۶۰۰ میلیارد تومانی در این بخش طی 
سه الی چهار سال گذشته، گفت: نیمی از این 
پایانه ها تا به امروز به بهره برداری رسیدند. 
البته نابه سامانی های مدیریتی موجود جای 
دفاع ندارد و رســیدگی به این بخش نیز در 
دســتوکار قرار گرفته و مصوبه اخیر رئیس 
جمهور بر حل این مسئله تاکید دارد، در این 
راستا شورای هماهنگی پایانه های مرزی را 
از ماه قبل با حضور نماینده اتاق ایران برگزار 
کردیم تا وضعیت موجود سازماندهی شود و 
اولین مرز برای اجرای برنامه ریزی های صورت 
گرفته، مرز بازرگان است. به دنبال آن هستیم 

تا مرزها محل رسوب کالا نباشد.
او در ادامه به تحریم های آمریکا علیه ایران 
اشاره کرد و با توجه به تمرکز این تحریم ها 
بر همه شــریان های ارتباطی کشور، گفت: 
در مقابل این تحریم ها تلاش گســترده ای 
صورت گرفت تا راه های جایگزین باز کرده 

و به کمک تعاملات دو جانبه و چندجانبه از 
آسیب به حمل و نقل کشور جلوگیری کنیم.

به اعتقاد وزیر راه و شهرسازی موضوع مهم 
در راستای شکوفایی اقتصادی کشور، توجه به 
اصل حاکمیت برند های معتبر و پشتیبانی از 
آنهاست و دوم ارتقای قدرت لجستیک کشور 
اســت که در این حوزه به دنبال گســترش 
ظرفیت ها و ســازمان دهی زیرساخت های 
لازم هستیم.او خاطرنشــان کرد: وزارت راه 
و شهرسازی تسریع کننده و تسهیل کننده 
تجارت است و تمام تلاش خود را برای تحقق 

این مهم می کند.

 ضرورت ایجاد کریدورهای جدید 
با کشورهای همسایه

سید علی حسینی نایب رئیس کمیسیون 
حمل ونقل اتاق ایران نیز با تأکید بر اهمیت 
حمل ونقل در اقتصاد ملی، پیشــنهاد داد تا 
باهدف توسعه ترانزیت، وزارت راه و شهرسازی 
در یــک اقدام راهبــردی ایجاد کریدورهای 
جدید با کشورهای همسایه را در دستور کار 
قرار دهد.او همچنین اهمیت نوسازی ناوگان 
و بهره منــدی از ظرفیت های ملی در همین 

زمینه را موردتوجه قرارداد.
حســینی پیشــنهاد داد تا درصورتی که 
امکان تولید داخل در حوزه حمل ونقل نیست، 
وزارت راه و شهرسازی با انعقاد تفاهم نامه ای با 
وزارت صنعت، شرایطی را مهیا کند تا مجوز 
واردات این محصولات از خارج کشور صادر 
شود.روزبه مختاری رئیس انجمن کشتیرانی 
و خدمات وابســته نیز ضرورت ایجاد کمیته 
تحول دیجیتال در وزارت راه و شهرسازی را 
موردتوجــه قرارداد و گفت: ۸۵ تا 9۵ درصد 
حجم تجارت در دریاســت و به همین دلیل 
هم  هزینه های این بخش در مقایسه با سایر 

بخش های حمل ونقل بالاتر است.
او ضمن تشریح مهم ترین مشکلات حوزه 
حمل ونقل ناشی از تحریم ها افزود: متأسفانه 
تحریم ها موجب کاهــش کیفیت و کارآیی 
شــرکت های ایرانی شده اســت و حتی اگر 
امروز هم دیــوار تحریم ها فروریزد، به دلیل 
حجم آســیبی که هم ازلحاظ تجربی و هم 
علمــی دیده ایم، دیگر توان قبــل را نداریم.

در همیــن زمینه، او بر ضــرورت تحول در 
فرآیندها و به روزرسانی سیستم های آموزشی 
در حمل ونقل دریایــی تأکید کرد.مختاری 
همچنین به انتقاد از شــفاف نبود آمارهای 
اطلاعاتی و در دســترس نبــودن بانک های 
اطلاعاتی برای تجــارت پرداخت و تجمیع 
اطلاعات بخش خصوصی و دولتی را راهکار 

حل مشکلات موجود عنوان کرد.

 سیاســت ما باید تمرکز بر بخش 
خصوصی سوریه باشد

کیوان کاشفی رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و سوریه نیز به تشریح مهم ترین اقدامات 
این اتاق مشــترک بازرگانی پرداخت. او در 
همین زمینه گفت: از یک ســال گذشته که 
سیاست دولت، تقویت تجارت با سوریه بوده 
است، اتاق ایران همواره پیش قدم بوده است.

او با اشاره به راه اندازی مرکز تجارت ایرانیان 

در دمشــق، توضیح داد: در حال حاضر، سه 
شرکت ایرانی در این مرکز مستقرشده اند و 
آماده سازی سایر واحدها نیز در دست اقدام 
است.کاشــفی با تأکید بر این نکته که باید 
سیاست های تجاری بر بخش خصوصی کشور 
سوریه متمرکز شود، خواستار حل مشکلات 
حمل ونقل شد و در همین زمینه، سه مسیر 
ممکن برای توســعه حمل ونقل جاده ای را 

موردتوجه قرارداد. 
او در همین زمینه افزود: بهترین مســیر 
زمینی برای توســعه حمل ونقل با سوریه، از 
طریق خاک عراق اســت که به دلیل برخی 
مشکلات، در حال حاضر امکان بهره برداری 
از این مســیر میســر نیست.کاشفی بابیان 
این خبر که از بیســتم اســفندماه کشتی 
لاینــر از بندرعباس به ســمت بندر لاذقیه 
حرکت خواهد کرد، گفت: قرار است بیستم 
هرماه این کشتی کالای صادراتی از ایران به 
سوریه حمل کند و هیچ محدودیتی در اقلام 
صادراتی وجود ندارد.رئیس اتاق مشــترک 
بازرگانی ایران و ســوریه با اشاره به واگذاری 
مدیریت پایانه های مرزی کشور به وزارت راه، 
تأکیــد کرد: مدیریت پایانه ها باید در اختیار 
تام وزارت راه و شهرسازی باشد، در غیر این 
صورت همان مشکلاتی را شاهد خواهیم بود 

که الآن گمرکات کشور درگیر آن هستند.

 هماهنگی با تحولات ترانزیتی دنیا 
به دنبال شیوع کرونا

همایون اسدی، مشاور کمیسیون حمل و 
نقل اتاق ایران با نگاهی به مطالعات صورت 
گرفته از امکان بروز طیفی از مخاطرات برای 

ایران در آینده نه چندان دور سخن گفت.
به اعتقاد او پس از آغاز دور جدید تحریم ها 
ایران نتوانست با کشورهای دنیا هم گرا باشد. 
هرچند از ســال ۲۰۱۵ به تدریج تمایل به 
بازگشت مکان تولید به وطن آغاز شد و شاهد 
برخی تحولات در این حوزه پس از شیوع کرونا 
بودیم، در این دوران هزینه های کشتیرانی در 
دنیا چند برابر شد و این اتفاق طبیعی روند 

عرضه و تقاضا را نیز متحول ساخت. 
 او ادامه داد: در حال حاضر عضویت ایران 
در اتحادیه اوراسیا به عنوان یک نقطه قوت 
در بخش روابط بین المللی مطرح است و باید 
جایگاه خود را در این منطقه تقویت کنیم. در 
حال حاضر تا حدودی شرایط تغییر کرده و 
مناسبات ویژه ای بین اعضای اتحادیه اوراسیا 
شکل گرفته و مسیرهای ترانزیتی، ایران را دور 
می زنند.اسدی از طرحی در قالب کنسرسیوم 
برای توسعه فعالیت شرکت های ترانزیتی خبر 
داد و گفت: شرکت های خدمات رسان در این 
بخش خرد هستند و توان رقابت با همتایان 
خود در سطح بین المللی را ندارند. بنابراین 
کنسرسیوم ها می توانند در این بخش موفق 

عمل کنند.

 تعجیل در راه انــدازی صندوق 
توسعه حمل و نقل

حمید عزت آبادی پور، رئیس کمیسیون 
حمل و نقل اتاق ایران، تعیین تکلیف پایانه 
های مرزی را اقدام مهمی برشمرد و تشکیل 

کمیته مشــترک بین وزارت راه و اتاق ایران 
را هم بسیار کارساز خواند.بر اساس اظهارات 
ایــن فعال اقتصادی اتخاذ برنامه میان مدت 
برای ارتباط موثر با ترکمنســتان نیاز است؛ 
در حال حاضر یک کشــتی رو-روی ملکی 
در ایــران وجود ندارد تا به کمک آن بتوانیم 
با کشــورهای منطقه اوراسیا ارتباط داشته 
باشــیم.او موضوعــات این بخش را بســیار 
گسترده دانست و تصریح کرد: برای رسیدن 
به هماهنگی بیشتر بین اتاق ایران و سازمان 
های مربوطه لازم است سطح روابط بین بخش 
ها بیشتر شود.عضو هیات نمایندگان اتاق ایران 
ادامه داد: در راستای نوسازی ناوگان و افزایش 
بهره وری بخش ترانزیت، آمادگی یاری رسانی 
داریم. متاسفانه در نوسازی دستورالعمل هایی 
ابلاغ شد که کارساز نبودند، چون مشورت لازم 

با بخش خصوصی صورت نگرفت. 
عزت آبادی پور توجه به صندوق توسعه 
حمل و نقل و حل مشــکلات مربوط به راه 
اندازی این صندوق را خواستار شد. به گفته 
او کار در ایــن بخش، آن طور که باید پیش 
نمــی رود. در صورتی که منابع این صندوق 
می تو اند برای حل مشــکلات نوســازی و 
ایجاد زیرساخت ها مناســب باشد.در ادامه 
محسن چمن آرا، رئیس کمیسیون احداث 
و خدمات فنی مهندسی اتاق ایران تهیه یک 
بسته سرمایه گذاری مشترک بین حوزه راه 
و مسکن را ضروری دانست و تصریح کرد: در 
این حوزه هزینه ها بسیار بالاست و در عین 
حال بازگشت سرمایه اندک. به نظر می رسد 
ایجاد یک بسته سرمایه گذاری مشترک در 
ایــن حوزه، موثر باشــد.او از آمادگی بخش 
خصوصی بــرای مشــارکت در روند ترمیم 
و تکمیل قانون نظام مهندســی خبر داد و 
پیشنهاد تشکیل یک کمیته مشترک درباره 
این قانون را مطرح کرد.اطلاع رسانی درباره 
پروژه های عمرانی و خدمات فنی مهندسی 
در سوریه، درخواست دیگری بود که این فعال 

اقتصادی مطرح کرد.

 ایجاد مسیرهای موازی برای رونق 
تجارت

محمدرضا کرباســی، معاون بین الملل 
اتاق ایران نیز بر نقش و جایگاه کریدورهای 
موازی برای جلوگیری از قفل شدن مسیرهای 
تزانزیتی کشــور تاکید کرد و گفت: در حال 
حاضــر بخش قابــل توجهی از مشــکلات 
ترانزیتی موجود با ایجاد مســیرهای موازی 
قابل حل اســت؛ هرچند لازم است پیش از 
بســته یا قفل شدن مسیرهای موجود برای 
مســیرهای جدید، برنامه ریزی کنیم.او به 
کمبود کانتینرهای یخچال دار و لزوم تامین 
نیازهای این بخش به ویژه در حمل محصولات 
کشاورزی اشاره کرد و ضمن تاکید بر اهمیت 
رفع این مشکل از بی توجهی نسبت به بازار 
کشورهای آفریقایی و نبود خط کشتیرانی و 
خطوط هوایی مســتقیم بین ایران و برخی 

کشورهای آفریقایی انتقاد کرد.

 تعجیــل در الحــاق ایــران به 
کنوانسیون های بین المللی

بهنام فرامرزیان، رئیس امور اجرایی امور 
کارنه تیر اتاق ایران از روند آهسته الحاق ایران 
 )ADR (به کنوانسیون حمل کالاهای خطرناک
و کنوانسیون ATR انتقاد کرد و استفاده از اوراق 
دیجیتال در مســیرهای ترانزیتی به ویژه در 
ارتباط با اروپا را مورد توجه قرار داد و گفت: 
برای تداوم حضور در این مسیر باید به سمت 
دیجیتالی شدن کل روند تجارت و ترانزیت 

قدم برداشت.

 به روز رسانی پس کرانه های مرزی 
به همت بخش خصوصی

امین ترفع، مدیرکل دفتر تجاری سازی 
و امور تشــکل های وزارت راه و شهرسازی 
رویکرد اصلی در ساماندهی مرزها را به موضوع 
فرآیندها و مدیریت پایانه ها معطوف دانست 
و تصریح کرد: آنچه در حاشــیه مرزها دیده 
می شود، مملو از بی نظمی است؛ بازارچه ها 
و پس کرانه های مرزی باید به کمک و توان 
بخش خصوصی، به روز شوند و با ایجاد مرازک 
لجستیک دراین مناطق زمینه ساماندهی آنها 

را فراهم کرد.
سروســامان دادن بــه وضعیت حمل و 
صادرات محصولات کشاورزی نکته دیگری 
بود که از سوی این مقام مسئول مورد توجه 
قرار گرفت. به اعتقــاد او امروز نمی توان از 
رون صادرات محصولات کشــاروزی و باغی 
دفاع کرد.مدیرکل دفتر تجاری سازی و امور 
تشــکل های وزارت راه و شهرسازی ایجاد 
شورای ترانزیتی به عنوان یک متولی در این 
حوزه را از جمله برنامه های وزارتخانه برشمرد 
و اقدام در این مسیر را برای حل موانع موجود 

مناسب دانست.

برای   تشــویق بخش خصوصی 
واردات کشتی رو-رو 

جواد هدایتی، مدیــرکل دفتر ترانزیت و 
حمل ونقل بین المللی نیز به تشریح وضعیت 
تردد در مرزها از سال گذشته تاکنون خبر داد 
و اعلام کرد: در حال حاضر ماهانه، ۷۰ هزار 

تردد از مرزها صورت می گیرد.
او توضیح داد: طبق تفاهم فی مابین ایران و 
جمهوری آذربایجان در چهاردهمین اجلاس 
کمیسیون مشترک اقتصادی، از ششم بهمن 
امسال رویه انجام ترانشیپ کالا در مرزهای 
کشور آذربایجان حذف و امکان حمل یکسره 
تا مقصد نهایی در قلمرو آن کشور فراهم شد.

هدایتــی ضمن ارائــه توضیحاتی درباره 
وضعیت حمل ونقل کشتی رورو، تأکید کرد 
باید بخش خصوصی برای واردات کشــتی 
رورو تشویق شــود.مدیرکل دفتر ترانزیت و 
حمل ونقل بین المللی از بررسی کنوانسیون 
ADR در مجلــس خبر داد و همچنین اعلام 
کــرد مطالعات صورت گرفتــه در خصوص 
ATR در مراحل پایانی قرار دارد و به زودی از 
دولت به مجلس نیز ارسال خواهد شد.محمود 
محمودزاده معاون مسکن و ساختمان وزیر راه 
و شهرســازی هم  به تشریح آخرین اقدمات 
انجام شــده در این معاونــت در حوزه طرح 
اقدام ملی مســکن و همچنین قانون نظام 

مهندسی پرداخت.

 تمرکز وزارت راه و شهرسازی بر 
دیپلماسی حمل و نقل

وزیر راه و شهرسازی در جمع بندی آنچه 
گفته شد، تمرکز بر دپلماسی حمل و نقل و 
برقراری ارتباط مستمر با کشورهای منطقه 
را از جمله برنامه های وزارتخانه عنوان کرد 
و گفت: در این مدت بیشترین سطح روابط 
خارجــی در وزارت راه را داشــتیم و تلاش 
موثری صــورت گرفت تا موضوعــات را در 
این حوزه با کشــورهای دیگر دنبال کنیم.

او بــا بیان این مطلب که حــوزه پایانه های 
مرزی را با ترانزیت در ســاختاری یکسان در 
نظر می گیریم، گفت: گسترش کریدورها از 
برنامــه های مهم وزارتخانه اســت و در این 
باره با کشورهای مختلف در ارتباط هستیم. 
دراین بین راه اندازی مسیر ریلی افغانستان 
را داشتیم که کریدوری  جدید برای برقراری 
مناسبات تجاری و ترانزیتی با کشورهایی نظیر 

تاجیکستان است.

خطر رقبای جدید در نقش ترانزیتی ایران در منطقه

باید ها و نبایدهای صندوق ملی مسکن
رای به تشکیل صندوق ملی مسکن در طرح جهش تولید و تامین مسکن 
توسط نمایندگان مجلس قدم برداشتن در مسیر طرح هایی همچون مسکن 
مهر اســت. با ارائه برخی از پیشــنهادات می توان از تبعــات احتمالی آن بر 

اقتصاد کشور کاست.
مجلس شــورای اســلامی در طرح جهش تولید و تامین مسکن، رای به 
تشــکیل صندوق ملی مســکن داد، از کلیات رویکرد تدوین  کنندگان طرح 
می  توان علاقه به بازگشت به طرح  هایی همچون مسکن مهر را فهمید. از این 
رو در ادامه تلاش شــده اســت تا آسیب  های احتمالی موضوع صندوق احصا 

شده و در راستای کاستن از آسیب  های احتمالی پیشنهاداتی ارائه شود.
۱-تشکیل این صندوق نباید زمینه  ساز ورود دولت به موضوع عرضه مسکن 
گردد بخش مسکن یکی از معدود بخش های خصوصی اقتصاد کشور به حساب 
می  آید، سهم دولت در عرضه و تقاضای این بخش در طی سالیان بسیار اندک 
بوده اســت. اگرچه دولت در راستای انجام وظایف خود در خصوص اصل ۳۱ 
قانون اساســی، همیشــه علاقه  مند به ایفای نقش و حضور در بخش مسکن 
داشته است ولی اتلاف منابع و انجام کار بی  کیفیت در حضور دولت در بخش 

عرضه اثبات شده است.
۲- از صندوق برای تقویت و تجهیز بانک مسکن استفاده گردد

بانک مســکن به عنوان بانک توسعه ه ای بخش مسکن، یکی از مهم ترین 
ابزارهای در اختیار دولت برای تجهیز منابع این بخش به حســاب می  آید. از 
این رو نظر به تجربیات انباشــته در بانک، پیشنهاد می  شود که از منابع این 

صندوق برای تجهیز و تقویت بانک مسکن استفاده گردد.
۳- استفاده از اهرم  های مشوق سرمایه  گذاری به خصوص تمرکز بر احیای 

بافت فرسوده
پیشنهاد می  شــود از منابع صندوق برای ایجاد اهرم  های مشوق سرمایه -

گذاری اســتفاده گردد، امکان ارائه یارانه های مالی برای سازندگان هم راستا 
با سیاســت  های ملی از جمله سازندگان بافت  های فرسوده می تواند منجر به 
موفقیت دولت در استفاده از منابع صندوق برای حل مشکل شهروندان گردد.

۴- تعامل با شهرداری  ها به عنوان متولی برنامه  ریزی شهری
یکی از زمینه  های عدم توفیق طرح  های قبلی دولت  ها در حوزه مسکن، عدم 
مشارکت و تعامل لازم با شهرداری ها به عنوان یکی از ذی نفعان و برنامه  ریز 
مدیریت شــهری بوده است. در این راستا پیشــنهاد می شود که در سازمان 
صندوق ملی مسکن، نماینده شهردار کلان شهرهای کشور حضور داشته باشد.

۵- جلب مشارکت بخش خصوصی در مدیریت صندوق
در سازمان صندوق، جایی برای مشارکت بخش خصوصی حوزه مسکن در 
نظر گرفته نشده است، از این رو پیشنهاد می  شود که نماینده انجمن تخصصی 

مربوطه به عنوان یکی از اعضا هیات امنا در نظر گرفته شود.

 وزارتخانه های »جهاد کشاورزی« و »دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح«
 توافق نامه همکاری راهبردی امضا کردند

وزیر جهاد کشاورزی و وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح توافق نامه 
همکاری راهبردی امضا کردند.

مراسم امضا توافق نامه همکاری راهبردی وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، با حضور کاظم خاوازی وزیر جهاد کشاورزی 
و امیرسرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح برگزار شد.

در این مراســم، وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: امضای این تفاهم نامه 
به بخش کشاورزی کمک بسیاری خواهد کرد.

کاظم خاوازی افــزود: وزارت دفاع از توانمندی و فناوری های بســیار 
پیچیده ای برخوردار اســت که اگر این توانمندی ها در بخش کشــاورزی 

استفاده شود، شاهد اتفاقات خوبی در این بخش خواهیم بود.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به مفاد تفاهم نامه خاطرنشان کرد: در 
بخش فناوری های صنعتی بخش کشــاورزی امــروز نیازمند تجهیزات و 
ماشین  آلات کشاورزی اســت که وزارت دفاع توانمندی تولید لاستیک و 

تجهیزات خودرویی مورد نیاز بخش کشاورزی را دارد.
وی افزود: انواع حســگرهای مورد نیاز در کشاورزی هوشمند، در بخش 
شیلات انواع شناورها، قایق ها، اسکله ها،  سکوهای صیادی و آب های مازادی 
که در اختیار وزارت دفاع است می تواند در پرورش ماهی مورد استفاده قرار 
گیرد، همچنین تکنولوژی هوا و فضا،  هلی کوپتر و پهپادها می تواند توسط 

سازمان جنگل ها مورد استفاده قرار گیرد.

وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به توانمندی های وزارت دفاع در آمایش 
ســرزمین تأکید کرد: با توجه به این توانمنــدی، وزارت دفاع می تواند در 
تعیین ســطح کشــت، نوع کشت، شناســایی آفات و بیماری ها به بخش 
کشــاورزی کمک کند.وی افزود: وزارت دفاع پایلوت کشاورزی به نام اتکا 
دارد که می تواند در بخش کشاورزی مورد استفاده قرارگیرد، همچنین ما 
می توانیم تجربیات متخصصان که وزارت جهاد کشاورزی را به وزارت دفاع 
منتقل کنیم، مانند تولید مرغ لاین که تجربه مشترک وزارت دفاع و جهاد 
کشاورزی است.خاوازی ابراز امیدواری کرد: با انعقاد این تفاهم نامه اتفاقات 

خوبی برای بخش کشاورزی رقم بخورد.
در ادامه این مراســم، امیر سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح اظهار کرد: این توافق نامه ی همکاری با عنایت به تدابیر 
مقام معظم رهبری)مدظله العالی(، سیاســتهای کلی نظام و به منظورهم 
افزایی در تحقق اقتصاد مقاومتی و جهش تولید در بخش کشاروزی، شیلات، 
منابع طبیعی، امور بازرگانی و سایر موارد مرتبط با ماموریت وزارت جهاد و با 
اتکا به تعامل و بهره مندی از امکانات و ظرفیت های متقابل به امضا رسید.

وی افزود: وزارت دفاع مصمم است از ظرفیت های این سازمان در بخش 
دفاع برای کمک به سایر بخش های کشور همانند کشاورزی، تولید و توزیع 
زنجیره دام و طیور، شیلات و نهاده های مربوطه با مشارکت بخش خصوصی 
استفاده کند.حاتمی تصریح کرد: بخش کشاورزی اصلی ترین زیربنای تحقق 

امنیت غذایی به معنای تأمین غذای کافی، در دسترس، سالم، مفید و پایدار 
است و این بخش یکی از ارکان توسعه ای کشور محسوب می شود.

وی، کشاورزی را محور توسعه کشور دانسته و عنوان کرد: وزارت دفاع با 
همین نگاه زیر ساخت هایی را در سازمان اتکا در حوزه کشاورزی، دامداری 
و ســایر حوزه های مرتبط با بخش کشــاورزی ایجاد کرد و در این سال ها 
توانست چه در تولید محصولات این حوزه و چه در پشتیبانی از تجهیزات 
و ماشین آلات صنعتی بخش کشاورزی نقش مؤثری در کشور داشته باشد.

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح با اشــاره به مفاد تفاهم نامه با 
وزارت جهاد کشــاورزی گفت: این تفاهم نامه در زمینه تولید ماشین آلات 
برای بخش های مرتبط با کشاورزی، تولید پهپاد برای استفاده بخش های 
آب، بیابان زدایی، اســتفاده از بالگرد برای اطفای حریق جنگل ها، استفاده 
از ظرفیت های فناوری، ماهواره ای و هوایی برای توســعه زیر ساخت های 
کشــاورزی و حفظ منابع زیستی آب و خاک، خودکفایی و تکمیل زنجیره 

تولید و توزیع محصولات ضروری مردم است.
حاتمی ابراز امیدواری کرد: با این توافق نامه بخشی از ظرفیت وزارت دفاع 
در خدمت بخش کشاورزی، آب و خاک و تولید ماشین آلات مورداحتیاج این 
بخش قرار خواهد گرفت.لازم به ذکر است، این توافق نامه، از امروز به مدت 
۵ سال معتبر خواهد بود و کارگروه مشترک و دائمی بین وزارت خانه های 

جهاد کشاورزی و دفاع همکاری های جامع را راهبری می کنند.
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عدم نیاز به حمل کارت، امکان پرداخت 
سریع و امن، عدم امکان کپی برداری از کارت 
و ... از ویژگی های مهم ســرویس پرداخت 
موبایلی مبتنی بر اســتاندارد EMV )کهربا( 

برای مشتریان است. 
به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، 
مدیر اداره نظــام های پرداخت این بانک با 
اشاره به اهداف نظام های پرداخت و خدمات 
بانکی در کشــور گفت: اهــداف نظام های 
پرداخت و خدمات بانکی در کشــور بر سه 
پایه اصلی »امنیت« و »تنوع« و »ســهولت 
کاربرد« بنا شــده اســت و بانک ها در ارایه 
هر محصول جدید باید این ســه موضوع را 
مدنظر خود قرار دهند. در ســرویس کهربا 
نیز اصول فوق مدنظــر قرار گرفته و ضمن 
ایجاد سهولت و ســادگی و آسایش بیشتر 
در پرداخت هــای کارتــی و ارتقای امنیت، 
به تنوع خدمات و سرویس هایی که در این 
حوزه قابلیت گسترش دارند نظیر پرداخت با 
رمز اول، پرداخت مبتنی بر ریسک مشتری، 
خدمات پرداخت بدون دریافت رمز و پرداخت 
بــزن و برو مانند کارت مترو )tap&go( و ... 

توجه شده است.
داود محمدبیگی در خصوص ســرویس 
کهربا گفت: به واسطه این سرویس، در واقع 
از هوشمندی موبایل به عنوان ابزار کارت بهره 
گرفته شده و کارت از موجودیتی منفعل و 
غیرفعال به موجودیتی فعال تبدیل شــده 
است. براین اساس و به معنای دقیق در این 
خدمت پرداخت، از موبایــل به عنوان ابزار 

پرداخت و کارت استفاده می شود. 
وی با بیان اینکه استفاده از فیزیک کارت 
نزد مشــتریان بانک هــا از جذابیت زیادی 
برخورداد نیست و همواره یکی از مشکلات 
مــردم در خدمات بانکــی تعدد کارت های 
بانکی است که در  این سرویس امکان تجمیع 
آنهــا در موبایل وجــود دارد، افزود: یکی از 
ویژگی های مهم این طرح عبور از کارت های 
فیزیکی هوشمند بانکی و جایگزینی موبایل 
هوشمند با آن اســت که صرفه جویی قابل 

ملاحظه ای برای کشور خواهد داشت. 
مقام مسئول بانک مرکزی با بیان اینکه 
پیشتر، این شیوه پرداخت جسته و گریخته 
در کشــور انجام شــده اســت، گفت: طی 
سال های گذشــته برخی از بانکها و شرکت 
های پرداخت، اقداماتی در این زمینه انجام 

دادند. بر این اساس بانک مرکزی نیز نسبت 
به بومی سازی استاندارد EMV در کشور اقدام 
کرده است. در حقیقت این اقدام بانک مرکزی 
هم راســتا کردن و هم افزایی تمام اقداماتی 
اســت که پیش از این توســط شرکت های 

پرداخت و بانکها انجام شده بود. 
وی افــزود: برای مثــال برخی بانکها در 
شیوه های پرداخت به سمت کارت فیزیکی 
هوشــمند و برخی برای نگهداری اطلاعات 
حســاس کارت از فضای موجود روی سیم 
کارت رفته بودند. البته ذکر این نکته ضروری 
است که استفاده از فضا یا حافظه امن گوشی 
در کشور ما تقریباً غیرقابل دسترس است. در 
حقیقت بانک مرکزی با طرح کهربا تکلیف 
این موضوع را مشخص کرد. به بیان بهتر هم 
اکنون، بانک مرکزی برای بازیگران این عرصه 
مشخص کرده اســت که اطلاعات حساس 
کارت به چه شکل نزد صادرکننده و در فضای 
 HCE ابری نگهداری شده )به این تکنولوژی
یاHost Card Emulation( و نحوه دسترسی 
برنامک ها به آن چگونه است و پذیرندگان نیز 
باید از استاندارد EMV استفاده کنند و عملًا 
تکلیف حوزه کارت هوشمند  مشخص شده 
است. اگرچه کماکان استفاده از حافظه سخت 
افزاری نیز امکان پذیر است اما با هزینه بالاتر. 
مدیر اداره نظام های پرداخت با بیان اینکه 
در سرویس کهربا پرداخت برخط و برون خط 

پوشش داده می شود، تصریح کرد: به عبارت 
دیگر این امکان وجود دارد که مشتری بدون 
نیاز به اتصال برخط به اینترنت اقدام به انجام 
تراکنش کند. این موضــوع می تواند تا حد 
زیادی در آینده ضمن ایجاد ســهولت برای 
مشــتریان باعث کاهش حجم تراکنش های 
برخط شده و نتیجه آن کاهش هزینه انجام 

تراکنش است. 
محمدبیگی افزود: بر اساس آمار شرکت 
شــاپرک در حال حاضر قریب به ۴۰ درصد 
کارت خوان هــا فعلًا قابلیت پشــتیبانی از 
خدمــت NFC را دارنــد. اما برای پوشــش 
 ،NFC حداکثری در این اســتاندارد علاوه بر
 QR راهکارهای ارتباطــی دیگری همچون
کد Di-Wi, نیز قابل اســتفاده اســت. برای 
دســتگاه های کارت خوانی کــه از فناوری

NFC  پشتیبانی نمی کنند، می توان از سایر 
مدل های ارتباطی استفاده کرد و این موضوع 
مشکل بازدارنده ای برای اجرا و فراگیر شدن 

این پروژه نیست.  
وی با بیان اینکه کارت های مغناطیسی 
موجود به ســادگی قابل کپی برداری است 
گفت: در حالی که در طرح کهربا عملا کارت 
قبل از انجام تراکنش اقدام به شناسایی ابزار 
پذیرش می کند این یعنی هوشمندی و فعال 

بودن کارت نسبت به ابزارهای پذیرش.
محمدبیگی با بیان اینکه این فناوری یک 

»امکان« و »انتخاب« اســت که در اختیار 
مشــتریان قرار گرفته اســت،  عنوان کرد: 
مشتری می تواند از سرویس کهربا در پرداخت 
موبایلی خود بهره مند شود و یا از کارت فعلی 
خود برای پرداخت هایش استفاده کند. لذا به 
واسطه این قابلیت، تنها یک محصول به سبد 
محصولات پرداخت کارتی اضافه می شود و 
فعلا  قرار نیست تمام کارتهای فیزیکی حذف 
شود و قاعدتاً در صورتی که موبایل مشتری از 
این قابلیت پشتیبانی کند، می تواند از خدمت 

مذکور بهره مند شود. 
وی درباره مشتریانی که گوشی هوشمند 
ندارند و یا حتی گوشی هوشمند دارند و مایل 
به اســتفاده از این ابزار نیستند، گفت: این 
افراد کماکان می توانند از کارت مغناطیسی 
خود استفاده کنند. اما به دلیل مزایای طرح 
و سادگی کاربری آن پیش بینی می شود به 
سرعت مورد استقبال مردم به خصوص قشر 
جوان کشــور قرار گیرد. عدم نیاز به حمل 
کارت، امــکان پرداخت ســریع و امن، عدم 
امکان کپی برداری از کارت و ... از ویژگی های 

مهم طرح یاد شده برای مشتری است. 
 مقام مسئول بانک مرکزی با بیان اینکه 
ملحق شدن شبکه بانکی به این فناوری کار 
چندان پیچیده ای نیســت، گفت: در حال 
حاضر تجهیز و ملحق شدن یک بانک و یک 
شرکت پرداخت )PSP( به این طرح نشان از 

آن دارد که این طرح، امری شدنی و ممکن 
است. البته همانطور که گفتم بانکها می توانند 
با تغییراتی اندک به این فناوری مجهز شوند. 
 )PSP( درخصــوص شــرکت های پرداخت
نیز براســاس هماهنگی های صورت گرفته، 
امیدواریــم در آینده تعداد زیــادی از این 
شرکت ها تغییرات را متناسب با فناوری یاد 

شده اعمال کنند.
وی ضمــن تأکیــد بر توجه بــه عنصر 
مروز زمان در پیاده ســازی و اجرایی کردن 
فناوری های نوین گفت:  باید توجه داشت که 
 مدتی زمان لازم است تا یک فناوری نوین در 
تمام حوزه های کسب وکار به جایگاه مطلوب 
دست یابد. در عین حال استفاده و خو گرفتن 
مــردم با فناوری های نوین نیز امری زمان بر 
اســت. طبیعتاً بخشی از این مهم نیز به نوع 
استقبال مردم از فناوری جدید بازمی گردد. 
لذا باید منتظــر ماند و دید که مردم تا چه 
اندازه از این نوع جدید پرداخت اســتقبال 
می کننــد. از این رو عنصــر زمان در حوزه 
فناوری های نوین بسیار تعیین کننده است و 
نمی توان به یک باره و ظرف مدتی کوتاه تمام 
حوزه پرداخت به این تکنولوژی منتقل شود.

مدیراداره نظام های پرداخت بانک مرکزی 
بــا تأکید بر اینکه ضروری اســت در حوزه 
پرداخت تنوع محصولات وجود داشته باشد، 
عنوان کرد: ضروری اســت ایــن انتخاب را 
به مشــتریان بدهیم که از بین محصولات 
مختلف، گزینش کنند. برای مثال مشتریان 
می تواننــد از پرداخت هوشــمند موبایلی، 
کارتی، کیف پول، حســابی و غیره استفاده 
کنــد. محمدبیگی یادآور شــد: البته بانک 
مرکزی درصدد است که این آمادگی را هر 
چه سریع تر در زیرساخت های فناوری شبکه 
بانکی فراهم کند. در این زمینه در صورتی که 
برخی الزامات در این حوزه اعم از مشخص 
شدن مبالغ و سقفی که قرار است بدون رمز 
پرداخت شــود و سایر الزاماتی که مرتبط با 
حوزه فناوری بانکها و شــرکتهای پرداخت 
است، مشخص شود، شاهد گسترش هرچه 

بیشتر این فناوری خواهیم بود. 
وی در پایــان افــزود: همچنین در حال 
حاضر تعداد دیگــری از بانکها آماده ملحق 
شــدن به این طرح هســتند و مقرر است 
کــه آزمون های لازم برای آنها در این هفته 

انجام شود.

سهم اندک دانشگاه های اقتصادی در سیاست گذاری ها
وقتی روند سیاستگذاری های اقتصادی کشور را بررسی می کنیم، اقتصاددانان 
در این بخش غایب نیستند. اگر مجلس را که وجهه اقتصادی آن ضعیف تر از دولت 
است، کنار بگذاریم و به نقش آن در سیاستگذاری های اقتصادی کشور نپردازیم، 
همواره در دولت افرادی بوده اند که در رشــته های اقتصادی تحصیل و یا فعالیت 
کرده اند. برای مثال در ســازمان برنامه و بودجــه، وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و 
نهادهــای دیگر اقتصادی دولت، همواره اقتصادخوانده ها حضور دارند. اما ســؤال 
اینجاســت که چرا همین اقتصادخوانده ها به نظرات اقتصاددانان و مراجع علمی 
توجه چندانی ندارند؟ چرا وزن مبانی اقتصادی در سیاســت ها کم است؟ و اینکه 
چرا دیگر اقتصاددانان مستقل تلاشی برای جهت دهی به تصمیم گیری های اقتصادی 

و اصلاح مسیر آنها ندارند؟
اگر دقیق تر به رابطه دولت و دانشــگاه ها و شــخصیت های اقتصادی کشــور 
بپردازیم، اتفاقــاً در برخی از مواقع نهادهای دولتی از چهره های اقتصادی دعوت 
می کنند و هم اندیشــی و مشورت انجام می دهند، اما در نهایت تجربه نشان داده 
که به رهنمودهای اقتصادی که بر مبنای تجربه جهانی و مبانی علم اقتصاد است، 
توجهی نمی شود و سیاستگذار مسیر دیگری را برای آن مسأله خاص برمی گزیند. 
فرضاً در مورد نرخ ارز، جلساتی برگزار می شود و نتیجه این است که با سازوکاری 
مشــخص، زمینه ها برای کاهش نرخ ارز فراهم شود. اما در نهایت سیاستگذار به 
گونه ای رفتار می کند که به نظر می رســد علاقه ای به ادامه یافتن روند کاهشــی 
قیمت ارز، حتی بدون تلاش مضاعف و بر مبنای اصول بازار ندارد. بررســی های 
موارد متفاوت، درباره رابطه اقتصاددانان و مراجع تصمیم گذاری کشــور، علت این 
گوش ندادن سیاستگذاران به نظریات و مبانی علمی و تجربه های جهانی را نمایان 
می کند.به نظر می رســد که اگرچه جلسات و همایش هایی برگزار می شود اما در 
نهایت آنچه سمت و سوی تصمیم سازی های اقتصادی را تعیین می کند، سیاست 
اســت. در برخی از موارد هم منافع گروهی بر منافع ملی حاکم می شــود و این 
مسأله را بارها در خصوص سیاست های تصویب شده در مجلس ملاحظه کرده ایم. 
در نهایت با نادیده گرفتن علوم و مبانی اقتصاد، به مرور اقتصاددانان نیز از صراحت 
افتــاده و تصمیم می گیرند که وارد دیدگاه های جناحی و حزبی غالب بر مبانی و 
اصول اقتصادی نشوند. به این ترتیب است که تصمیم هایی گرفته می شود که اتفاقاً 
از کمی دانش نیســت و گرایش های عقیدتی در انتخاب آن نقش داشــته است و 
همین انتخاب ها که همسو با نظریات علمی نیست، به مرور اقتصاددانان را دلسرد 
می کند و آنها هم ترجیح می دهند که کمتر توصیه اقتصادی داشــته باشند.این 
درحالی اســت که مراکز تحقیقاتی و دانشگاه های اقتصاد در جهان خروجی هایی 
دارند و در کشــورهای پیشرفته نوعی ارتباط بین دانشگاه و مراکز سیاستگذاری 
وجود دارد که سهم اقتصاددانان در سیاست های اقتصادی را حداکثر می کند. این 
مراکز اغلب صاحب مکتب هســتند و به مکتب خاصی در اقتصاد اعتقاد دارند و 
با توجه به دیدگاهی که بر اصول اعتقادی آنها حاکم اســت، نسبت به تصمیمات 
دولت واکنش نشان می دهند. اما متأسفانه دانشگاه های ایران چنین نیستند. بجز 
موارد خاص نمی توان این نوع رابطه را میان مســئولان و دانشگاه ها یافت و اغلب 
متخصصان ترجیح می دهند که در قالب تدریس و تحقیق کار می کنند و کاری به 
سیاستگذاری نداشته باشند. در حالی که در جهان دانشگاه ها خروجی دارند و این 
خروجی مورد توجه سیاستگذاران است.نمونه این خروجی را ما در مراکزی مانند 
مرکز پژوهش های مجلس ملاحظه می کنیم. دانشگاه ها نیز می توانند چنین بازوی 
علمی و تحقیقاتی برای اقتصاد کشور باشند و با موضعگیری مشخص همواره به 
تبین مسیر صحیح اقتصادی بپردازند و به تصمیم سازان پیشنهاد دهند و یا از آنها 
انتقاد کنند. از این رو به نظر می رسد که این فاصله میان سیاستگذاری اقتصادی 
و دانشگاه ها تنها از سوی مسئولان شکل نگرفته و دانشگاه ها هم تلاشی برای این 
رابطه نکرده اند. اما باید به صورت جمعی و یا به شکل نمایندگی، این رابطه تقویت 
شود و دولت و مجلس نیز به این روش سیاستگذاری توجه بیشتری داشته باشند، 
تا اقتصاد به مرور به ریل اصلی خود بازگردد. باید گفتمانی جدید شــکل بگیرد و 
حرف نهایی را فقط مسئولان نزنند. آن زمان بخشی از مشکلات اقتصادی قابل رفع 
است.اگرچه تحریم ها روی اقتصاد تأثیر داشته اند اما تنها عامل شکل گیری شرایط 
کنونی نبوده اند. برای رهایی از مشکلات داخلی و سوء مدیریت ها، این ارتباط میان 
نهادهای تصمیم ساز و دانشــگاه ها برقرار شود و سیاست حرف آخر را در اقتصاد 
نزند. در عین حال نیز توجه داشته باشیم که تحریم نمی تواند کشوری را به سمت 

توسعه و ترقی پیش ببرد.

 
 

نرخ ســود بین بانکی کاهش یافت. این کاهش نرخ 
ســود در حالی رخ داد که بانک مرکزی در سیاســت 
تثبیتــی این هفته خود نرخ ســود بازار باز را تغییری 
نداد. در بازار مســکن نیز نرخ سود به بیشترین میزان 
خود در زمســتان امسال رســید.در رصد هفتگی نرخ 
سود در ۵ به علاوه یک بازار، دو بازار مسیری صعودی 
داشــته است.  وام مســکن و بازار ثانویه اوراق بدهی 
دولتی  شــاخص مداخله بانک مرکزی در  بازار نیز که 
نرخ سود موزون تزریق اعتبار  در قالب عملیات بازار و  
بازار بین بانکی است نسبت به هفته قبل خود روندی 

افزایشی را ثبت کرده است.

 نرخ سود کسری بودجه دولت
از اواخر ماه خرداد حراج فروش اوراق بدهی دولتی 
با هدف جبران کسری بودجه دولت آغاز شد و اکنون 
به مرحله سی و هفتم خود رسیده است. در این بازار، 
بانکهــا و نهادهای مالی به خرید اوراق بدهی از دولت 
پرداخته و دولت نیز در آمد حاصل از فروش این اوراق 
را صرف تامین بخشی از کسری بودجه خود می کند. از 
آنجا که خرید و فروش اوراق بدهی دولتی به دو پارامتر 
نرخ ســود و تاریخ سررســید آنها بستگی دارد در این 
بازار نرخ سود موثر از اهمیت بسزایی برخوردار است.

بــه این صورت که هر چه نرخ ســود بالاتر باشــد 
خریداران اوراق بیشتر به خرید اوراق و در نهایت تامین 

کسری بودجه دولت تمایل خواهند داشت.
نرخ سود در بازار اولیه حراج اوراق بدهی دولتی با 
وجود کاهشــی که در هفته دوم دی ماه آغاز شده بود 

در هفته دوم بهمن به ۲۱,۴ درصد رسید.

در هفتــه اخیر بــا یک واحد درصــد کاهش این 
نــرخ به ۲۱,۲۷ درصــد تنزل پیدا کرد بــا این حال 
 حجم معاملات در حد بالایی قرار داشــت. به طوریکه 
بالاترین حجم دادو ســتد اوراق بدهی دولتی در یک 

ماه اخیر بوده است.
نرخ سود خرید و فروش اوراق دولتیروند نرخ سود 
در بازار ثانویه اوراق دولتی نشان می دهد نرخ بازدهی 
نقدی اوراق برای سررســید یک ســاله تا سه ساله در 
کانال ۱9 تا ۲۱ درصد بسته شده است.بازار ثانویه اوراق 
دولتی مختص خرید و فروش اوراق دولتی است که با 
هدف نقد شــوندگی اوراق مالی ایجاد شده است.روند 
هفته گذشته نشان می دهد نرخ بازدهی یک ساله اوراق 
باجود تمام نوسانات از ۱9 درصد در نهایت در مرز ۱9,۷ 
درصد قرار گرفت.نرخ بازدهی دوساله در بازار ثانویه در 
جهتی موازی اوراق یکساله مسیری همانند را سپری 
کرده و از ۱9 درصد در چهارشنبه هفته قبل با افزایشی 
مداوم به حد ۲۰,۵ درصد نزدیک شده است. به عبارت 
دیگر دامنه تغییرات در اوراق با بازدهی دوساله دوبرابر 
تغییرات  در اوراق یکساله بوده است.این روند برای نرخ 
بازدهی سه ساله اوراق اما روندی نوسانی داشت و تنها 
یک بار به مرز ۲۱ درصد رسید. درنهایت اما با کاهشی 

مقطعی در حد ۲۰,9 درصد قرار گرفت.

 نرخ سود وام مسکن
اوراق حق تقدم تســهیلات بانک مسکن )به صورت 
خلاصه تســه( اوراقی هستند که مالک آن ها می تواند 
بــا مراجعه به بانک در ازای هــر برگه از آن، از امتیاز 
استفاده از ۵۰۰ هزار تومان تسهیلات خرید یا ساخت 

مسکن استفاده کند.  در حال حاضر از اوراق حق تقدم 
تسهیلات مسکن می توان برای گرفتن دو وام به صورت 
هم زمان اســتفاده کرد.حداکثر تسهیلات پرداختی از 
این محل در تهران برای متاهلین ۲۴۰ میلیون تومان 
است. مجردها نیز ۱۴۰ میلیون تومان در این قالب وام 
بگیرند.ارزان تر شدن وام مسکن به طور مستقیم در نرخ 
ســود این اوراق منعکس می شود. در همین خصوص 
در حالیکه چهارشــنبه هفته دوم بهمن ماه این متغیر 
در حد ۲۰,۷ درصد بــود و در هفدهم بهمن ماه این 
متغیر به ۲۰,9 درصد رسید که به نوعی بیانگر گرانتر 
شــدن وام مسکن در هفته سوم بهمن ماه بوده است. 
این نرخ سود یعنی ۲۰,9 درصد در تمام بهمن ماه بی 
ســابقه بوده که نشــان از گرانی هزینه وام مسکن در 

بهمن ماه تا کنون دارد.

 نرخ سود برای استقراض شبانه
نام دیگر این بازار، بازار شــبانه اســت. در این بازار 
بانک هایی که دارای مازاد منابع هســتند به بانک های 
دچار کســری قرض می دهند تا نرخ سود را در بازار 
مدیریــت کنند. در چند ماه اخیر هدف سیاســتگذار 
در راســتای مدیریت این نرخ بوده  که پیگیری های 
اقتصادنیوز نشــان می دهد نسبت به هفته قبل ۰,۵ 

واحد درصد کاهش پیدا کرده و به ۲۰ درصد رسید.

 نرخ سود بازار باز
بانک مرکزی هر هفته درعملیات بازار باز به خرید 
و فروش اوراق بدهــی بین بانکها می پردازد تا از این 
طریق بتواند نقدینگی بانکها را کنترل کند. این بانک 

از این طریق نرخ سود بازار بین بانکی را تنظیم می کند. 
تنظیم نرخ سود بین بانکی به منظور رسیدن به رقمی 
مشــخص بوده که در هدفگزاری نرخ تورم نیز دخیل 
خواهد بود. بنابراین این بازار می تواند بر وضع معیشتی 

مردم و قدرت خریدشان اثر گذار باشد.
اگر سیاستگذاربتواند این نرخ را در موقعیت هدف 
خود نگهدارد می توانــد از میزان تورم بکاهد در غیر 
اینصورت تورم افزایش یافته و بر وضع معیشتی افراد 
جامعه تاثیری منفی خواهد گذاشت.درهمین خصوص 
نرخ ســود معاملات در بازار باز در هفته گذشته ۱9,۸ 
درصد و در هفته اخیر نیز در حد همان ۱9,۸۱ درصد 

باقی مانده است.

 نرخ سود مداخله ای بانک مرکزی
در هفته سوم بهمن ماه در عملیات بازار باز نرخ سود 
تسهیلات قاعده مند در بازار بین بانکی ۲۰,۵ درصد در 
هفته های اخیر زمستانی بوده است. با توجه به حجم 
ثبت شده در میزان معاملات بازار باز و نرخ سود آن و 
همچنان حجم تسهیلات قاعده مند و نرخ داد و ستد 
در بازار شــبانه می توان نرخی را به عنوان نرخ موزون 
معرفی کرد این نــرخ را می توان نرخ موزون مداخله 
بانک مرکزی )مجموعا از طریق بازار باز و تســهیلات 
قاعده مند(  در بانک ها دانست. این رقم در هفته اخیر 

۲۱,۲ درصد محاسبه می شود.
این نرخ موزون در هفته قبل ۲۰,۵ درصد محاسبه 
شــده بود. در حالی که ایــن روند در هفته های اخیر 
بهمن روندی نزولی داشــت اما اکنون دوباره مسیری 

صعودی را ثبت کرده است.

 پرداخت ۸۰میلیارد ریال تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی به 
عشایر استان یزد

رییس اداره امور عشــایری یزد میزان تولید گوشت قرمز عشایر استان را در 
سال 9۵ حدود ۴۰۰ تن اعلام کرد و گفت: با پرداخت ۸۰ میلیارد ریال تسهیلات 
پرواربندی )زنجیره تولید گوشت قرمز( در چهار سال گذشته این میزان با افزایش 

تولید ۲۰ درصدی به ۴۸۰ تن افزایش یافته است.
حســن زارع در حاشــیه بازدیــد از مناطق عشــایری شهرســتان ابرکوه 
افــزود: تســهیلات ویژه پــروار بندی )زنجیره تولید گوشــت قرمــز ( از محل 
 صندوق توســعه ملــی و منابع مختلف به عنوان ســرمایه در گردش به یکهزار

 خانوار عشــایری استان پرداخت شده که زمینه ساز افزایش تولید گوشت قرمز 
شده است .

وی ادامه داد: طرح زنجیره تولید گوشــت قرمز با اهداف کاهش هزینه تولید 
و طول دوره پرواربندی و کاهش ضریب تبدیل خوراک اجرا می شود و میانگین 
مصرف خوراک دام به صورت ســنتی بین ۱۰ تــا ۱۱ کیلوگرم برای تولید یک 
کیلوگرم گوشــت بوده که با اجرای این روش به هفت کیلوگرم برای تولید یک 

کیلوگرم گوشت کاهش یافته است.
زارع اضافه کرد: اجرای طرح زنجیره تولید گوشت ، ۳۰ درصد هزینه تولید یک 
واحد دامداری را کاهش می دهد و از طرفی سبب افزایش تولید و درآمد خانوار، 
ایجاد اشتغال جدید، تثبیت شغل در مناطق عشایری و خروج بخشی از دام مازاد 

عشایر از مراتع می شود.
وی بابیان اینکه امسال ۲۴ میلیارد ریال وام برای زنجیره تولید گوشت قرمز 
به استان اختصاص یافته ، گفت: ۲۰ درصد این مبلغ برای پرواربندی دام سبک 

بوده که صد درصد آن از سوی تولیدکنندگان جذب شد.
زارع خاطر نشــان کرد: این مبلغ برای تامین سرمایه در گردش پرواربندی از 
محل صندوق توســعه توسعه ملی بند »ب « تبصره ۵۲ با هدف رونق و جهش 
تولید در اختیار عشایر قرار گرفت.زارع یادآور شد : عشایر نقش مهمی در اقتصاد، 
امنیت غذایی و تامین نیازهای پروتئینی دارند به همین منظور دولت برای تقویت 
و حمایت از تولیدکنندگان ، تســهیلات زنجیره تولید گوشت قرمز به این قشر 
پرتلاش اختصاص می دهد.وی همچنین اظهارکرد: در راستای تامین نهاده های 
دامی برای دام های عشــایر ، دولت هزار و ۵۰۰ تن جو و خوراک دام برای دام 
های عشایر که در مناطق قشلاقی استان سکونت دارند، اختصاص داد.زارع ادامه 
 داد: از این میزان ۸۰۰ تن جو و ۷۰۰تن هم خوراک دام اســت که برای تعلیف

 دام در اختیار ۲ هزار و ۲۰۰ خانوار عشــایر ســاکن در شهرســتان های ابرکوه 
وخاتم قرار گرفت.

رییس اداره امور عشایری یزد با اشاره به اینکه عشایر ظرفیت بالایی در حوزه 
دام و اجرای طرح افزایش زنجیره تولید گوشت دارند ، تاکید کرد: هم اکنون ۱۴۰ 
هزار راس دام سبک توسط عشایر استان یزد در شهرستان ابرکوه و خاتم پرورش 
داده می شود.سالانه عشایر استان حدود هزار و ۴۰۰ تن انواع فرآورده های دامی 
و لبنی شامل ۵۰۰ تن شیر ، ۴۰۰ تن گوشت قرمز ، ۷۰ تن پشم و بیش از ۴۰۰ 
تن دیگر فرآورده لبنی و دامی) ۲۵ درصد تولید استان( و ۳۰۰ متر مربع فرش و 

گلیم و سایر بافتنی ها) ۲۰ درصد صنایع دستی (، تولید می کنند.

کاهش نرخ سود در بازار بین بانکی

معاون اموربانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزیر اقتصاد در نشست خبری 
اعلام کرد : از ابتدای امسال تاکنون، حدود ۱۷ هزار میلیارد تومان اموال مازاد 

بانک های زیر مجموعه وزارت اقتصاد فروخته شده.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، عباس معمارنژاد 
طی یک نشســت خبری با نمایندگان رسانه های گروهی که در محل وزارت 
اقتصاد برگزار شد، گفت: از امروز )شنبه ۲۵ بهمن( بانک های ملی و تجارت 
آمادگی دارند به شــکل الکترونیکی و بدون مراجعه حضوری، به سهام داران 
سهام عدالت، حداقل معادل ۵۰ درصد ارزش این سهام، کارت اعتباری اعطاء 
کنند. وی همچنین با اعلام اینکه در آینده ای نزدیک، بانک های دیگری نیز 
آماده ارائه این خدمت خواهند بود، گفت: بانک های کشور با هماهنگی شرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه، سهام عدالت افراد خواهان 
دریافــت کارت اعتباری را در ضمانت بانک خواهند برد و صاحبان این کارت 

ها می توانند جهت استفاده از خرید های روزانه خود، از آن استفاده کنند.
معاون وزیر اقتصاد در ادامه به رشد ۲۵ درصدی ارائه تسهیلات در سال جاری 
نسبت به  سال گذشته اشاره کرد و افزود: در ۱۰ ماهه نخست امسال حدود 
۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده، این در 
صورتی است که این رقم در کل  سال گذشته 9۷۰ هزار میلیارد تومان بوده است.

وی در ادامه اظهار داشت: مجموع تسهیلات پرداخت شده توسط نظام بانکی 
در بخش های مختلف اقتصادی در کشور شامل: ۷ درصد کشاورزی، ۲9 درصد 
صنعت و معدن، ۶ درصد مسکن و ساختمان، ۱۸ درصد بخش بازرگانی و ۴۰ 

درصد بخش خدمات بوده است.
معمارنژاد در رابطه با هدف از دریافت تســهیلات افزود: ۱۳ درصد از این 
تسهیلات »ایجادی«، ۱۲ درصد »توسعه ای«، ۶۰ درصد »تامین سرمایه در 

گردش«، ۳ درصد بابت »تعمیرات« و 9 درصد مربوط به »خرید کالای شخصی« 
و ۳ درصد سایر تسهیلات بوده است.

معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزیر اقتصاد با تاکید بر اجرای 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و  بر اساس منویات مقام معظم رهبری و  
دستور رئیس  جمهوری مبنی بر واگذاری املاک و سهام بنگاه های زیر مجموعه 
بانک ها گفت: از ابتدای امسال تاکنون، حدود ۱۷ هزار میلیارد تومان اموال مازاد 
بانک های زیر مجموعه وزارت اقتصاد فروخته شده که 9۱۰۰ میلیارد تومان 
شامل سهام فروخته شده و ۷۵۰۰ میلیارد تومان نیز مربوط به املاک بوده است.

وی همچنین اظهار داشــت: از دی ماه سال ۱۳9۶ تا دی ماه سال جاری 
نیز کل فروش ســهام بنگاه ها و املاک مازاد بانک های زیر مجموعه وزارت 
اقتصاد بالغ بر ۳9 هزار میلیارد تومان بوده اســت که در همین امسال نیز در 
دو مقطع، نظام بانکی، گروه ســرمایه گذاری امید و شرکت گروه توسعه ملی 
را در بورس به شکل بلوکی عرضه کرد که موفق به فروش نشد.وی افزود: اگر 

شرایط با ثبات در بازار سرمایه داشته باشیم می توانیم شرکت های بزرگ دیگر 
زیرمجموعه بانک ها را نیز عرضه کنیم.

معمارنژاد با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۲۲ هزار شعبه بانکی در کشور 
فعال هستند، گفت: بر مبنای تولید ناخالص داخلی، مساحت و جمعیت، نیاز 
به ۱۲ هزار شعبه بانکی در کشور داریم که عدالت کامل در توزیع آنها صورت 
نگرفته است و به همین خاطر در راستای تعدیل شعب بانک های زیر مجموعه 
وزارت اقتصاد؛ تعداد ۵۲۳ شــعبه در سال ۱۳9۷،  تعداد 9۰۳ شعبه در سال 
۱۳9۸ و ۳۴۴ شــعبه نیز در سال ۱۳99 تعدیل شدند که برای سال ۱۴۰۰، 

برنامه تبدیل شعب، معادل ۱۳9۵ شعبه خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه  با استراتژی فراگیری مالی می توانیم در سه بخش 
بانک ، بیمه و بورس ، در اقصی نقاط کشور با هزینه مناسب و دسترسی سریع 
و آســان به مردم خدمات ارائه دهیم، بیان داشت: با همه این شرایط، بستن 
یک شعبه، بر اساس ملاحظات اجتماعی و منطقه ای صورت خواهد گرفت و 
اگر حتی در مکانی، شعبه ای زیان ده باشد اما مردم به آن نیاز داشته باشند، 
آن شعبه بسته نخواهد شد؛ چون هدف اصلی ما خدمت به مردم است؛ ضمن 
اینکه برای ارائه این خدمات ممکن است الزاما نیاز به حضور فیزیکی در همه 
نقاط وجود نداشته باشد.معاون وزیر اقتصاد افزود : در سال گذشته ۸۲ درصد 
تراکنش های بانک  ها بصورت الکترونیکی و غیر حضوری بوده و این رقم برای 

امسال این بانک با توجه به شیوع ویروس کرونا حدود 9۲ درصد بوده است.
معمارنژاد در خصوص اجرای حاکمیت شرکتی در بانک های دولتی گفت: 
در این راستا، علاوه بر تفکیک مدیر عامل از رییس هیات مدیره اعضای اجرایی 
و غیر اجرایی هیات مدیره بانک ها تعیین شده و کمیته های حاکمیت شرکتی 

نیز در بانک ها تشکیل شده اند.

۳۳ هزار میلیارد تومان از اموال مازاد بانکی به فروش رفته است

استقبال مشتریان نقش مهمی در فراگیر شدن پرداخت موبایلی دارد

 خبر
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/27

شماره : 1026

  گل محمدی در 2۰ هکتار از اراضی ایلام کاشت می شود
مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی استان ایلام از اختصاص ۲۰ هکتار از 

اراضی ایلام به کشت گل محمدی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان ایلام، بابک افراز از زیر 
کشت رفتن ۲۰ هکتار از زمین های زراعی استان به گل محمدی خبر داد و اظهار 
داشــت: کاشت گل محمدی به دلیل نیاز آبی کم و باردهی مناسب و نگهداری 
آســان در سال های اخیر مورد توجه کشاورزان استان قرار گرفته و ۲۰ هکتار از 

زمین های کشاورزی استان به کاشت این گل اختصاص  یافته است.
وی بیان داشــت: شهرستان های حوزه شــمالی صالح آباد، بدره، دره شهر و 
شهرستان چرداول از عمده مناطق اختصاص  یافته به گلستان گل محمدی در 

استان هستند.
وی با مطلوب ارزیابی کردن کاشت گل  محمدی در ایلام افزود: گل محمدی از 
قدیمی ترین و مهم ترین گونه های رز در کشور است که علاوه بر جنبه تزیینی آن 
به منظور گلاب گیری و غنچه رز و تولید عطر و اسانس مورداستفاده قرار می گیرد 
که دارای ارزش افزوده بالایی است و با صادرات فرآوری شده این محصول می توان 

شاهد ارزآوری بالایی برای کشور بود.
افراز افزود: سایت فرودگاه شهر ایلام و شهرستان دره شهر به تولید گل محمدی 
رسیده است و در حال حاضر مشغول رایزنی جهت تأمین آب چند سایت گلستان 

گل محمدی در استان هستیم.
مدیر باغبانی استان ایلام با تاکید بر این مطلب که شرایط آب  و هوایی شهر 
صالح آباد متناسب با رویش گل  محمدی است گفت: شهر صالح آباد یکی از مناطق 
مورد توجه به دلیل آب  و هوای مناســب هم چنین در مسیر قرار گرفتن عتبات 
عالیات است که پیش بینی می شود با تامین آب سطح بیشتری از اراضی این منطقه 
به زیر کشت گل محمدی برود و علاوه بر مصرف داخلی از ظرفیت توسعه کشت 

این محصول برای صادرات از مرز مهران استفاده کرد.

  حذف ۷۵۰ هزارمترمکعب آب شرب، از مدار آبیاری فضای سبز 
شهر یزد تا پایان سال۹۹

در راستای اهداف طرح جامع جداسازی آب شرب از خام فضای سبز مانند 
مدیریت منابع آب، صرفه جویی در استفاده از آب شرب تا پایان سال جاری 
تعداد ۱۰۰ انشعاب آب شرب به مصرف سالانه ۷۵۰ هزاران مکعب،  مشروط به 
تامین آب خام جایگزین از سیستم آبیاری فضای سبزشهری حذف خواهد شد.

سید علیرضا رســولی رییس سازمان با اشاره به اهمیت این مساله گفت؛ 
همکاری ارکان مدیریت شــهری به  ویژه عنایت شــهردار محترم و اعضای 
شــورای اسلامی شهر در خصوص تامین اعتبار ریالی به منظور خرید لوازم و 
اتصالات، اجرای شــبکه آب خام مورد تقدیر اســت که شبکه توزیع و انتقال 
برای این طرح تا پایان ســال توسط سازمان به اتمام خواهد رسید که شرط 
دیگر نهایی شــدن این مهم، تامین آب خام جایگزین توسط مراجع استانی 
است که انشاا...در این خصوص مساعدت کافی خواهند داشت چرا که کاهش 
مصرف آب شرب در شرایط اقلیمی استان مورد عنایت است.وی در پایان از 

تلاش بی وفقه همکاران سازمان، مشاوران و پیمانکاران تشکر کرد.

  خیار 2۰ هزار تومان شد
قیمت خیار در مراکز عرضه سطح شهر تهران بدلیل کاهش عرضه از سوی 

مراکز تولید، به کیلویی ۲۰ هزار تومان افزایش یافت.
 قیمت خیار در بازار افزایش چشــمگیری داشته است. مشاهدات میدانی 
خبرنگار مهر نشان می دهد، قیمت هر کیلوگرم خیار در سطح شهر به حدود 

۲۰ هزار تومان رسیده است.
فعــالان بخش خصوصی درباره دلایل افزایش قیمت خیار به کیلویی ۲۰ 
هزار تومان در بازار به خبرنگار مهر گفتند که کمبود عرضه و افزایش قیمت 
خیار در چنین فصلی طبیعی است اما امسال فراتر از حد معمول قیمت این 
محصول گران شــده است.به گفته این فعالان، شنیده می شود یکی از دلایل 

اصلی افزایش قیمت خیار، کاهش عرضه آن است.
در همین زمینه اســدالله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
تهران در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه در فصل زمســتان کاشت خیار 
رســمی فقط در جنوب کشــور انجام می شود، گفت: در فصل زمستان تولید 
خیار رســمی به ۳۰ درصد کاهش می یابد و عمده خیارهای موجود در بازار 

در این فصل، خیار گلخانه ای است.
وی با اشاره به افزایش هزینه های تولید محصولات گلخانه ای افزود: قیمت 
گازوئیل، پلاســتیک، دستمزد کارگران و .. افزایش زیادی داشته و منجر به 
افزایش هزینه های تولید شده است.کارگر درباره اینکه پیش بینی می کنید نرخ 
این محصول طی روزهای آینده کاهش داشته باشد؟، گفت: درباره محصولات 
تره بار از جمله خیار نمی توان پیش بینی کرد چرا که همه چیز بســتگی به 

بحث عرضه و تقاضا دارد.

 بخشی از جوهای وارداتی در بنادر از بین رفت!
یک مقام مســئول با بیان اینکه بی تدبیــری دولت در برنامه ریزی برای 
واردات جو موجب کمبود این نهاده در بازار شده است،گفت: بخشی از جوهای 
وارداتی در بنادر از بین رفتند.کسری لشگری، بازرس اتحادیه های واردکنندگان 
نهاده هــای دام و طیور با اشــاره به کمبود و گرانــی جودامی در بازار گفت: 
متأســفانه زمانی که بخش خصوصی قصد داشت برای واردات جو اقدام کند، 
در فرایند ثبت ســفارش با مشکلات عدیده ای مواجه شد و مسئولان دولتی 
اعلام کردند که جوی دامی در بحث تخصیص ارز در اولویت قرار ندارد چرا که 
هم تولید داخلی انجام شده و هم واردات به اندازه کافی صورت گرفته است.

وی تصریح کرد: این مباحث موجب شد تا واردکنندگانی که اقدام به واردات 
جو کرده بودند دچار مشکلات زیادی شوند و کالای آنها در بنادر رسوب کند 
که برخی از این محموله ها حدود یکسال رسوب کردند و بخشی از آنها نیز از 
بین رفتند.لشگری اضافه کرد: به دلیل افت کیفیت و حشره زدگی حدود ۱۰ 
درصــد از این محموله ها از بین رفتند و وقتی که دولت تخصیص ارز آنها را 
انجام داد، کالای کمتری نسبت به آنچه انتظار می رفت، ترخیص شد، بنابراین 
تأمینی که از محل واردات مورد نیاز بود، انجام نشــد.وی تاکید کرد: ارزیابی 
مســئولان از میزان نیاز کشور به جو دقیق و درست نبوده و به همین جهت 
موفق به تأمین جوی مورد نیاز کشــور نشدند و الان با چالش کمبود شدید 
نهاده جو در بازار مواجه شده ایم.لشگری با اشاره به توزیع قطره چکانی جوی 
دامی در ســامانه بازارگاه، گفت: قیمت جو در بازار آزاد افزایش چشمگیری 
داشــته و تولیدکنندگان را با چالش های زیادی مواجه کرده است.این فعال 
بخــش خصوصی با بیان اینکه به خصوص برای گاوداری های صنعتی تأمین 
جو با قیمت های فعلی امکان پذیر نیســت، افزود: چرا که محصول نهایی این 
دامداری ها توسط دولت قیمت گذاری شده و باید به همان نرخ مصوب شیر 

تولیدی دامداری های خود را عرضه کنند.
لشگری ادامه داد: در این میان امکان جایگزینی ذرت با جو برای دامداران 
وجود دارد که البته آن هم مشــکلاتی را بــرای دولت ایجاد می کند چرا که 
قیمت جهانی ذرت حدود ۳۰۰ دلار و جو دامی حدود ۲۶۰ دلار اســت، که 
اختلاف قیمت این دو نهاده در بازارهای جهانی از محل ذخایر ارزی کشــور 
کم می شود در شرایطی که ما با محدودیت جدی منابع ارزی مواجه هستیم.

وی تصریح کرد: اگر مســئولان با درایت بیشتری اقدام به برنامه ریزی و 
واردات جو می کردند در حال حاضر با چنین مشکلاتی مواجه نبودیم ضمن 

اینکه در حال حاضر قیمت های جهانی نهاده ها نیز افزایش یافته است.

پرونده کاداستر عرصه های طبیعی کشور سال آینده بسته می شود
معــاون برنامه ریزی، توســعه مدیریت و 
منابع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور گفت: طرح کاداستر به عنوان زیربنای 
توسعه کشور با روند خوبی آغاز شده و تلاش 
می کنیم تا پرونده آن تا سال ۱۴۰۰ در کشور 

بسته شود.
معــاون برنامه ریزی، توســعه مدیریت و 
منابع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور گفت: طرح کاداستر به عنوان زیربنای 
توسعه کشور با روند خوبی آغاز شده و تلاش 
می کنیم تا پرونده آن تا سال ۱۴۰۰ در کشور 

بسته شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ســازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشــور به نقل 
از ایرنا، عبدالرضا بازدار در حاشــیه نشست 
با مدیرکل و معاونان اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری کردســتان اظهار داشت: طرح 
کاداستر در سطح ۳۳ میلیون هکتار از اراضی 
کشــور اجرایی می شــود که به عنوان یک 
سیستم زیربنایی توسعه کشور برای تعیین 
تکلیف مالکیــت اراضی در عرصه های منابع 

طبیعی است.
معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری با تاکید 
بر اینکه در کشور هیچ راهی نداریم جز اینکه 
بهره برداری مبتنــی بر اصول و ظرفیت های 
پایدار باشد، افزود: فشارهای تخریبی زیاد است 
و یک دســتگاه به تنهایی نمی تواند بر سطح 

۱۳۵ میلیون هکتار عرصه طبیعی نظارت کند.
وی با بیان اینکه بر اســاس بررسی های 
بین المللی ۱۴ میلیارد تنُ کربن گم شده در 
فضا داریم که جای اکســیژن را پر می کند، 
افزود: از این مساله به عنوان مخزن گم شده یاد 
می شود که باعث برخی تغییرات جوی مانند 
بالا رفتن دما و کاهش روزهای زمستانی شده 
در حالی که زمستان گذرانی برای گونه هایی 

جنگلی مانند بلوط ضروری است.
»بازدار« با اشــاره به عدم تناسب فعالیت 

بــا قابلیت های عرصه های طبیعی افزود: این 
مســئله به عنوان تخریــب و تصرف وظیفه 
سربازان منابع طبیعی این است که برای ایجاد 

تعادل، تلاش کنند.
وی بــا بیان اینکه ۱۲۳ میلیون تنُ غذا از 
عرصه های آب و خاک تولید می شــود اضافه 
کرد: برای پایــداری امنیت غذایی و رعایت 
عدالــت اجتماعــی باید به پایــداری تولید 

توجه کرد.
»بازدار« با اشــاره به برنامه های سازمان 

جنگل ها در سال جهش تولید، گفت: طرح های 
آبخیزداری، جنــگل کاری اقتصادی، زراعت 
چوب و توسعه کشت گیاهان دارویی، اجرای 
طرح کاداستر اراضی کشاورزی از مهم ترین 
برنامه های ســازمان جنگل ها در سال جاری 
مدیریت  توسعه  برنامه ریزی،  هستند.معاون 
و منابع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
گفت: امســال 9 محور مهــم و تاثیرگذار در 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
در راستای تحقق شعار سال رهبری در بحث 

جهش تولید در این سازمان تعریف شده است.
بازدار گفت: توسعه طرح های اقتصادی و 
جنگل کاری اقتصادی توسعه زراعت چوب تا 
پایان سال در سطح ۳۰ هزار هکتار از اراضی 

کشور اجرا می شود.
وی کردســتان را به واســطه بارش های 
مناسب، در زمینه توسعه زراعت چوب موثر 
دانســت و اطهار داشت: برای بالا بردن توان 
اقتصادی بهره برداران با استفاده از کشت های 
فرعی مانند گیاهان دارویی و مرتعی و فراهم 
کردن زمینه فرآوری آن در داخل و جلوگیری 
از خروج ارزش افزوده، حمایت های ویژه انجام 
می گیرد.معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و 
منابع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
تاکید کرد: گیاهان دارویی در دنیا نقش خوبی 
در امنیت غذایی دارد و در کشورمان نباید تنها 

بعنوان دارو به آن نگاه کرد.
»بازدار« با تاکید بر اینکه باید روی حریق 
در زاگرس حســاس باشــیم، افزود: اطفای 
آتش در زاگرس بسیار سخت است و لذا باید 
مدیریت کنیم تا اتفاق نیفتد و در این زمینه از 

هم اکنون ظرفیت محلی استفاده شود.
»عبدالرضــا بازدار« معــاون برنامه ریزی، 
توســعه مدیریت و منابع ســازمان جنگل 
ها، مراتع و آبخیزداری کشــور برای بررسی 
طرح های حوزه منابع طبیعی کردســتان و 
بهره بــرداری از پایگاه اطفای حریق جنگلی 

شهرستان بانه به استان سفر کرده است. 

حفظ تنوع زیستی به عنوان سرمایه ملی وظیفه ای همگانی است
به گزارش روابط عمومی ســازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشــاورزی 
نشست خبری دکتر اسکندر زند مشاورعالی وزیر جهاد کشاورزی و مرجع ملی 
کنوانسیون تنوع زیستی کشور با حضور اصحاب رسانه های جمعی، خبرنگاران 
و ســردبیران نشریه های تخصصی بخش کشاورزی خبری به مناسبت چهل 
و دومین ســال پیروزی انقلاب اسلامی ، در سالن اندیشه سازمان تحقیقات 
آموزش و ترویج کشاورزی برگزار شد.  دکتر اسکندر زند مشاور عالی وزیر جهاد 
کشاورزی و مرجع ملی کنوانسیون تنوع زیستی کشور به تلاش های جهانی 
برای حفظ تنوع زیستی در دنیا اشاره کرد و افزود: در سال ۱9۴۸، نهضت هایی 
برای حفظ محیط زیست ایجاد شد که کنوانسیون هایی برای حفظ گونه های 
در معرض خطر ایجاد شــد. وی افزود: در سال ۱99۲ در برزیل سران زمین، 
هســته اولیه کنوانسیون تنوع زیستی را تشکیل دادند که به جز آمریکا تمام 

کشورهای دنیا به آن پیوستند. 
وی مهمترین تکالیف براي مدیریت تنوع زیستی را تشکیل کنوانسیون تنوع 
زیستی، اهداف تنوع زیستی آیچی، برنامه راهبردی ملی تنوع زیستی و برنامه 

های اجرایی )NBSAPs( برشمرد. 
مرجع ملی کنوانســیون تنوع زیستی کشور تضمین بهره برداری پایدار از  
تنوع زیستی و اجزای آن ، حفاظت از تنوع زیستی و تضمین تسهیم عادلانه 
مزایای حاصل از بهره برداری ژنتیکی در کشورهای دیگر به شرط احقاق حق 

و حقوق را از جمله اهداف  کنوانسیون تنوع زیستی برشمرد. 
دکتر زند در ادامه به بررسی اقدامات ۱۰ ساله  برنامه های تنوع زیستی آیچی 

در جهت حفظ تنوع زیستی  پرداخت و افزود: ارزیابی اهداف
این برنامه حاکی از آن است که در سطح جهانی هیچ یک از ۲۰ هدف آیچی 
به طور کامل محقق نشده است و این موضوع، به نوبخود دستیابی به اهداف 
توسعپایدار را تهدید و تالش ها برای حل تغییرات آب و هوایی را تضعیف می کند 
و در مجموع می توان گفت تنوع زیستی در دنیا در حال نابودی و زوال است.   
مرجع ملی کنوانسیون تنوع زیستی کشور خواستار رویکردی متفاوت در 
جهت حفظ تنوع زیستی شد و از برنامه راهبردی به روز در این امر خبر داد. 
وی در ادامه ضمن ارائه تاریخچه ای از شکل گیری ساختار کنوانسیون تنوع 
زیستی کشور  و انتقال آن از وزارت امور خارجه به سازمان محیط زیست و به 
وزارت  جهاد کشاورزی در سال ۱۳9۷ مطالبی بیان کرد و افزود: با توجه به 
اینکه بخشی از ذخایر و مراتع مهم کشاورزی در اختیار وزارت جهاد کشاورزی 
اســت، اجرا و پیگیری وظایف محوله این کنوانسیون در اختیار این وزارتخانه 
قرار گرفته و  همکاری و تعامل مطلوبی نیز بین این کنوانســیون و ســازمان 
محیط زیســت برقرار است و ارتباط با ذینفعان در سطح ملی و بین المللی، 
نشر اطلاعات، شرکت در جلسات، پاسخگویی، پایش و ارتقاء از جمله وظایف 
است که با داشــتن بازوی مشورتی و مراجع نه گانه ذیل این کنوانسیون در 

حال فعالیت هستند، نوید بخش چشم اندازهای روشن در این بخش است. 
وی در بخش دیگری از ســخنان خود ضمن ارائه تعریفی از تنوع زیستی 
آن را شبکه ای از حیات توصیف کرد که تمامی برهم کنش های اکولوژیکی 
را مدیریت می کند و محدوده وسیعی از تنوع ژن ها، کروموزوم ها حیوانات، 
گیاهان و اکوسیستم ها را در بر می گیرد.دکتر زند تنوع زیستی را در سه سطح 
شامل زیست بوم، گونه و ژن برشمرد و بیان داشت:  اکوسیستم یا زیست بوم 
عبارت است از محیط،  موجودات زنده آن و عوامل غیرزنده درون آن محیط 

که شامل انواع زیست بوم های آبی و خشکی می شود که دسته بندی زیست 
بوم های دریایی، مرتعی، بیابانی، کوهستانی از جمله این زیست بوم ها هستند.

مرجع ملی کنوانســیون تنوع زیستی کشور، ایران را از نظر تنوع اکوسیستم، 
گونه و ژن دارای جایگاهی بی نظیری توصیف کرد و بیان داشت : از ۲میلیون 
گونه شناسایی شده در سطح جهان، ۸ هزار گونه گیاهی در ایران موجود است 
که از میان ۲۲۰۰ گونه  آن خاص  و بومی کشــور ایران اســت و این سرمایه 
مهمی برای کشــور به ویژه در استفاده در صنعت دارویی محسوب می شود. 
دکتر اسکندر زند ضمن ارائه جدیدترین آمار  تنوع گونه های جانوری در ایران 
بیان داشــت:  تاکنون  ۲۵ هزار گونه حشــره در ایران شناسایی شده است و 
هم چنین  ۲۳۳ گونه پستانداران، ۵۶۸  گونه پرندگان، ۲۶۷ گونه خزندگان، 
۲۳  گونه دوزیستان و ۱۳۳۵ گونه ماهیان به عنوان گونه های جانوری ایران  
در شــاخه مهره داران به ثبت رســیده است.وی  با بیان این مطلب که ایران 
مهد تنوع ژنتیکی که بسیاری از گونه های گیاهی و جانوری است بیان داشت: 
واویلوف گیاه شناس برجسته و نامور ،ایران را به عنوان یکی از مراکز اصلی تنوع 
گیاهان زراعی در جهان معرفی کرده است و حداقل ۸۳ گونه زراعی و باغی  را 
در ایران شناسایی کرده است که از آن جمله می توان گندم ، جو و  یولاف را 
به عنوان مهمترین منبع تامین غذای مردم نام برد که در اختیار داشتن منابع 
ژنتیکــی غنی در این زمینه امکان اجرای پروژه های متعدد به نژادی را برای 

محققان فراهم کرده است. 
مرجع ملی کنوانســیون تنوع زیستی کشور ایران را به لحاظ  حفظ تنوع 
ژنتیکی جانوری در نژاد های بومی و حیات وحش نیازمند توجه بیشتر دانست  
و بیان داشت:  در حال حاضر حداقل  ۶ توده گاو بومی، ۳ تیپ گاومیش، ۲۸ 
نژاد گوسفند ۱۲ نژاد بز ۱۰ نژاد اسب ۱۷ نژاد مرغ بومی و شش نژاد شتر در 
ایران شناسایی شده استاستاد تمام سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی  
در ادامه این مطلب افزود: در طبقه بندی اتحادیه بین المللی حفاظت از محیط 
زیست ، جانداران بر اساس معیارهایی به 9 گروه تقسیم شده اند که از میان 
آنها گونه های در معرض انقراض، در معرض خطر و آســیب پذیر با توجه به 
وضعیت بحرانی و احتمال بســیار بالای انقراض در حیات وحش بیش از هر 
زمانی به  فرهنگ سازی، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی جامعه و وفاق و همدلی 

همه مسئولین و احساس تکلیف جهانی نیاز دارند. 
وی با اشاره به این موضوع که گونه های در معرض تهدید به شدت در حال 

افزایش هستند بیان داشــت: تخریب و تنوع زیستی از مرز مجاز عبور کرده 
اســت به طوری که اگر دو و نیم میلیون گونه گیاهی در جهان داشته باشیم 
،به طور کلی یک میلیون گونه در معرض خطر است و متاسفانه فشار سنگینی 
بر روی گونه های گیاهی و جانوری وارد می شــود.دکتر زند با معرفی تنوع 
زیستی در محصولات کشاورزی، موضوع گرده افشانی را مورد اشاره قرار داد. 
وی با بیان اینکه ۳۵ منطقه داغ تنوع زیستی در دنیا وجود دارد، افزود: یکی از 
 این نقاط داغ دنیا ایران است و ایران جز یکی از کشورهای دارای نقطه خیلی

 داغ تنوع است. 
وی داشته های ایران در حوزه تنوع زیستی را غنی برشمرد و افزود: تنوع 
زیستی در دنیا در معرض خطر است، در بررسی جرم کل حیوانات بزرگ و اهلی 
۷۰۰ میلیون تن، در جرم انســان ۳۰۰ میلیون تن، در حیوانات وحشی ۱۰۰ 
میلیون تن، و در مجموع ۱۱۰۰ میلیون جرم موجودات در دنیا به دست آمده 
است. وی ادامه داد: در دنیا ۱ میلیارد و نیم گاو، ۲۰ میلیارد مرغ، ۱ میلیارد 
سگ و گربه وجود دارد و این آمار در گرگ ۲۰۰ هزار، در شیر ۴۰ هزار است 
که متاسفانه از این موجودات وحشی چیزی نمانده و باید برای حفظ آنان ورود 
پیدا کرد و دفاع کرد. مشاور عالی وزیر جهادکشاورزی و مرجع ملی کنوانسیون 
تنوع زیستی کشور با تشــریح دلایل خطر انقراض موجودات وحشی، اظهار 
داشت: ۳۷ درصد بهره برداری بی رویه، ۳۱ درصد تخریب زیستگاه وجود دارد 
و متاسفانه زیاده خواهی بی جهت انسان ها باعث پیدایش این وضعیت شده 
است. وی با ارائه آماری  فزاینده در زمینه ساخت و ساز، آلودگی محیط زیست 
از تسلط بیش از اندازه انسان به طبیعت و قلع و قمع آن انتقاد کرد و نسبت به 
اهمیت حفاظت از طبیعت  و تلاش برای بقای گونه های زیستی هشدار داد. 
دکتر زند در بخش دیگری از سخنان خود با هشدار در قبال پیامدهای از بین 
رفتن تنوع زیستی و تهدید اکوسیستم ها بیان داشت: جامعه مدرن امروز با اتکا 
به این سرمایه عظیم تنوع ژنتیکی اقدام به تولید گونه های دامی و محصولات 
کشــاورزی با راندمان بالاتر می کند به طوری که گفته می شود آینده متعلق 
به ژن اســت؛ در این میان با توجه به اهمیتی که ژن در تأمین غذای بشــر و 
امنیت غذایی جهانی دارد می توان گفت تنوع زیستی عامل کلیدی بقا برای 
هر اکوسیستمی است و می تواند آن را در برابر مخاطرات طبیعی  مقاوم سازد.

وی یادآور شد: باید بدانیم از بین رفتن تنوع زیستی سبب کاهش انعطاف 
پذیری اکوسیستم و مختل شدن خدمات ارائه شده توسط آنها می گردد  و با 

از بین رفتن فواید آن حیات بشر نیز دستخوش تهدید می شود. 
مرجع ملی کنوانسیون تنوع زیستی کشور با بیان این مطلب که تنوع زیستی 
به ســرعت در حال نابودی است بیان داشت: حفاظت از تنوع زیستی وظیفه 
همگانی اســت و در این بین اصحاب رسانه با فرهنگ سازی و آگاهی بخشی 
به جامعه می تواند نقش موثری در فراهم آوردن بستر همکاری و حضور بیش 
از پیش آحاد جامعه از جمله هنرمندان و فعالان فرهنگی و اجتماعی باشند تا 
بتوانند همگی در کنار هم صدای فرسایش شدید بر روی گونه های زیستی را 

به اطلاع عموم برسانیم و حافظان دلسوزی برای بقای آن ها باشیم.
در پایان این نشســت دکتر اسکندر زند مشاور عالی وزیر جهاد کشاورزی 
و مرجع ملی کنوانســیون تنوع زیســتی کشور ضمن پاسخگویی به سوالات 
خبرنگاران، حکم مسئولیت دکتر سعید صوفی زاده مرجع ملی تبادل اطلاعات  

را به عنوان سخنگوی کنوانسیون  تنوع زیستی کشور به وی ابلاغ کرد.

جلسه شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک به تعویق افتاد
شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک که تشکیل آن دو ماه معطل 
معرفی نماینده وزیر جهاد کشاورزی بود و قرار بود با توجه به معرفی نمایندگان 

وزیر، اولین جلسه اش امروز برگزار شود، به تعویق افتاد.
اگرچه قرار بود نخستین جلسه شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی 
امروز شنبه ۱۸ بهمن ماه برگزار شود اما یک منبع آگاه در گفتگو با خبرنگار 
مهر از به تعویق افتادن آن خبر داد و گفت: این جلســه به روز دوشنبه ۲۰ 

بهمن 99 موکول شده است.
همچنین عطاالله هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران ایران درباره علت 
تعویق در برگزاری این جلسه گفت: دو نفر از وزرایی که قرار بود در این جلسه 
شرکت کنند به دلیل دهه مبارکه فجر، سفرهای استانی داشتند و به همین 

دلیل جلسه به تعویق افتاد.
وی با بیان اینکه دو کشــاورز خبره از ســوی وزیر جهاد کشاورزی برای 
عضویت در این شــورا انتخاب شــده اند، افزود: آقایان رسولی و رضازاده دو 

کشاورزی هستند که در این شورا حضور خواهند داشت.
تأخیر در برگزاری اولین جلسه شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک 
در حالی است که تشکیل این شورا دو ماه نیز معطل معرفی کشاورزان خبره 
از سوی وزیر جهاد کشاورزی بود و کمیسیون کشاورزی مجلس از وزیر جهاد 

خواسته بود هر چه زودتر این شورا را تشکیل دهد.
تشــکیل شــورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک پس از آن کلید 
خورد که به دنبال تخلفات دولت در اجرای قانون خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی، مجلس شورای اســلامی در مصوبه ای، قانون خرید محصولات 
استراتژیک را اصلاح کرد؛ در این اصلاحیه مقرر شد قیمت خرید تضمینی 
محصولات استراتژیک را به جای شورای اقتصاد، شورایی متشکل از وزیر جهاد 
کشاورزی، وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و بودجه، رئیس نظام مهندسی 
کشاورزی، رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی، رئیس اتحادیه مرکزی 

تعاونی های روســتایی و کشاورزی و دو کشاورز خبره به انتخاب وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس بنیاد ملی گندم کاران و دو نماینده مجلس به عنوان عضو 
ناظر تعیین کنند.در این اصلاحیه تصریح شــده که شورای مذکور می تواند 
قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی که در شروع سال زراعی جاری 
توسط شورای اقتصاد تعیین شده را نیز بازنگری کند. به همین دلیل بسیاری 
از کشاورزان و تشکل های کشاورزی برای تشکیل شورای مذکور لحظه شماری 
می کردند چرا که معتقدند نرخ خرید محصولات، عادلانه تعیین نشده است و 

انتظار دارند تا شورای مذکور در این نرخ ها بازنگری کند.
بر این اســاس، اگرچه قانون اصلاح خرید تضمینی ۱۷ آذرماه ۱۳99 از 
سوی رئیس جمهور به سازمان برنامه و بودجه، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
امور اقتصاد و دارایی ابلاغ شد اما تا هفته گذشته و علیرغم پیگیری های مکرر 
خبرنگار مهر، از تشکیل آن خبری نبود چرا که وزیر جهاد کشاورزی دو کشاورز 

خبره را جهت عضویت در شورا معرفی نکرده بود.
هفته گذشــته یک منبع آگاه به خبرنگار مهر خبــر داد که وزیر جهاد 
کشاورزی دو کشاورز را برای عضویت در شورا معرفی کرده و قرار است جلسه 
اول شورا هفته آینده )همین هفته( برگزار شود اما امروز خبر رسید که جلسه 

اول شورا به دلیل عدم امکان حضور وزرای دولت، به تعویق افتاده است.

 افزایش ۴۰ درصدی شناسایی تغییر غیرمجاز کاربری اراضی کشاورزی
رئیس سازمان امور اراضی کشور از افزایش ۴۰ درصدی شناسایی تغییر غیرمجاز کاربری اراضی کشاورزی به دلیل ناهماهنگی ها در دولت خبر داد. علیرضا اورنگی رئیس سازمان امور اراضی کشور، امروز در نشست خبری به مناسبت دهه 
فجر، اظهار داشت: از مهمترین کارهایی که در این سازمان در حال انجام بوده راه اندازی سیستم جامع امور اراضی است که بر این اساس تمام خدمات در قالب خدمات الکترونیک انجام می شود.وی افزود: بر این اساس مجوزها، نظارت ها، 
استعلام ها از طریق همین سامانه انجام می شود و همچنین تدابیری اتخاذ شده تا ارباب رجوع به جای مراجعه به تهران و ساختمان مرکزی، در شهرستان ها خدمات دهی صورت گیرد.رئیس سازمان امور اراضی کشور در خصوص اینکه چرا 
برای برخی از اراضی به طور همزمان دو یا چند سند صادر می شود؟ گفت: مشکلات مربوط به صدور سند مربوط به همکاران ما در سازمان ثبت اسناد است اما از آنجا که گاهی اوقات میان تفکیک اراضی مردمی با دولتی تداخلاتی وجود 
دارد اقدام به حد نگاری و تهیه نقشه و کاداستر کرده ایم.به گفته اورنگی، ۵۸۰ هزار هکتار از اراضی که مربوط به مردم بود حل اختلاف شده و با اصلاح اسناد به مردم بازگردانده شده است و اکنون آنها می توانند برای دریافت سند اقدام کنند.

رئیس سازمان امور اراضی کشور تصریح کرد: از سال ۱۳9۴ بر اساس قانون باید کاداستر ۱۸ میلیون هکتار از اراضی کشور را تهیه کنیم که برای 9 میلیون هکتار آن عملیات اقدام و ثبت صورت گرفته و از این رقم نیز نقشه های 
۴.۵ میلیون توسط سازمان نقشه برداری تأیید شده است.
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شماره : 1026

نخستین واحد بخار نیروگاه سبلان افتتاح شد
همزمــان با دهه فجر، نخســتین واحد 
بخار نیروگاه ســیکل ترکیبی ســبلان به 
ظرفیت ۱۶۰ مگاوات روز سه شنبه توسط 

رئیس جمهور افتتاح می شود.
 حمید ســرداری- مجــری طرح های 
نیروگاهی بیع متقابل شرکت برق حرارتی 
امــروز در نشســتی خبری بــا اعلام این 
مطلب افزود: در راستای افزایش تولید برق 
و پاســخگویی به رشــد مصرف در منطقه 
و همچنین افزایــش راندمان نیروگاه های 
گازی با تبدیل آن به سیکل ترکیبی، احداث 
واحدهای بخار نیروگاه ســبلان اردبیل در 
قالب طرح های بیع متقابل در دســتور کار 

قرار گرفته است.
وی با تاکید بر اینکه نخستین واحد بخار 
نیروگاه سبلان با سرمایه گذاری بالغ بر ۱۴۰ 
میلیون یورو به بهره برداری خواهد رسید، 
گفت: این نیــروگاه دارای ۶ واحد گازی و 
سه واحد بخار است که با تکمیل بخش بخار 
نیروگاه، مجموع ظرفیت آن به یک هزار و 

۴۴۰ مگاوات خواهد رسید.
ســرداری بــا تاکید بر اینکــه مکانیزم 
بازگشــت ســرمایه احداث این واحدها از 
محل صرفه جویی سوخت خواهد بود، ادامه 
داد: در طرح های بیع متقابل ســرمایه گذار 
اقدام به احداث نیروگاه و تبدیل واحدهای 
گازی موجــود به ســیکل ترکیبی کرده و 
پس از بهره بــرداری واحدهای بخار هزینه 
سرمایه گذاری در قالب سوخت صرفه جویی 

شده پرداخت می شود.
مجری طرح های نیروگاهی بیع متقابل 
شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه احداث 
۴۶ واحد بخار از این روش در دســتور کار 
قــرار گرفته اســت، عنوان کــرد: تاکنون 
فرایند ســاخت ۲۱ واحد بخار فعال شده 
و مقدمات ســاخت ۲۵ واحد دیگر نیز در 
حال آماده سازی است که در صورت افتتاح 
کامل این واحدها حــدود ۷۵۰۰ مگاوات 
به ظرفیت تولید برق کشــور افزوده شده 

و سالانه ۱۲ میلیارد مترمکعب در مصرف 
سوخت صرفه جویی خواهد شد.

ســرداری با بیان اینکه تاکنون 9 واحد 
بخار در قالب طرح های بیع متقابل احداث 
شده است، ادامه داد: در این واحدها بدون 
مصرف سوخت اضافه حدود ۱۶۰ مگاوات 
به توان تولید برق نیروگاه افزوده می شود؛ 
از این رو با احداث هر واحد بخار ســالانه 
۲۵۰ میلیون مترمکعب در مصرف سوخت 

صرفه جویی می شود.

 واحدهای بخار نیروگاه ســبلان 
سال آینده تکمیل می شوند

همچنین ابراهیــم صالحی- مدیرعامل 
شرکت سبلان برق امید نیز در این نشست 
خبری گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت 
گرفتــه دومیــن واحد بخار ایــن نیروگاه 
تابســتان سال آینده و واحد سوم بخار آن 
نیز آبان ماه ســال ۱۴۰۰ بــه بهره برداری 

خواهند رسید.
وی تاکیــد کــرد:  افزایــش تولیــد و 

پاســخگویی به رشــد فزاینده بار در مرکز 
کشــور به میزان ۴۸۰ مــگاوات، بالا بردن 
راندمــان نیروگاه و افزایــش آن به میزان 
۵۰ درصد، صرفه جویی در مصرف سوخت 
و دســتیابی به صرفه جویــی حداقل ۷99 
میلیــون مترمکعــب در ســال و کاهش 
آلایندگی محیط زیســت از جمله اهداف 
راه اندازی واحدهای بخار این نیروگاه است

مدیرعامل شرکت ســبلان برق امید با 
اشــاره به اینکه در مدت زمان ساخت این 
واحد ســالانه ۷۰۰ نفر به صورت مستقیم 
مشغول به فعالیت بوده اند، گفت:  با افتتاح 
این واحد برای یکصد نفر به صورت مستقیم 
و بــرای ۳۰۰ نفر به صورت غیرمســتقیم 

اشتغال زایی ایجاد خواهد شد.
صالحــی با تاکید بر اینکه از ســال 9۷ 
تا کنون بیش از ســه میلیون نفر ســاعت 
کار بــدون حادثه در نیروگاه داشــته ایم، 
اظهــار کــرد: در حال حاضــر ۷۰ درصد 
تجهزات اصلی و بــزرگ این واحد بخار از 
بویلر، کندانســور،  ژنراتور،  توربین،  جمله 
ترانس و پست ساخت داخل بوده و توسط 

متخصصان ایرانی ساخته شده است.
مدیرعامل شرکت سبلان برق امید افزود:  
در راســتای کاهش اســتفاده از منابع آب 
زیرزمینی و حفظ اکوسیستم منطقه پروژه 
انتقال پساب شــهری اردبیل به نیروگاه با 
پیشــرفت ۵۰ درصدی برای اســتفاده در 

مجموعه در حال اجرا است.

   نشست رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهرگرگان 
با مدیرعامل گازگلستان  

  مهندس مهران کاظم نژاد عضو و رئیس کمیســیون عمران شورای 
اســلامی شهرگرگان و هیئت همراه  طی نشستی صمیمانه با مدیرعامل 

شرکت گاز استان گلستان دیدار و گفتگو کردند.
مومنی ،گلســتان، آوای اقتصاد /  به گــزارش روابط عمومی ،دراین 
نشست طرفین درخصوص هم افزایی و بررسی جوانب فراهم ساختن بستر 
توسعه بیش از پیش مرکز استان گلستان تبادل نظر کردند.دراین نشست 
دکترطالبی مدیرعامل شرکت گازاستان گلستان ضمن خوشآمدگویی،از 
همراهی و مســاعدت مجموعه شورای اسلامی شهر و شهرداری گرگان 
که همواره این شــرکت درانجام پروژه های عمرانی،زیرســاختها و ارائه 
مجوزهای لازم جهت توســعه گازرسانی درسطح شهرستان همراهی می 
کنند  تشــکر نمود.در ادامه مهندس کاظم نژاد رئیس کمیسیون عمران 
شورای اسلامی شــهرگرگان نیز با ابراز خرسندی ازبرگزاری این جلسه 
اذعان داشتند:خوشبختانه تعامل خوبی بین مجموعه شهرداری و شورای 
شهر با شرکت گاز برقرار بوده و این تعامل با نگاه  توسعه و ارتقاء سطح 
خدمات در حوزه شهری و همچنین رفع موانع و مشکلات موجود همواره 

مورد توجه قرار گرفته و ادامه دارد.

 از بانوان شاغل در شرکت گاز هرمزگان تقدیر شد
به مناسبت ولادت حضرت فاطمه زهرا )س(، روز زن و مادر، با حضور 
مدیر عامل شرکت گاز هرمزگان از بانوان شاغل دراین شرکت تقدیر شد.

خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
هرمزگان،فواد حمزوی،مدیر عامل شرکت گاز استان هرمزگان، به مناسبت 
ولادت حضرت فاطمه زهرا )س(، روز زن و مادر، با حضور در بخش های 
مختلف این شــرکت  با اهدای شاخه گل  از زحمات و تلاش  این بانوان 
تقدیر کرد.حمزوی با تبریک مناســبت میلاد حضرت فاطمه )س( و روز 
زن،بــه جمله معروف امام خمینی )ره( اشــاره و تصریح کرد: به فرموده 
بنیــان گذار کبیر انقلاب»از دامن زن، مــرد به معراج می رود« که این 
خود  نشــان دهنده اهمیت و جایگاه زنان در جامعه اســلامی است.وی 
افزود: روز زن و مادر که بمناســبت ولادت حضرت زهرا)س( نامگذاری 
شــده  و این بانوی بزرگ اسلام به راستی الگو و نمادی است برای زنان 
عالم که  تمام هویت انسانی در او جلوه گر است و امروز و این مناسبت، 
فرصت پسندیده ای است تا  تا از زحمات شما بانوان گرامی تقدیر نمائیم.

 
 3۴ هزار انشعاب گاز در حاشیه شهر مشهد واگذار شده است

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی با اشاره به آمادگی شرکت گاز 
برای ارائه خدمات قانونی در حاشــیه شهر مشهد گفت: تاکنون ۳۴ هزار 
انشعاب گازطبیعی به ســاکنین تعدادی از مناطق حاشیه مشهد واگذار 

شده است.
خبرنگار آوای اقتصاد /  به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
خراســان رضوی، حســن افتخاری درباره اقدامــات و فعالیت های این 
شــرکت در حاشیه شهر مشهد اظهار کرد: تاکنون ۱۴ هزار و ۱۱9 مورد 
علمک برای بهره مندی ۳۴ هزار مشــترک در پنج محله هدف حاشــیه 
شــهر مشهد مقدس به ســاکنین واگذار شده است. وی افزود: همچنین 
در راســتای حمایت از مددجویان تحت پوشش کمیته امداد نیز تاکنون 
تعداد۶۷۰۰ مورد انشــعاب رایگان گاز در مشهد به نیازمندان اهدا شده 
اســت. افتخاری گفت: اجــرای پروژه های خط تقویتــی انتقال، رینگ 
تغذیه و بازنگری شــبکه گازرسانی مشهد به ارزش ۱۰۶۳۰ میلیارد ریال 
و احداث ۴۰ ایســتگاه تقلیل فشــار گاز از دیگر اقدامات و فعالیت های 
شــرکت گاز خراسان رضوی برای توسعه خدمت رسانی در حاشیه شهر 

مقدس مشهد می باشد. 
وی اضافه کرد: هم اکنون گازرسانی به اراضی شاملو در دروی، حاشیه 
روســتای زیرکن مهرمادر خواجه ربیع و ســایت پنــج هکتاری پنج تن 
التیمور هم با اعتباری بالغ بر ۱۲۰ میلیارد ریال در حال اجرا اســت که 
با تکمیل و بهره برداری از این پروژه پنج هزار خانوار دیگر در حاشــیه 
مشــهد از نعمت گاز بهره مند می شــوند. مدیرعامل شرکت گاز استان 
به بخشــی از اقدامات این شرکت در حوزه مسئولیت اجتماعی هم اشاره 
کرد و گفت: کارکنان شــرکت گاز خراســان رضوی همسو با دیگر مردم 
ولایتمدار ایران اســلامی در دوران همه گیــری بیماری منحوس کرونا، 
حدود ۵۰۰ بســته کمک معیشتی به ارزش تقریبی یک میلیارد ریال را 

به نیازمندان حاشــیه شهر مقدس مشهد اهدا کردند.

 هواشناســی عامل مؤثر در پیش بینــی و مدیریت برخی 
بحران ها

یزدانی ، خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز 
استان سمنان؛ ایرج مصطفوی مدیرکل هواشناسی استان سمنان با حضور 
در شرکت گاز با علیرضا اعوانی مدیرعامل این شرکت دیدار کرد؛ در این 
گفتگو ضمن تشریح آخرین وضعیت آب و هوایی و اقلیمی استان سمنان 
و پیش بینی بارش ها تا پایان ســال جاری، بر اعلام به موقع این پیش 

بینی ها به دســتگاه های ذیربط درراستای مدیریت بحران تأکید شد.
علیرضــا اعوانی ضمن عرض خیرمقدم و تقدیر و تشــکر از اقدامات و 
اطلاع رسانی های به موقع هواشناسی، اظهار داشت: هواشناسی با پیش 
بینــی به موقع وضعیــت آب و هوایی نقش بســیار مؤثری در مدیریت 
بحران های ناشــی از بارش ها و برودت هوا داشــته که این مهم زمان 
لازم بــه منظور اقدامات قبل از بحران را فراهم می آورد؛ بدیهی اســت 
این اقدامات به کاهش اثرات منفی و کنترل شرایط بحرانی قبل از وقوع 

کمک خواهد کرد.
وی افزود: ارســال پیش بینــی وضعیت آب و هوایی بالاخص بصورت 
هفتگی توسط سازمان هواشناسی استان، امکان برنامه ریزی در اقدامات 
اجرایی و مأموریت های شرکت را تسهیل می کند؛ آگاهی از شرایط جوی 
می تواند امکان مدیریت بهتر در امر توزیع گازرســانی و ارائه خدمات به 
مردم را فراهم سازد.مدیرعامل شرکت گاز استان سمنان کاهش نزولات 
آســمانی و به دنبال آن پایین رفتن ســطح آب های زیرزمینی را یکی 
از چالشــهای این شــرکت در مقوله چاه های حفاظت کاتدیک دانست 
و افزود: امید اســت با مدیریت مناســب منابع و ذخیره سازی آب ناشی 
از بارش ها و اســتفاده بهینه از این منابع، مشــکلات ناشــی از آن را به 

حداقل ممکن کاهش داد.
در این دیدار مصطفوی مدیرکل هواشناسی استان ضمن عرض تبریک 
و آرزوی موفقیت برای مدیرعامل جدید شــرکت گاز اســتان ســمنان، 
بر گســترش تعامل میان دو اداره تأکید نمود و ابراز داشــت: اداره کل 
هواشناسی استان سمنان آمادگی دارد تمامی گزارشات پیش بینی وضع 
هــوا، اعلام اطلاعیه ها و اخطاریه هــای جوی را در مواقع برودت هوا و 

سایر مقاطع زمانی، در اختیار قراردهد.

»تدبیر و امید« در شرکت ملی نفت ایران ماندگار شد

48 روستا و یک شهر در ایلام به مناسبت دهه فجر گازدار می شوند

مدیرعامل شرکت گاز استان یزد در نشست خبری با اصحاب رسانه:

بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 289 پروژه گازرسانی در ایام ا... دهه فجر

شــرکت ملی نفت ایران، به عنوان ســردمدار تولید 
نفت و گاز در کشور، نقش کلیدی در توسعه اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی کشورمان بازی می کند و از همین 
روی بخش مهمی از اهداف توسعه ای و اقتصادی ایران 
بر مبنای فعالیت های انجام شده در این شرکت بزرگ 

ملی تعریف شده است.
این شرکت طی هفت سال حیات دولت تدبیر و امید 
که در حصار محدودیت های فزاینده ناشی از تحریم های 
یکجانبه غرب رقم خورده، افت و خیزهای فراوانی را تجربه 
کرده است؛ با این وجود پایبندی به دو اصل خودباوری 
و تکیه بر توان داخلی باعث شد تا این شرکت بار دیگر 
بتواند همچون گذشته با قامتی افراشته از سیلاب حوادث 
بیرون آید و با برنامه ریزی دقیق، این شرایط بحرانی را به 
فرصتی برای رشد و ارتقای فعالیت های داخلی صنعت 
نفت و تعالی شرکت های خصوصی فعال در عرصه نفت 

و گاز کشور بدل سازد.
شرکت ملی نفت ایران به منظور تحقق اهداف تعریف 
شده در سند چشم انداز توسعه، دستیابی به حداکثر تولید 
صیانتی نفت و گاز- با محوریت میادین مشترک- را به 
عنوان اولویت کاری خود قرار داده اســت و اسناد چشم 

انداز خود را بر مبنای همین اولویت تنظیم کرده است؛ 
دستیابی به این هدف علاوه بر اینکه نویدبخش فردایی 
تازه در عرصه تعاملات بین المللی است، فصل نوینی را 
در توســعه فعالیت های اقتصادی و سیاسی این مرز و 

بوم می گشاید.
چشــم انداز توســعه ای صنعت نفت کشــورمان، 
هدف گــذاری برای افزایش ظرفیت تولید روزانه به ۴,۷ 
میلیون بشــکه نفت، ۱.۳ میلیارد مترمکعب گاز و ۱.۱ 
میلیون بشــکه مایعات و میعانات گازی را در افق های 
فراروی برنامه پنجساله ششم توسعه ترسیم کرده است 
و بر همین مبنا از ابتــدای آغاز به کار دولت دوازدهم، 
افزایش ظرفیت تولید با اولویت میدان های مشــترک 
نفت و به موازات آن افزایش ضریب بازیافت از میدان های 
نفت و گاز به عنوان ۲ برنامه راهبردی شرکت ملی نفت 

ایران معرفی شد.
بر این اساس مقرر شد تا  تمامی میدان های مشترک 
تا پایان دولت دوازدهم تعیین تکلیف شوند. توسعه میدان 
های مشــترک به عنوان اولویت اول کاری شرکت ملی 
نفت ایران در حالی مطرح می شــود که این شرکت به 
عنوان بازوی تولید و توسعه صنعت نفت تاکنون توانسته 

است به بخش عمده ای از اهداف خود در حوزه میدان 
های مشترک گازی پارس جنوبی، میادین نفتی غرب 
کارون و میادین مشترک نفتی و گازی در حوزه فراساحلی 

جامه عمل بپوشاند.
از سوی دیگر، مطالعات انجام شده روی میدان های 
نفتی و گازی ایران، نویدبخش این واقعیت است که امکان 
افزایش ذخایر نفتی ایران به میزان حداقل ۱۰ درصد طی 

سال های آتی وجود خواهد داشت.
پتانســیلی که با گشــایش های علمی و پژوهشی 
و اعتماد به توانمندی شــرکت هــای داخلی در حوزه 
افزایش ضریب برداشــت، سهم صنعت نفت ایران را از 
خوان گسترده منابع هیدروکربوری جهان بیشتر می کند.

در این میان عملکرد این شــرکت طی دولت های 
یازدهم و دوازدهم بر موفقیت های چشمگیری در این 
عرصه دلالت می کند که با وجود تنگناها و فشــارهای 
یکجانبه غرب در دوره پسابرجام و محدودیت های ناشی 
از ســنگ اندازی در صادرات نفت و گاز تا تهیه و تامین 
تجهیزات اساسی صنعت نفت ایران و جلوگیری از انجام 
همکاری های مشــترک در انتقال دانــش و فناوری و 
بسیاری از موارد دیگر، حاصل شده است.آنچه در ادامه 

می آید، گزیده ای از مهمترین دســتاوردهای شرکت 
ملی نفت ایران در دولت تدبیر و امید است که با وجود 
تمامی محدودیت های ناشی از تحریم محقق شده است.

شــرکت ملی نفت ایران در مسیر تحقق برنامه های 
اکتشافی خود به عنوان پله نخست فعالیت های صنعت 
نفت کشورمان در حوزه بالادستی به دستاوردهای قابل 
توجهی دست یافته است و در نتیجه آن توانسته است 
به بیش از ۱۳۰ درصد از تعهدات اکتشاف نفت و ۱۷۰ 
درصد از تعهدات اکتشــاف گاز، در نیمه نخست برنامه 

پنجساله اکتشاف دست یابد.
مدیریت اکتشاف شرکت ملی نفت ایران موفق شده 
است از زمستان سال ۱۳9۷ تاکنون، سه اکتشاف را در 
کارنامه خود ثبت کند. این اکتشافات که با کشف میدان 
نفتی مینو در جزیره مینو در جوار شهر آبادان آغاز شد، 
در نهایت در تابستان سال گذشته به کشف میدان گازی 
ارم انجامید.میدان گازی ارم در فاصله ۲۰۰ کیلومتری 
جنوب شــیراز قــرار دارد و از ذخایری معادل ۱9 هزار 
میلیارد فوت مکعب )معادل یک فاز پارس جنوبی( گاز 
درجا برخوردار اســت و بهره برداری از آن می تواند ۴۰ 

میلیارد دلار درآمد عاید کشورمان کند.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از گازرسانی به ۴۸ روستا و یک شهر 
وهمچنین گازرسانی به ۱۲۰ مورد از صنایع و واحد های اقتصادی و تولیدی 

در سطح استان به مناسبت دهه مبارک فجر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی؛ »عباس شمس اللهی«افزود: این مناطق شامل 
گازرســانی به شهر میمه در شهرستان دهلران، گازرسانی به ۱۶ روستای 
شهرستان چوار، گازرسانی به ۷ روستای شهرستان سیروان ،گازرسانی به 
۱۶ روستای شهرستان آبدانان ،گازرسانی به 9 روستای شهرستان چرداول و 
همچنین گازرسانی به ۱۲۰ مورد از صنایع و واحد های تولیدی و اقتصادی 
در سطح استان خواهد بود. وی به گازرسانی به شهر میمه شهرستان دهلران 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: در این شهر بیش از ۵۶9 خانوار از نعمت گاز 
برخوردار می شوند و برای اجرای آن ۱۷۰ میلیارد ریال هزینه شده است. 
وی ادامه داد: در این شهر ۳۷ کیلومتر خط تغذیه، ۲۰ کیلومتر شبکه توزیع 
و یک ایستگاه تقلیل فشار گاز با ظرفیت ۲۵۰۰ متر مکعب در ساعت احداث 
شده است. مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از گازرسانی به ۱۶ روستای 
شهرســتان چوار به مناسبت دهه مبارک فجر خبر داد و تصریح کرد: این 
روستاها شامل انارک ، سرپیتک ، بگ بگ بان خشک ، قبله، پاچم ده هارون 
،چمن صیدمحمد، سرتنگ بیجار ، ورهال چشمه رمضان، سرچم لو، ریزه 
وند، میرمکان ، دارتوت، پاچه انجیر، پاقلعه ، چغا و گنجوان هستند. شمس 
اللهی خاطرنشان کرد: عملیات گازرسانی این روستاها در سال جاری آغاز 

شده و در دهه مبارک فجر گازدار خواهند شد.
وی ادامه داد: در این مناطق ۵۸ کیلومتر شبکه توزیع و ۲۰۰ انشعاب 
نصب و برای گازرسانی به این روستاها ۱۱9 میلیارد ریال هزینه شده است 

که در این راســتا ۳۴۰ خانوار این منطقــه محروم از نعمت گاز برخوردار 
خواهند شد. مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از گازرسانی به ۷ روستای 
شهرســتان ســیروان در دهه ی فجر خبر داد و گفت: این روستاها شامل 
قاضی خان علیا و ســفلی، دوگر، آبزار ، چم روته ، چم شیر و داربلوط می 
باشــند که ۲9 کیلومتر شــبکه توزیع در این مناطق انجام شده و تاکنون 
برای عملیات گازرسانی به این روستاها ۵۳ میلیارد ریال هزینه شده است 
و ۴۱۶ خانوار از نعمت گاز برخوردار خواهند شد. شمس اللهی از گازرسانی 
به ۱۶ روســتای شهرســتان آبدانان در دهه مبارک فجر خبر داد و افزود: 
این روستاها شامل ماهوته، انجیریه و تیشه کند، آبطاف علیا، لرغه ، لرغه 
سفلی، مصطفایی، مولاب سفلی و علیا، چشمه شیرین رشنو، چم شالان ، 
گلهی، آبطاف سفلی ، تپه حمام وسطی سفلی و گنداب هستند. وی اظهار 

داشت: برای اجرای گازرسانی به روستاهای آبدانان ۸۶ میلیارد ریال هزینه 
شده است و ۸۸۲ خانوار از نعمت گاز برخوردار خواهند شد و همچنین ۷۲ 

کیلومتر شبکه توزیع و ۵۶۷ انشعاب نصب گردیده است.
 وی از گازرســانی به 9 روستای شهرستان چرداول خبر داد و تصریح 
کرد: این روستاها شامل باریکه فرخینه وند، تنگ زرد فرخینه وند،چم بور 
فرخینه وند، سرگل فرخینه وند، پشته کبود، پلکیل، چغا شفیع ، زیچ و مله 
شیرخان هستند. وی اظهار داشت: در شهرستان چرداول بیش از ۱۳۴ خانوار 
از نعمت گاز برخوردار می شــوند و برای اجرای گازرسانی در این روستاها 
۳۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه و ۲۳ کیلومتر شــبکه توزیع در این مناطق 
انجام گردیده اســت. وی از گازرسانی به ۱۲۰ مورد از صنایع و واحد های 
اقتصادی اســتان در دهه مبارک فجر خبر داد و گفت: برای گازرسانی به 
این تعداد صنایع بیش از ۴۶ میلیارد ریال اعتبار هزینه گردیده و همچنین 
۸ کیلومتر خط تغذیه و ۳۲ کیلومتر شــبکه توزیع و ۱۰۰ انشعاب انجام 
شده است. مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: در ایام الله دهه مبارکه 
فجر گازرسانی به یک شهر با ۵۶9 خانوار و ۴۸ روستا با ۱۷۱۲ خانوار که 
در مجموع به ۲۲۸۱ خانوار شهری و روستایی و ۱۲۰ مورد صنایع استان 
انجام می شود که در مجموع برای آنها ۵۰۴ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده 
اســت. وی ادامه داد: امسال در مجموع برای گازرسانی به مناطق شهری 
و روستایی استان، ۴۵ کیلومتر خط تغذیه و ۲۳۴ کیلومتر شبکه توزیع و 
۸۶۷ انشــعاب نصب گردیده است. شمس اللهی همچنین از آغاز عملیات 
اجرایی و کلنگ زنی به ۴ روســتای شهرستان ملکشاهی با ۱۲۰ خانوار و 

اعتبار ۱۵ میلیارد ریال در دهه مبارک فجر خبر داد.

مدیرعامل شرکت گاز استان یزد در نشست خبری با اصحاب رسانه از بهره 
برداری و آغاز عملیات اجرایی ۲۸9 پروژه گازرسانی با اعتباری معادل ۴ هزار 

و ۱۰۰ میلیارد ریال خبر داد.
علی اکبر میدانشــاهی در تشریح این مطلب گفت: به مناسبت فرارسیدن 
سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران، پروژه های گازرسانی به ۲۷ 
روستا با قابلیت نصب بیش از ۲ هزار و ۶۰۰ علمک و گازدارنمودن واحدهای 
صنعتی به بهره برداری خواهد رسید و همچنین کلنگ آغاز عملیات اجرایی 
گازرسانی به ۴ روستای علی آباد چهل گزی و دیگر واحدهای صنعتی عمده و 
جزء و احداث پروژه های ساختمانی به زمین زده خواهد شد که بر این اساس 
می توان گفت در ســال جاری۱۰۰ روستا و ۵۲۰ واحد صنعتی به شبکه گاز 

طبیعی متصل شده است.
وی آغاز عملیات اجرایی ۱۳ کیلومتر خط ۳۰ اینچ کمربندی را در استان به 
عنوان یک دستاورد مهم نام برد و اعلام کرد: با اجرای این خط حجمی معادل 
یک و نیم میلیون متر مکعب بر ساعت ظرفیت سازی خواهد شد که با توجه به 
ایجاد زیرساخت و دو برابر شدن توان مصرف استان، ظرفیت خوبی برای استقرار 
صنایع پرمصرف گاز و به دنبال آن رونق تولید و اشتغال زایی فراهم می گردد.

میدانشــاهی در ادامه به اجرای طرح های تشویقی شرکت ملی گاز ایران 
به منظور کاهش مصرف گاز طبیعی و تحقق شعار »گاز-برای-همه-نسل ها« 
اشاره کرد و افزود: همزمان با ابلاغ شرکت ملی گاز ایران و در راستای تحقق 
مسئولیت های اجتماعی و با هدف مصرف بهینه گاز طبیعی، اجرای طرح ملی 

اصلاح و بهینه سازی موتورخانه واحد های مسکونی و تجاری از چندی قبل در 
استان یزد کلید خورد که اجرای کامل آن علاوه بر کاهش میزان آلاینده های 
زیســت محیطی و حفظ هوای پاک در ســطح استان، تقلیل هزینه گازبهای 
مشــترکین، صیانت از سرمایه ملی و تحویل این ثروت به نسل های آینده و 
صرفه جویی در مصرف گاز بخش خانگی-تجاری و انتقال آن به بخش صنعت 

را به دنبال خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت گاز استان یزد از طرح تخفیف ۱۰۰ درصدی مبلغ گاز بهاء 
برای مشترکین کم مصرف به عنوان یکی دیگر از طرح های حمایتی شرکت 
ملی گاز ایران در خصوص کاهش مصرف انرژی نام برد و تصریح نمود: با توجه 
به پیشنهاد وزارت نفت و تصویب هیأت وزیران از اول دیماه مشترکین خانگی 

که میزان مصرف آنها کم تراز الگوی تعیین شده باشد)۲۰۰ مترمکعب در ماه( 
از تخفیف ۱۰۰ درصدی بهره مند می شــوند ضمن اینکه بر اساس این طرح 
مشترکینی که از ۱۶ آبان الی ۱۵ اسفند هرسال نسبت به سال های 9۶ و9۷ 
حدود ۱۰ درصد کاهش مصرف داشته باشند مشمول تخفیف ۱۵ درصد کل 
گازبها شده و مشترکینی که مصرف آنان در همان بازه زمانی بیشتر از ۱۵درصد 

باشد، ۱۵درصد کل صورت حساب آنان افزایش خواهد یافت.
این مقام مسئول در ادامه از دیجیتالی کردن نقشه های تأییدیه لوله کشی 
داخلی منازل با هماهنگی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان به منظور 
توســعه دولت الکترونیک، حذف ترددهای غیرضرور متقاضیان گاز طبیعی و 
همچنین جلوگیری از مصرف کاغذ و کمک به حفظ محیط زیستی، ارائه ۱۸ 
مورد از خدمات پرکاربرد شرکت در بستر اینترنت به صورت ثبت درخواست 
در وبســایت  es.nigc-yazd.ir و اجرای طرح پژوهشــی تحلیل ذی نفعان با 
هدف شناسایی انتظارات و نیازهای مخاطبان به منظور ارائه خدمات شایسته 
و مناسب به عنوان دیگر اقدامات ویژه شرکت گاز استان یزد در راستای کیفی 

سازی خدمات نام برد.
میدانشاهی در پایان با اشاره به طرح پایش دمای ساختمان دستگاه های 
اجرایی استان به منظوررعایت الگوی مصرف بهینه گاز طبیعی، بر لزوم صرفه 
جویی در مصرف گاز طبیعی در بخش های خانگی، تجاری و صنعتی به دلیل 
فرارسیدن فصول سرد سال تأکید نمود تا شاهد پایداری جریان گاز در اقصی 

نقاط استان و بالطبع تمامی نقاط کشور باشیم. 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/27

شماره : 1026

 رفع مشکلات حوزه کشــاورزی و صنایع تبدیلی اولویت 
نمایندگان استان گیلان

نماینده مردم رشــت در مجلس شــورای اســلامی  گفت: مکانیزه 
کردن کشــاورزی،  افزایش سطح تولید و موضوع نهاده های کشاورزی 
از اولویت های اصلی مجمع نمایندگان استان گیلان است که هر یک از 
این بخش ها به لحاظ مدیریتی دارای اشــکالات اساسی است.سیدعلی 
آقازاده دافســاری، نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی ،  با 
بیان اینکه اســتان ما یک استان کشاورزی افزود: باید در حوزه صنعت 
توریسم و رفع مشــکلات کشاورزی تلاش بیشتری کنیموی ادامه داد: 
مدیریت شهری و مسائل زیست محیطی یکی از مهمترین مسائل حوزه 
انتخابیه بنده اســت. مکانیزه کردن کشــاورزی،  افزایش سطح تولید و 
موضوع نهاده های کشــاورزی از اولویت هــای اصلی مجمع نمایندگان 
استان گیلان است که هر یک از این بخش ها به لحاظ مدیریتی دارای 
اشکالات اساسی است.آقازاده گفت: استان  گیلان یک استان کشاورزی 
و گردشــگری است در عین حال نیروهای مستعد بسیار خوبی دارد که 
این افراد می تواند در خصوص صنایع تبدیلی، صنایع دســتی و مشاغل 
خانگی مشغول به کار شوند ولی به دلیل وجود انواع کمبود ها نتوانستیم 
در حوزه صنایع تبدیلی کشــاورزی و اقدامات خوبی انجام دهیم که به 
شدت در این حوزه عقب افتاده ایم از طرفی اشتغال روستایی با مشکل 
جدی روبه روست.نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: با توجه به توریستی بودن استان گیلان که همه ساله شاهد حضور 
گردشــگران داخلی و خارجی هســتیم بحث صنایع دستی که یکی از 
شــاهکارهای هنری هنرمندان گیلانی اســت مغفول مانده و  متاسفانه 

نتوانســتیم از این فرصت و ظرفیت استفاده بهینه داشته باشیم.

 تولید سالانه ۱۱ میلیون تن شیرخام در کشور
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی، گفت: سالانه ۱۱ 
میلیون تن شــیرخام در کشــور تولید می شود.به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی وزارت جهاد کشــاورزی، مرتضی رضایی در حاشیه آئین بهره 
برداری از سیســتم شیردوشــی روتاری در یک مجتمع شیر و گوشت 
صنعتی در شهرســتان ری اســتان تهران، اعلام کرد: صنعت دامداری 
شیری ایران در ســطح کشورهای برتر دنیا است و مواد ژنتیکی که در 
کشــور ما تولید می شود نیز در رتبه های برتر دنیا قرار دارد.وی با بیان 
این که در حال حاضر 9۰ درصد مواد ژنتیکی مورد نیاز در داخل کشور 
تولید می شــود، اظهار کرد: پنج تا ۱۰ درصد از مواد ژنتیکی از بهترین 
نژادهای دنیا از کشورهای دیگر وارد می شود.رضایی، صنعت دام شیری 
ایران را در سطح مترقی ترین کشورهای دنیا دانست و افزود: سالانه ۱۱ 
میلیون تن شیرخام در کشور تولید می شود.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
خاطرنشــان کرد: پارسال نزدیک به ۸۰۰ هزار تن محصولات لبنی، ۶۰ 

هزار تن تخم مرغ و ۴۰ هزار تن مرغ از کشــور صادر شده است.

 ۵۰ پروژه آبرسانی در استان کرمان افتتاح و کلنگ زنی شد
تعداد ۵۰ پروژه آبرسانی در سطح استان کرمان همزمان با دهه فجر 
و چهل و دومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی افتتاح یا کلنگ زنی شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، »محمد طاهری« 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمان با بیــان اینکه برای 
بهره بــرداری از این پروژه ها ۶۶۳ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریال اعتبار 
هزینه شده است، اظهار داشت: در شهرستان عنبرآباد پروژه های آبرسانی 
به چاه حیدر، دســک، تورک، تیغ سیاه، چهارتخته، اسمیری و ده دلشا 

به بهره برداری رسید.
وی افزود: آبرســانی به مجتمع شــهید امیرطاهری دهسرد ارزوئیه، 
تامین آب خافکوئیه بافــت، تامین آب مجتمع گنوئیه دهلاچین بافت، 
پروژه شهید بهشتی بردسیر، پروژه آبتر و نیو خان بردسیر، پروژه کهن 
چراغ و حیدر آباد وصولوئیه رودبار جنوب از دیگر پروژه هایی بودند که 
در این ایام مورد بهره برداری قرار گرفت.طاهری یادآور شد: در شهرستان 
زرنــد نیز با پایان یافتــن کار پروژه های حمیدیه، ده چنار - شــهرک 
جوانان و روستاهای سرتخت، این پروژه ها نیز در مدار بهره برداری قرار 
گرفتند.وی اضافه کرد: علاوه بر آن در شهرســتان زرند کلنگ حفاری 
چاه های ده ایرج، محمدآبادو شــبجره و همچنین کلنگ احداث مخزن 
هــزار مترمکعبی و خط انتقال چاه های حــوزه جلال آباد نیز به زمین 
زده شد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمان با بیان اینکه در 
شهرســتان قلعه گنج دو پروژه مجتمع چاه باغ و مجتمع آزادشهر-گلو 
به بهره برداری می رســند، اظهار داشت: در قالب پروژه مجتمع چاه باغ 
۲۶ کیلومتر لوله گذاری و ۲۲ باب حوضچه شــیرآلات، ۴۸۰ متر خط 
برق و حفر و تحهیز یک حلقه و در پروژه مجتمع آزادشــهر- گلو چهار 
کیلومتــر لوله گذاری، چهار باب حوضچه شــیرآلات، احداث یک باب 
مخزن ۳۰۰ متر مکعبی، اجرای خط برق ۶۸۰ متر و حفر و تجهیز یک 
حلقه چاه انجام شده است.دشــت عباس، شهرک شیرعلی ابراهیمی و 
حاتم آباد نیز عنوان پروژه هایی است که به گفته طاهری در شهرستان 
منوجان به بهره برداری رســید.وی اضافه کرد: همچنین در شهرســتان 
ســیرجان پروژه های چاه مرمر، ابراهیم آباد رضوی، عین البقر، اجرای 
بخشــی از لوپ های اصلی شــبکه توزیع شهر ســیرجان، مجتمع پوزه 
خون )علی اســفندیارپور(، فاز ۲ مجتمع بیدخواب، دشت زر-قطارگز و 
شریک آباد افتتاح شدند. طاهری در ادامه با اشاره به اینکه چهار پروژه 
در شهرســتان کرمان و یک پروژه در شهرســتان رفسنجان نیز به بهره 
برداری رسید، گفت: مخزن ۱۰۰ متر مکعبی چاه کهنوئیه، مخزن ۱۰۰۰ 
مترمکعبی کوهپایه، پروژه رحیم آباد و اســماعیل آباد حجت در کرمان 
و پروژه مجتمع حومه غربی )تاج آباد، عیش آباد، قوام آباد، محی آباد( 

در رفسنجان بهره برداری شدند.

 سد خوانسار یزد آماده آبگیری است
مشاور فنی مدیرعامل شرکت آب منطقه ای یزد با بیان این که سد 
خوانسار در شهرستان خاتم آماده آبگیری است، گفت: عدم اتمام خرید 
زمین های کشاورزی در محدوده دریاچه سد خوانسار موضوعی است که 
مانع آبگیری آن در دهه فجر شــده است.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت نیرو )پاون(، »اکبر باقری پور« با بیان اینکه این ســد از ابتدای 
شروع عملیات اجرایی آن تاکنون با فراز و نشیب های زیادی مواجه شده 
است، اظهار کرد: خوشــبختانه این سد اکنون آماده آبگیری است تا با 
بهره برداری از آن علاوه بر تامین حقابه های کشاورزی منطقه، ۲ میلیون 
متر مکعب آب شــرب و یک میلیون متر مکعب آب صنعت تأمین شود.

وی بــا بیان اینکه پیگیری ها برای خرید زمین های کشــاورزی در حال 
انجام اســت، گفت: در صورت اتمام عملیات خرید، این ســد در اسفند 
ماه ســال جاری آبگیری و در غیر این صورت انجام این عملیات به بهار 

۱۴۰۰ موکول می شود.

قیمت شکنی صید زمستانه در بازار ماهی فروشان مازندران
ورود انبوه ماهی سفید به آب های ساحلی 
دریای مازندران تور صیادان استان را انباشته 
کرده و سبب شده تا قیمت گونه های مختلف 
ماهیــان دریایی و پرورشــی از جمله ماهی 
سفید و کفال در بازار ماهی فروشان بیشتر از 

۲۰ درصد کاهش یابد.
بررسی های از بازار ماهی فروشان ساری و 
فریدونکنار نشان می دهد که در حال حاضر  
هر کیلو ماهی ماهی سفید ۸۰۰ تا یک کیلو 
گرمی ۴۵۰ تــا ۵۵۰ هزار ریال به خریداران 
عرضه می شود در حالی که تا ۱۰ روز پیش 
قیمت ماهی سفید در این وزن ۵۵۰ تا ۷۰۰ 

هزار ریال بود.
همچنین ماهی کفال به عنوان یکی دیگر 
از گونــه های پر طرفدار در وزن ۴۰۰ گرمی 
به قیمــت ۶۵۰ هزار ریال  و کپور یک کیلو 
گرمی نیز تا ۴۵۰ هزار ریال عرضه می شود. 
قیمت این ماهی ها هم نسبت به ۱۰ روز پیش 

کاهش قابل توجه را نشان می دهد.
کفال، سفید و کپور مهم ترین گونه های 
ماهیان استخوانی دریای خزر هستند. کفال 
بیشترین میزان صید ماهیگیران مازندرانی را 
در فصل پائیز و اوایل زمستان تشکیل می دهد 
و از ماه بهمن به بعد هم ماهی سفید در صدر 

صید قرار می گیرد.
محمد بخشی یکی از حجره داران در بازار 
ماهی فروشی فریدونکنار علت کاهشی شدن 
قیمت ماهیان را ورود انبوه ماهی سفید به بازار 
دانست و گفت که شرایط مساعد آب و هوایی 
دریای خزر هم سبب شد تا میزان صید افزایش 
یابد.وی در عین حال کاهش تقاضای ناشی از 
نبود مسافر و گردشگر و تعطیلی رستوران ها و 
تالارها را هم بر کاهش قیمت بی تاثیر ندانست 
ولی تاکید کرد که در حال حاضر زمان اصلی 
صید ماهی سفید است و به همین دلیل هم 

میزان صید این گونه رو به فراوانی است.
اگر چه صید ماهیان دریایی در مازندران 
را با نام ماهی سفید می شناسند ولی واقعیت 
این است که ماهی سفید از نیمه دوم بهمن 
مــاه در توررس صیادان قرار می گیرد و قبل 

از آن میزان صید این گونه بسیار کم است.
صید ماهی ســفید در دریای خزر بسته 
بــه دمای لایه ســطحی آب حتی در فصل 
زمستان هم همواره با نوسان همراه است. بر 
اساس تحقیقات پژوهشگران شیلات ایران ،این 
گونه ماهی طی ماه های دی و بهمن به خاطر 
کاهش دمای لایه ســطحی آب دریا به نقاط 
عمیق تر مهاجرت می کند و از اوایل اسفند با 
افزایش دما بار دیگر در تور رس صیادان قرار 
می گیرد.میانگین درجه حرارت لایه سطحی 

آب دریای خزر در بهار به بالای ۲۰ درجه و در 
پائیز به زیر ۱۵ درجه و در زمستان به زیر ۱۰ 
درجه می رسد و همین تغییرات دمائی است 
که سبب می شود ماهیان سفید دو ماه از فصل 
زمستان را به نقاط عمیق و خارج از محدوده 
تورگذاری صیادان مهاجرت کنند. ماهیگیران 
مازندرانی به این وضعیت چله نشینی ماهی 
سفید می گویند.مهاجرت مکانی ماهی سفید 
در سواحل ایران در اعماق بین ۱۰ الی ۱۰۰ 

متر انجام می شود.

 دغدغه مشتری 
حجــره داران بازار ماهی ســاری هم می 
گویند که مساعد شدن شرایط جوی دریا طی 
یک هفته اخیر باعث افزایش صید ماهی سفید 

شــده است و به همین دلیل هم قیمت انواع 
ماهیان در بازار کاهش یافته است.

امروز در بازار ماهی فروشــی ساری ماهی 
سفید با وزن ۸۰۰گرمی ۴۵۰ هزار ریال و با 
وزن یک کیلو و ۲۰۰گرمی هم ۶۰۰ هزار ریال 
عرضه می شد. برخی از فروشندگان هم کاهش 
قیمت را طبیعی دانسته و معتقد بودند که به 
خاطر فرارسیدن فصل اصلی صید ماهی سفید 
، از این پس اگر شرایط جوی مساعد باشد بازار 
ماهی همواره تا پایان فروردین و فصل صید از 
تعادل قیمتی به نفع مصرف کننده برخوردار 
خواهد بود.مهم ترین نگرانی صیادان و فعالان 
بازار ماهی فروشی در مازندران افزایش صید 
در شرایط مساعد آب و هوایی و نبود یا کمبود 
مشتری به خاطر شرایط کرونایی حاکم است. 

این فعالان معتقدند که صید انبوه ماهی سفید 
اگر در شرایط بسته ماندن تالارها و رستوران 
ها و همچنین نبود مســافر و گردشگر تداوم 
یابد ممکن اســت صید را برای شرکت های 
پره زیانبار کند در حالی که اکنون همه طرف 

ها از وضعیت قیمت راضی هستند.
البته دغدغه فعالان بازار ماهی فروشی و 
صیادان با توجه به ایــن که ماهیان دریایی 
مازندران به صــورت تازه خوری مصرف می 
شود ، چندان بیراه نیست. ماهی سفید دریای 
خزر اگر چه به نقاط مختلف کشور ارسال می 
شود ، ولی مشــتری این گونه ماهی تنها به 
دنبال صید تازه است و نوع منجمد آن حتی 
به نصف قیمت هم مشتری ندارد. ماهی کفال و 
کپور دریایی هم چنین وضعیتی دارند در حالی 
که نوع منجمد انواع ماهیان سردآبی و گرمابی 
مازندران مانند آمور که به ســفید پرورشی 
معروف است و یا کپور پرورشی هم مشتری 

دارد و هم دچار نوسان قیمت نمی شود.
طبق آمار رسمی شیلات مازندران ، مقدار 
صید ماهی در دریای خزر  از آغاز صید یعنی 
۱۵ مهــر ماه تا ۲۰ بهمن ماه  یکهزارو  ۴۲۵ 
تن بوده اســت که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته ۲۳ درصد کاهش نشان می دهد.

شیلات مازندران ارزش اقتصادی ماهیان 
اســتخوانی صید شده را حدود 9۰۰ میلیارد 
ریــال اعلام کرد. بنا بر ایــن گزارش فراونی 
صید نیز  ۵۳ درصــد مربوط به گونه ماهی 
ســفید، ۲۴ درصد ماهی کپور و ۲۳ درصد 

ماهی کفال است.
فصل صید ماهیان استخوانی دریای خزر 
در مازندران امسال از ۱۵ مهر شروع شد و آمار 
شیلات استان هم مربوط به عملکرد چهار هزار 
و ۲۰۰ ماهیگیر در قالب ۵۴ شرکت تعاونی 

صیادی است.

صید ۵۰2 هزار تن آبزی در آب های شمال و جنوب کشور

ساخت پره های متحرک توربین در نیروگاه بندرعباس

سالانه حدود ۳۰ هزار هکتار شبکه آبیاری و زهکشی مدرن در کشور اجرا شده است

۵۰۲ هزار تن آبزی در 9 ماهه امسال در آب های شمال و جنوب کشور 
صید شده است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، معاون صید و بنادر 
ماهیگری سازمان شیلات ایران با بیان این مطلب به خبرنگار ما گفت: این 
میزان صید نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۴ درصد کاهش نشان می دهد.

پرویز محبی افزود: از ۱۱ هزار و ۷۱۷ فروند شــناور صیادی در شمال و 
جنوب کشــور، ۸۵۰۰ فروند قایق، حدود ۳۱۶۳ فروند لنج صیادی و ۱۳۰ 

فروند کشتی صیادی است.
وی، اظهار داشــت: 9۳ فروند از این کشــتی ها فانوس ماهی، ۲۱ فروند 
ماهی یال اســبی، 9 فروند ماهی مرکــب در دریای عمان و ۷ فروند ماهی 

صنعتی  صید می کنند.
محبی گفت: صید تجاری فانوس ماهی در نتیجه جلســات و تبادل نظر 
میان اعضا و مشــاوران فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی و 
کارشناسان بخش تحقیقات سازمان شیلات ایران از آذرماه امسال به مدت 

دو سال محدود شد.
وی ادامه داد: این اقدام به منظور ایجاد فضایی برای مطالعه ذخایر گونه 
هــای صید هدف در فانوس ماهی و گونه های صید ضمنی، رفع نگرانی ها 

بابت کاهش ذخایر دریایی و همچنین آیش و پایش صورت گرفته است.
معاون صید و بنادر ماهیگری سازمان شیلات ایران، صید فانوس ماهی در 

دو ماهه امسال را ۱۰ تا ۱۱ هزار تن عنوان کرد.
وی یادآور شد که در سال 9۸ نزدیک به ۳۱ هزار تن صید فانوس ماهی و 

۸ هزار تن صید ضمنی در آب های جنوب کشور صورت گرفت.
محبی ابراز داشت: با تلاش هایی که داشته ایم، صید هدف در مورد فانوس 
ماهی به بالای ۸۰ درصد رسیده و صید ضمنی به ۲۰ درصد کاهش یافته است.

وی گفت: ما از تمام ابزارهای قانونی استفاده می کنیم تا شناورها از محدوده 
صیدگاه خود خارج نشوند و در این راستا نظارت های زیادی بر ناوگان های 
کشتی های صیادی صورت می گیرد.محبی افزود: در این زمینه، کشتی های 
صیادی به سامانه کنترل پایش تردد شناورها مجهز شدند و از این رو هم در 
استان و هم در مرکز می توانیم آنها را کنترل کنیم.وی تاکید کرد: در صورتی 

که کشتی های صیادی از محدوده صیدگاه خود خارج شوند در کمیسیون 
تخلفات صیادی با آنها برخورد می کنیم و در مواقعی متخلفان به دادگاه معرفی 
می شوند.معاون صید و بنادر ماهیگری سازمان شیلات ایران، تعداد شناورهای 
متخلف که تاکنون به دادگاه معرفی شدند را ۱۴ فروند عنوان کرد و گفت: 
تاکنون بیش از ۷۰ مورد از تخلفات کشتی های صیادی و حتی شناورهای 

سنتی متناسب با نوع تخلف به کمسیون تخلفات صیادی معرفی شده اند.
وی در همین حال از استقرار ناظران شیلاتی در کشتی های صیادی خبر 
داد و اذعان داشت: ناظران شیلاتی اطلاعات و داده های کشتی های صیادی و 
محدوده صیدگاه را ثبت می کنند ضمن آن که بر ابزار و ادوات صید شناورها 
نظارت دارند.محبی ادامه داد: در سال 99 برای اطمینان بیشتر و افزایش ضریب 
دقت در کار به استان ها توصیه کردیم که تعاونی های صیادی سنتی نیز در 
امر نظارت در کشتی های صیادی استفاده شوند.وی در همین حال از تجهیز 
۴۶۰ فروند قایق و لنج صیادی به سامانه سجاد تا پایان امسال خبر داد و گفت: 
این اقدام به منظور نظارت، کنترل و ردیابی بر شــناورهای کوچک تر انجام 
می گیرد.محبی اضافه کرد: در حال حاضر، سامانه سجاد با توجه به الزامات 
دریابانی در تعدادی از شناورهای کوچک در استان بوشهر نصب شده است.

وی با اشاره به طرح مشترک میان سازمان شیلات ایران با شرکت دانش 
بنیان به منظور مطالعه و طراحی ســامانه ای برای قفل کردن ابزار صیادی 
شناورهای متخلف، گفت: با برنامه ای که به این سامانه داده می شود، ابزار 

مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق هرمزگان از طراحی و ساخت پره های 
متحرک کورتیس توربین HP با استفاده از ظرفیت ساخت داخل در نیروگاه 
بندرعباس خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »حسین 
سلیمی« اظهار کرد: با شروع تحریم های ناجوانمردانه و کمبود قطعات مورد 
نیاز، تصمیم بر آن شد که این قطعات در داخل کشور ساخته و بومی سازی 
شود و در همین رابطه مهندسان نیروگاه بندرعباس، با استفاده از دانش فنی، 
اقدامات عملی طراحی و مهندسی معکوس پره های متحرک کورتیس را با 
همکاری شرکت های دانش بنیان، آغاز و این پره ها پس از ساخت روی روتور 
توربین واحد ۳ که جهت تعمیرات اساسی خارج شده بود، نصب شد.سلیمی 
عنوان کرد: کاربرد وســیع این روش و تکنولوژی ســاخت این نوع پره ها در 

صنایع نیروگاهی بسیار چشمگیر و قابل توجه بوده و همچنین کارشناسان 
و متخصصان امور مکانیک نیروگاه بندرعباس نیز در راســتای بهره گیری از 

روش و پتانسیل کشور برای نوسازی و ساخت قطعات اصلی توربین، موفق 
به بومی سازی این قطعات به منظور رفع نیازهای حیاتی این نیروگاه شدند.

مدیرعامل نیروگاه بندرعباس افزود: پره های چرخ کورتیس از نوع ضربه ای 
بوده و از تکنولوژی خاصی برای ساخت تبعیت می کنند که بتوان در مقابل 
بخار ورودی به توربین با فشار و دمای بالا مقاومت نماید و این پروسه شروع 
حرکت توربین را عملی می کند. این پره ها اولین مرحله ورود بخار به توربین 
بوده که در نهایت این بخار با عبور از مراحل مختلف توربین و در ادامه انتقال 
این حرکت به روتور ژنراتور باعث تولید انرژی الکتریکی می شود.سلیمی در 
پایان یادآور شد: ساخت این پره ها بر حسب نیاز واحدها در هنگام تعمیرات 

اساسی و به دفعات در نیروگاه بندرعباس انجام شده است.

 بازار دو نرخی مرغ و سردرگمی مصرف کنندگان!
به نظر می رسد بی سروسامانی بازار مرغ و تخم مرغ که هیچ کس تقصیر آن را به گردن نمی گیرد، در کنار اعلام نرخ های مختلف از سوی مسئولان، مصرف کنندگان را سردرگم می کند. در پی افزایش دوباره قیمت به حدود ۳۰ هزار تومان، 
ساعاتی پیش حبیب اسدالله نژاد،  نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی، گفت که قیمت واقعی مرغ، قیمت مصوب تنظیم بازار یعنی ۲۰هزار و۴۰۰ تومان نیست. قیمت واقعی مرغ زنده با توجه به افزایش مولفه های تولید براساس 
آنالیز تشکل ها ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان و قیمت مرغ گرم نیز ۲۴ تا ۲۵ هزارتومان می شود و فروش مرغ بیش از ۲۷ هزارتومان گرانفروشی است.این اظهارات در حالی مطرح می شود که در سال جاری قیمت مصوب مرغ در ستاد تنظیم بازار 
دو بار افزایش یافته و در حال حاضر قیمت مصوب آن ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان است.نگاه کوتاهی به بازار کالاهای اساسی در سال جاری نشان می دهد که بیشتر کالاهای اساسی و ضروری سبد خانوار با افزایش قیمت چند باره به صورت قانونی 
و با موافقت ستاد تنظیم بازار مواجه شده و در نهایت باز هم گران تر از نرخ مصوب عرضه شده است.به طور خلاصه در سال جاری با موافقت ستاد تنظیم بازار، از بین کالاهای اساسی خوراکی سه بار قیمت تخم مرغ و دو بار قیمت مرغ، دو بار 
قیمت لبنیات و از بین سایر کالاها دو بار قیمت انواع شوینده و دو بار قیمت لوازم خانگی افزایش یافت.همچنین بر اساس جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(  قیمت ۲۰ قلم کالا از انواع خوراک دام و 

طیور، صیفی جات، میوه،  حبوبات و برنج و همچنین آهن آلات در آبان ماه امسال بیش از ۱۰۰ درصد افزایش داشته و بین ۲ تا ۴.۵ برابر شده و ۲۷ کالا هم بین ۵۰ تا ۱۰۰ درصد افزایش قیمت داشتند.

به گفته قائم مقام شــرکت مدیریت منابع آب ایران، 
به طور متوســط هر سال در کشور حدود ۳۰ هزار هکتار 

شبکه آبیاری و زهکشی مدرن اجرا شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »محمد 
حاج رسولی ها« که به منظور بازدید از روند عملیات اجرایی 
و بررسی موانع و مشکلات شبکه آبیاری و زهکشی قلعه 
چای به شهرستان عجب شیر سفر کرده بود، افزود: وزارت 
نیرو پس از وقوع پدیده خشکسالی دهه گذشته و بازنگری 
در اراضی پایاب ســدهای کشــور،  مطالعه و اجرای دو 
میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی پایاب سدهای کشور 
را در دســتور کار قرار داد که در حال حاضر از این میزان 
۲ میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار اجرا شده و اجرای بقیه نیز 

در دست اقدام است.
وی در بخــش دیگــری از اظهاراتش با بیان اینکه به 
دلیل محدودیت های مالی و اعتباری استفاده از ظرفیت 
مشارکت های مردمی برای تکمیل پایاب شبکه های آبیاری 
و زهکشی در تمام نقاط کشور یک ضرورت است، اظهار 
داشت: مطالعه و اجرای ۲۰ درصد اهداف باقی مانده وزارت 
نیرو در اجرای شبکه های آبیاری و زهکشی مدرن بایستی 
در برنامه های توسعه هفتم و هشتم اقتصادی، اجتماعی 
دنبال شود.قائم مقام شرکت مدیریت منابع آب ایران در 

ادامه با اشاره به ظرفیت ها و شرایط مناسب شبکه آبیاری 
و زهکشی قلعه چای شهرستان عجب شیر و دستور وزیر 
نیرو برای ساماندهی هرچه سریعتر آن از تشکیل کارگروهی 
به مسئولیت فرماندار شهرستان و عضویت مسئولان استانی 
ذیربط با استفاده از اعتبارات دولتی و مشارکت های مردمی 
برای این پروژه خبر داد و اظهار امیدواری کرد: امیدواریم 

با این تدبیر بتوانیم ظرف مدت معینی از ۲۰۰ هزار هکتار 
اراضی ساحل راست این شبکه بهره برداری کنیم.

حاج رســولی ها همچنین به فرماندار، بهره برداران و 
ذینفعان شبکه آبیاری و زهکشی سد قلعه چای پیشنهاد 
کرد از تجارب موفق به دســت آمده در سایر شبکه های 
آبیاری و زهکشی استان بویژه شبکه پایاب سد آیدوغموش 

شهرســتان میانه و شبکه پایاب ســد سهند شهرستان 
هشترود در این پروژه استفاده کنند.

وی همچنین با اشــاره به برخی مســائل و مشکلات 
عمومی احداث شــبکه های آبیاری و زهکشی در کشور 
و تســهیلات لازم پیش بینی شــده در مواد ۷۶ و ۱۰۶ 
برنامه های سوم و چهارم توسعه اقتصادی اجتماعی کشور از 
مسئولان حاضر در این جلسه خواست مدل مشارکتی مالی 
برای تکمیل شبکه آبیاری و زهکشی قلعه چای شهرستان 
عجب شیر را با حداکثر مساعدت به کشاورزان تدوین کنند.

قائم مقام شــرکت مدیریت منابع آب ایران در ســفر 
یک روزه به شهرستان عجب شیر و بازدید از شبکه آبیاری 
و زهکشی قلعه تاریخی این شهرستان در جلسه مشترکی 
که به منظور بررسی موانع و مشکلات این پروژه با حضور 
نماینده مراغه و عجب شــیر در مجلس شورای اسلامی، 
مدیرکل دفتر فنی حوضه آبریز دریاچه ارومیه منابع آب 
ایران، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان شرقی و 
تعدادی از مسئولان محلی تشکیل شده بود، حضور یافت و 
پس از آگاهی از روند پیشرفت فیزیکی این پروژه مقرر شد 
کارگروه مشترکی در این خصوص با مشارکت دستگاه های 
اجرایی ذیربط تشکیل شود و مدل مالی مشارکتی خود را 

جهت تصمیم گیری ارائه کنند.
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 با تعصب ، جنگنده مثل جلال حسینی !
 پرسپولیس چهار فصل متوالی قهرمان 
لیگ شده و در این چهار فصل همواره بهترین 
خط دفاعی را داشته است. عنصر اصلی خط 
دفاع پرسپولیس در این سال ها سید جلال 
حسینی بوده. گاهی پیش آمده که به دلیل 
مصدومیت بازی هایی را از دســت داده اما 
همه اهالی فوتبال معتقدند که شخص سید 
جلال باعث بوده باعث استحکام خط دفاعی 
پرسپولیس در همه این سال ها بوده. در چهار 
ســال اخیر خیلی ها در کنار سید جلال به 
عنوان زوج او در قلب دفاع پرسپولیس بازی 
کرده اند. از محمد انصاری و محســن ربیع 
خواه و کمال کامیابی نیا بگیرید تا شــجاع 
خلیل زاده و محمد حسین کنعانی زادگان. 
اما همه شان اعتراف کرده اند  که  بودن سید 
در کنــار آنها نه تنها باعث پیشرفت شــان 
شــده بلکه باعث شــده با آرامش و راحتی 
خیال بیشتری بازی کنند و خودشان هم به 
اعتماد به نفس بیشتری دست پیدا کنند. این 
اتفاقات در حالی رخ داده که سید جلال ۱۴ 
بهمن همین امسال ۳9 سال را تمام کرد و 
وارد ۴۰ سالگی شد. درخشش این روزهای 
ســید جلال اما یک حسرت بزرگ را برای 
پرسپولیســی ها تداعی می کند. حسرت از 
دســت رفتن قهرمانی لیگ پانزدهم در روز 
آخر فصل. جایی که پرسپولیس در روز پایانی 
با استقلال خوزستان به امتیاز مشترک ۵۷ 
رسید اما تفاضل گل استقلال خوزستان سه 
تا بیشتر از پرسپولیس بود. این در حالی بود 
که پرسپولیس در آن فصل ۵۰ گل زده بود 
و با اختلاف دارای بهترین خط حمله لیگ 
برتر بــود اما از آن طرف بــه خاطر ضعف 
مفــرط در دروازه و به ویژه در خط دفاع ۳ 
گل دریافت کرده بود. استقلال خوزستان اما 
فقط با ۳۳ گل زده و ۱۴ گل خورده توانست 
به لطف تفاضل گل بهتر قهرمان لیگ شود. 
این همان فصلی بود که در ابتدایش برانکو 
ایوانکوویچ، سید جلال حسینی را نخواست و 
البته تاوانش را هم با از دست دادن قهرمانی 
در روز آخر داد. شاید که نه! قطعا اگر در آن 
فصل ســید جلال فقط در یکی دو بازی در 
ترکیب پرسپولیس حضور داشت پرسپولیس 
کمتر گل می خورد و در روز پایانی قهرمان 
می شد. الان هم به گلات قهرمانی رسیده بود 

و در فصل جاری داشت برای ثبت »دبل هت 
تریک« قهرمانی می جنگید.

 
 سیدجلال؛ ورژن ایرانی زلاتان

اساسا باور کردن این که یک نفر بتواند 
در این سن و سال در لیگ برتر ایران بازی 
کند به خودی خود هم دشــوار اســت. اما 
ســیدجلال ماجرا را از این هم باورناپذیرتر 
کرده است. کاپیتان پرسپولیس این روزها نه 
تنها کم کم استحکامی را که بعد از شکست 
در فینال آســیا از دســت رفته بود به این 
تیم باز گردانده، بلکه تبدیل به نماد برتری 
جویی و قدرتنمایی بازیکنان پرســپولیس 
شــده است. شاید چیزی شبیه به آنچه که 
زلاتان ابراهیموویچ در فصل جاری سری آ 
برای آث میلان انجام داده است. اما چیزی 
که باعث شــده این روزها نام ســیدجلال 
دوباره بر ســر زبان ها بیفتــد گل هایی که 
است که در دو بازی اخیر برای پرسپولیس 
زده. دو گل در دو بازی متوالی که ۶ امتیاز 
را به حســاب پرسپولیس ریخت و این تیم 
را به کــورس قهرمانی نیم فصل برگرداند. 
حالا فارغ از نتایج ســایر تیم ها پرسپولیس 
اگر بتواند دو بازی باقی مانده در نیم فصل 
اول را با برد تمــام کند قهرمان نیم فصل 

خواهد شــد! گل های ســید جلال درست 
در روزهایی به داد پرســپولیس رسیده که 
مهاجمان این تیــم همچنان کم اثر ظاهر 

می شوند و انتظارات را برآورده نمی کنند.

  هدیه به روح میناوند و انصاریان
پرسپولیس اخیرا روزهای بسیار سختی 
را پشت سر گذاشته و می گذارد. در دو هفته 
متوالــی و فقط طی ۷ روز مهرداد میناوند و 
علی انصاریان دو پیشکسوت این باشگاه بر اثر 
ابتلا به کرونا جان باختند و جامعه فوتبال را 
در سوگ و بهت فرو بردند. بعد از این اتفاق 
تلخ پرسپولیس ۳ مسابقه برگزار کرد و هر 
۳ مسابقه را با برد تمام کرد. در مسابقه اول 
با گلهــای وحید امیــری و احمد نوراللهی 
ماشین سازی تبریز را در تهران شکست داد. 
در مســابقه دوم در تبریز به مصاف تراکتور 
رفت و در حالی که مهاجمان و هافبک های 
پرسپولیس موقعیت های زیادی را از دست 
دادند اما ســید جلال از تخصصش در زدن 
ضربات سر اســتفاده کرد و یک گل مهم و 
ســه امتیازی برای تیمش زد. بازی با همان 
یک گل تمام شــد و پرسپولیس به یک برد 
حیاتی رسید. در بازی سوم هم پرسپولیس 
در تهران مقابل مس رفسنجان قرار گرفت. 

اتفاقات بازی تبریز در این مسابقه هم تکرار 
شد و موقعیت های متعدد پرسپولیس به گل 
منجر نشد اما باز هم این سید جلال بود که 
روی یک کرنر با ضربه  سری استادانه دروازه 
تیم سخت کوش رفسنجانی را باز کرد و یک 
پیروزی دیگر را برای تیمش به ارمغان آورد. 
او یــک بار هم در جریان پیروزی ۳ بر صفر 
پرسپولیس مقابل شهرخودرو در هفته چهارم 
لیگ برتر، گل اول تیمش را با ضربه ســری 
دیدنی وارد دروازه حریف کرد تا پرسپولیس 
اســتارت گل های بعدی را هم بزند. باز هم 
باورنکردنی اســت اما مدافع تــازه واردِ ۴۰ 
سالگی شــده پرســپولیس با زدن ۳ گل، 
بهترین گلزن تیمش تا اینجای فصل است. 
او به عنوان کاپیتان و به نمایندگی از بازیکنان 
پرسپولیس این گل ها و این بردها را به روح 
مهرداد میناوند و علی انصاریان تقدیم کرد.

  متخصص زدن گل های حساس
شاید در فوتبال کســی آنچنان از یک 
مدافع توقع گل زدن نداشــته باشــد. آمار 
گل های سید جلال در پرسپولیس هم زیاد 
نیست. او طی ۲۰۵ بازی برای پرسپولیس 
9 گل زده اســت. اما نکته این اســت که 
اغلــب گل هایی کــه او زده گلهای مهم و 

حساسی بوده اند. گلهای این فصل او را کنار 
می گذاریم. حالا اگر از هواداران پرسپولیس 
بپرسید کدام گل سید جلال در خاطرشان 
مانده قطعا به دو گل و شاید به ۳ گل اشاره 
کنند. یکی گلی که در لیگ قهرمانان آسیا 
به الدحیل زد و زمینه ساز کامبک بزرگ و 
فراموش نشدنی پرسپولیس در این مسابقه 
شد. گل بعدی گلی است که کمی پیش از 
آن مســابقه و در بازی برگشت مقابل تیم 
الجزیره امارات زد. بــازی رفت دو تیم در 
امارات با تســاوی بدون گل تمام شده بود. 
بازی برگشــت تا دقیقه ۸9 با تساوی یک 
بــر یک پیش می رفت کــه در این دقیقه 
ســید جــلال گل دوم را زد و باعث صعود 
پرسپولیس به مرحله بعد شد. گل سوم هم 
که شاید اهمیت کمتری داشته باشد گلی 
است که در دربی تهران زد. پرسپولیس ۳ 
بر یک از اســتقلال عقب بود و سید جلال 
توانست گل دوم پرسپولیس را بزند و با این 

گل از سنگینی بار شکست کم کند. 

 حرفه ای، متعصب و باانگیزه
بعد از اتفاقی که هفته گذشته در بازی 
استقلال و نســاجی در موقع تعویض وریا 
غفوری و اعتراض شــدید او افتاده همه یاد 
ســید  جلال حســینی افتادند. در جریان 
بازی فصل گذشته پرسپولیس و پیکان سید 
جلال حســینی در دقیقه 9۰ به جای علی 
علیپور به زمین رفت. ســید جلال با تمام 
سرعتش به منطقه ماموریتش رفت و اتفاقا 
لحظاتی بعد ضربه خطرناک بازیکن حریف 
را که می رفت وارد دروازه شود، بلاک کرد! 
فیلم این اتفاق بارها در صفحات اجتماعی 
بازنشر و دیده شد همه یک بار دیگر به این 
نتیجه رسیدند که پرسپولیس یک کاپیتان 
حرفه  ای، متعصب و از همه مهم تر باانگیزه 
دارد. الان بازیکنان خیلی جوان و کم سابقه 
وقتی در ده دقیقه پایانی به زمین فرستاده 
می شوند با چنان ناز و عشوه ای وارد زمین 
می شوند که انگار فاتح جام جهانی بوده اند و 
با این حرکت به آنها بی احترامی شده است! 
اما سید جلال همیشه با ذوش و شوق یک 
جوان کم سن و سال تمرین می کند و وارد 

زمین مسابقه می شود.

 

 

تائید شستا؛ بدهی فدراسیون صاف شد

کشتی نیاز به یکسان سازی تمرینات دارد

 مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی می گوید فدراسیون 
فوتبال بدهی دو میلیون یورویی خود به این هلدینگ را به نرخ روز تســویه 
حساب کرد.محمد رضوانی فر، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا( درباره ادعای فدراسیون فوتبال مبنی بر تسویه حساب بدهی خود 
به شســتا گفت: مجموع مبالغی که به حساب فدراسیون فوتبال واریز شده 
بود، از ســوی این فدراسیون دریافت کردیم. مجموعا مبلغ دو میلیون یورو 
مطالبات داشــتیم که به نرخ روز پس گرفتیم.او در واکنش به اینکه بالاخره 
کمک دو میلیون یورویی خود به فدراســیون برای واریز حقوق ویلموتس را 

دریافت کرده اند اظهار کرد: ما کمکی که به فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش 
کرده بودیم، عینا دریافت کردیم.مدیرعامل شستا در حالی از دریافت این دو 
میلیون یورو به نرخ روز خبر داده که خزانه دار فدراسیون فوتبال حدود ۱۰ 
روز قبل از افزایش مجموعه پرداختی های این فدراسیون به حساب شستا به 
۲۵ میلیارد تومان خبر داده که معادل مبلغ دو میلیون یورو در آبان 9۸ است!

حال معلوم نیست ادعای مدیرعامل این هلدینگ به دریافت دو میلیون 
یورو از فدراسیون فوتبال به نرخ روز بر چه مبنایی است؛ بر مبنای ارش یورو 
در آبان 9۸ )۱۲.۵ هزار تومان( یا ارزش یورو در بهمن 99 )۳۱.۷ هزار تومان(.

در عین حال ماجرای بدهکاری فدراسیون فوتبال به شستا از سال گذشته 
باعث مشــکلاتی برای این فدراســیون شــده بود چرا که به علت بدعهدی 
فدراســیون، شســتا اقدام به توقیف املاک فدراســیون در آذر 99 و حراج 
ســاختمان فدراســیون فوتبال کرد که در این بین پاس ساختمان باشگاه 
پرسپولیس هم به این پرونده باز شد چرا که این ساختمان در اسناد رسمی 
جزو املاک فدراســیون فوتبال است اما با وساطت وزیر ورزش و وزیر تعاون 
قرار شد به فدراسیون فوتبال تا پایان سال مهلت داده شود و حالا طرفین از 

تسویه حساب این بدهی خبر می دهند.

قهرمان اسبق کشتی جهان گفت: جای خالی یکسان سازی تمرینات در 
کشــتی کشور مشهود بود و آموزش رده ی سنی پایه ما از این معضل ضربه 

می خورد.
 مجید ترکان قهرمان اسبق کشتی جهان و از مدرسان کشتی آزاد کشور 
در گفتگو با روابط عمومی فدراسیون کشتی در مورد برگزاری کارگاه همسان 
ســازی تمرینات با حضور مدرسان انستیتو کشتی گفت: ابتدا باید بگویم با 
نگاه مثبتی در خصوص تدوین ســرفصل های آموزش مربیان در این کارگاه 
حضور یافتم. یکی از معضلاتی که در برگزاری کلاس های آموزش مربیان در 
سراسر کشــور شاهد آن بودیم ناهماهنگی در چگونگی طرح درس و نحوه 
آموزش مربیان بود. اکثر مدرســان که که در این کارگاه ها حضور می یافتند 
چه خواسته و چه ناخواسته از دیدگاه خودشان فنون را تدریس می کردند که 

این موضوع موجب ناهماهنگی در نحوه آموزش بود.
دارنده مدال طلای جهان گفت: با دعوت انستیتو کشتی به منظور طرح 
یکسان سازی طرح درس مدرسان مربیگری کشتی، کارگاهی را هفته گذشته 
برگزار کردیم که در آن بیشتر روی آموزش پایه تأکید داشتیم و اینکه فن ها 
اصولی و به درستی اجرا شود و چه فنونی باید توسط مدرسین تدریس شده و 
با آموزش بنیادی نیز همراه باشد و به شخصه علاقمندم این کار پیگیری شود.

وی ادامه داد: هر چقدر ما بتوانیم در آموزش رده ســنی پایه بکاریم در 
رده ی بزرگسالان راحت تر می توانیم برداشت کنیم.

دارنده مدال نقره جهان در مورد این ســوال که رئیس فدراســیون گفته 
دانش فنی مربیان ما بروز نیست و کشتی از این مورد ضربه می خورد گفت: 
در ورزش می گوئیم ورزش با علم پزشکی، دو بالی هستند که به پرواز در می 
آیند. نمی توانیم بگوییم علم پزشکی پیشرفت کرده ولی ورزش نه، چون هر 

دو برای سلامتی هستند.
وی ادامه داد: در کشتی نیز همین را می گویم وقتی علم ورزش پیشرفت 
و تغییر کرده و بحث علم بیومکانیک می شود خود به خود کشتی از نظر اصول 
اجرایی تکنیک ها باید به روز شود و می بینیم که خیلی از کشورها با فنونی 
کاربردی می آیند و یک حرکت های خاصی در اجرای فن بوجود می آورند که 
با کمترین انرژی و با کمترین زمان بیشترین پوئن را می توانند کسب کنند، 
پس وقتی ما صحبت از به روز کردن دانش کشتی می کنیم یعنی اینکه قوانین 
کشتی روز به روز تغییر کرده و به فرض در خاک آن فرصت را نمی دهند فن 
هایی که در گذشته به اجرا در می آمد به اجرا در بیاید و کشتی گیران از فنونی 
که راحت تر و با اصل بیومکانیک هماهنگ است و با کمترین انرژی و زمان 
می تواند پوئن کسب کند استفاده می کنند و ما به روز بودن کشتی گیران و 

مربیان را بر روی این اصول می گوئیم.دارنده مدال برنز جهان در مورد موارد 
مطرح شده در کارگاه همسان سازی طرح درس مدرسان کشتی گفت: مدرسان 
فدراســیون باید بدانند چه چیزی را در کلاس های آموزشی تدریس کنند و 
تأکید نیز بر این بود که هرچه را در آموزش رده ی پایه بکاریم در بزرگسال 
درو می کنیم.وی ادامه داد: این کارگاه برای مدرسان بود که نحوه آموزش را 
بروز رسانی کنند و با تبادل اطلاعات یکدیگر نسبت به همسان سازی اقدام و 
تدریس ها در استان ها به یک مدل انجام شود تا در تمامی استان ها و مناطق 
کشور تمامی کشتی گیران در رده ی پایه فنون را به یک صورت و به بهترین 
نحــو یاد بگیرند و باید تلاش کنیم در رده ی پایه اصول بنیادی را یکســان 
سازی کنیم که بعد از آنکه پس از چند سال به رده های بالاتر آمدند بتوانند 
پینش کشتی خود را با استفاده از مربیان بالا ببرند.مدیر فنی سابق تیم های 
ملی کشــتی آزاد تصریح کرد: برگزاری این کارگاه به جهت اینکه مدرسان 
سلیقه ای رفتار نکنند خیلی خوب بود ضمن اینکه هر مدرسی می تواند ایده 
و نظرش را برای بهتر به اجرا درآوردن طرح درس آموزش مربیان ارائه دهد 
تا در نهایت آموزش مربیان در سیستان و بلوچستان، کرمانشاه و یا خوزستان 
روی یک اصول و طرح درســی که قبلًا در یک کارگاه از طریق مدرسان به 

نتیجه رسیده است تدریس شود.

 مربی استقلال می گوید مشکلات مالی تمرکز را از بازیکنان این تیم گرفته است. 
آرش برهانی بعد از شکست مقابل سپاهان عنوان کرد: بازی خوب بود، اما سپاهان روی 
دو ضربه ایستگاهی به گل رسید. ما هم نتوانستیم در ۴۵ دقیقه دوم نتیجه را جبران 
کنیم. انتظار نداشتیم روی ضربات ایستگاهی غافلگیر شویم و نتیجه را واگذار کنیم.

وی در پاسخ به این سؤال که آیا شکست استقلال فنی بود یا حواشی اخیر از 
نظر روحی به بازیکنان ضربه وارد کرده است، گفت: روی دو صحنه و عدم تمرکز 
بازیکنان ما گل خوردیم و شما اسم آن را هر چه می گذارید، بگذارید. در ۴۵ دقیقه 
دوم فکر می کنم رشــید مظاهری فقط ۱۰ متر دوید و توپ را برای شروع مجدد 

برداشت. ما در نیمه دوم رشید را ندیدیم.
مربی استقلال درباره ناراحتی بازیکنان استقلال تاکیدکرد: باید کاری کنیم که 
صد درصد تمرکز بازیکنان فوتبال باشد. مسئولان ما هم تمام تلاش خود را می کنند. 
بچه ها هم شرایط استقلال را درک کردند و می دانند چیست، اما ما هم انتظار داشتیم 
که حالا که صدرنشین جدول هستیم و شرایط تیمی خوبی داریم، بیشتر به ما رسیدگی شود. از اسپانسر باشگاه که خیلی 
کمک کرده و زحمت کشیده و قرار است چند وقت دیگر هم کمکی کند، خواهش می کنم این هفته مبلغی که قول داده 

را بدهد تا دیر نشود و بچه ها استفاده کنند و شرایط تیمی بهتر شود.
برهانی درباره مشکلات مالی استقلال خاطرنشان کرد: مشکلات مالی باعث می شود که بچه ها تمرکز صد درصد را برای 
بازی نداشته باشند. خودم می دانم چند نفر از بازیکنان شرایط بد مالی دارند و باعث از بین رفتن تمرکزشان شده است. 
امیدواریم که این مشکل حل شود تا تمرکزشان برگردد.مربی استقلال درباره ناراحتی هواداران تاکید کرد: در استقلال 
همیشه این فشارها وجود دارد و طبیعی است. من امیدوارم پس از چند سال ناکامی نتیجه خوبی کسب کنیم. سال گذشته 
همین موقع استقلال پنجم بود و ما در بدترین شرایط سوم جدول خواهیم بود و با صدر جدول هم یکی دو امتیاز فاصله 
داریم و می توانیم این فاصله را درست کنیم.برهانی درباره اینکه آیا تعویض سیاوش یزدانی فنی بود یا به دلیل عصبی بودن 

او را تعویض کرده اند، گفت: خیر، تعویض او کاملاً تاکتیکی بود.

 نســل جدیدی که فوتبال را به صورت جدی تر از جام جهانی ۱99۸ پیگیری 
کرد، پورتو را با ژوزه مورینیو می شناسد. همان تیمی که با ویتور بایا، پائولو فریرا، 
ریکاردو کاروالیو، دکو، مانیش، نونو والنته و... توانست در دیدار فینال ۳-یک موناکو 
را شکست داده و قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شود. موناکو در آن دیدار دیدیه دشان 
را به عنوان ســرمربی در اختیار داشت و پاتریس اورا، فرناندو مورینتس و لودویک 
ژولی را در ترکیب اما تســلیم محض بود. در تاریخ این باشگاه انبوهی از ستارگان 
بزرگ فوتبال بازی کرده اند. از رادامل فالکائو و خامس رودریگز تا هالک و بقیه اما الان 
ستاره تک خال آنها مهدی طارمی است. پسری از بوشهر که همیشه آنقدر محجوب 
بود که همه به خودشان اجازه می دادند سر به سرش بگذارند، برایش جوک بسازند 
و گاف هایش در شبکه های اجتماعی را دست به دست کنند. او این روزها به کابوس 
مدافعان فوتبال پرتغال تبدیل شده است. نگاهی به آمارش بیندازیم:۱۳ گل در لیگ 
و جام حذفی، ۴ پاس گل و ۵ پنالتی! این در حالی است که او در ۱۱ بازی نخست 
لیگ پرتغال روی نیمکت بود و به ندرت فرصت بازی کردن پیدا می کرد اما به جای قهر و اعتراض و مصاحبه علیه سرمربی 
و بیان اینکه فصل قبل آقای گل لیگ بوده سرش را پایین انداخت، تمرین کرد و از همان فرصت های اندک به بهترین شکل 

استفاده کرد تا الان حتی ویتور بایا یکی از دروازه بانان خاطره انگیز تیم ملی پرتغال پیراهن شماره 9 او را تن پسرش کند!
عاشقان آمار و عدد و رقم کشف کرده اند که او با ۵ گل در ۵ بازی جام حذفی رکوردی ۵9 ساله در این باشگاه را شکسته 
است. این آمار البته جذاب است اما کیفیت بازی مهدی انصافاً تغییر محسوسی پیدا کرده است. کافی است به گل آخری 
که در جام حذفی به براگا زد نگاه کنیم. بدون مکث و با یک ضربه دقیق و مطمئن. هر هوادار پرسپولیس و تیم ملی که این 
صحنه را دید، ده ها تصویر یادش آمد که مهدی توپ هایی به مراتب ساده تر از این را هدر داد.هدر دادن موقعیت برای همه 
مهاجمان پیش می آید. دو هفته پیش لیونل مسی حتی بعد از دریبل دروازه بان توپ را به شکل عجیبی به کنار تور زد، 
طارمی هم حتماً در روزهای آینده موقعیت های خوبی را هدر خواهد داد اما ارتقای کیفیت او آشکار است و بخشی از این 

ماجرا ریشه در آرامش ذهنی دارد. 

 سروش رفیعی، بهترین بازیکن جدال اصفهان
دیدار بزرگ هفته پایانی رقابت های لیگ برتر، با پیروزی سپاهان برابر استقلال 
به پایان رسید. شاگردان محرم نویدکیا با ارائه یک بازی خوب و منطقی، موفق 
شدند به لطف دو گلی که در همان نیمه نخست به ثمر رسانده بودند، پیروز از 

زمین مسابقه خارج شوند.
در این دیدار ابتدا سجاد شهباززاده موفق شد دروازه استقلال را روی اشتباه 
خط دفاعی و برخورد توپ به عارف غلامی باز کند و در ادامه نیز سروش رفیعی 
با ارسالی دقیق به دهانه دروازه، روی غفلت خط دفاعی، اشتباه مظاهری و دخالت 

شهباززاده، گل دوم را به ثمر رساند.
رفیعی که پیش از این با فولاد، تراکتور و پرســپولیس دروازه استقلال را باز 
کرده بود، حالا با پیراهن ســپاهان نیز به آبی های پایتخت گل زده اســت. او 
در جدال امروز، ۸۰ درصد پاس صحیح داشــت و ۲ پاس کلیدی نیز برای هم 
تیمی هایش مهیا کرد.۳ تکل موفق، ۳ بار گرفتن خطا از بازیکنان استقلال، ۵ 
عملکرد دفاعی صحیح و ارسال ۵ سانتر به روی دروازه حریف، خلاصه عملکرد 
سروش رفیعی در این بازی حساس بود.رفیعی در پایان این دیدار با کسب نمره 
۸ بهترین بازیکن زمین لقب گرفت و با ارائه یک بازی خوب، به تیمش کمک 

کرد تا به صدر جدول رده بندی لیگ برتر صعود کند.

 آخرین وضعیت پرونده بودیمیر
باشگاه پرسپولیس تمام مطالبات بازیکن کروات سابق خود را پرداخت کرده 

و حالا منتظر است تمام این پول به حساب بودیمیر بنشیند.
 پس از پرداخت نشــدن مطالبات ماریو بودمیر از سوی باشگاه پرسپولیس، 
کمیته انضباطی فیفا پنجره نقل وانتقالات این باشگاه را بست تا مطالبات بازیکن 
سابق خود را بپردازد.پس  از این موضوع، باشگاه پرسپولیس رسما اعلام کرد که 
تمام مطالبات بودیمیر را پرداخت کرده اما به خاطر مشکلات تحریم، واریز پول 

به حساب این بازیکن زمان بر است.
بر اســاس آخرین اطلاعاتی که ایســنا در این زمینه به دست آورده است، 
حساب ماریو بودیمیر در کرواسی است و همین امر پرداخت پول به حساب این 
بازیکن را با دشواری های تحریم روبه رو کرده است. تا به حال ۳۱۵ هزار یورو به 
حساب این بازیکن واریز شده و ۱۸۵ هزار یورو باقیمانده هم در روزهای آینده 
به حســاب این بازیکن می نشــیند. پس از دریافت پول و تایید وکیل بودیمیر، 
پرسپولیس مدارک را برای فیفا ارسال می کند تا پنجره نقل وانتقالاتی اش باز شود.

نقل وانتقالات نیم فصل فوتبال ایران، از دو اسفند ۱۳99 آغاز می شود و باشگاه 
پرسپولیس برای ثبت قرارداد مهدی ترابی و استفاده از این بازیکن، باید تا تاریخ 

مذکور مشکل پنجره نقل وانتقالاتی خود را حل کند.

   فکری مربی شش دانگی نیست!
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید استقلال در نیم فصل دوم عملکرد 

بهتری از خودش نشان خواهد داد.
مهدی حاج محمد پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره 
شکست آبی پوشان پایتخت مقابل سپاهان در هفته پانزدهم رقابت های لیگ برتر 
اظهار کرد:  من بازی را که دیدم، به این نتیجه رسیدم که استقلال خوب بازی 
کرد و دروازه بان روی یک توپ بد، گل های ابتدایی خورد. استقلال بازی خوبی 
ارائه داد اما فوتبال اســت و یک موقع این مسائل پیش می آید . شاید استقلال 

مقابل سپاهان حقش نبود ۲ بر صفر شکست بخورد.
او ادامه داد: محمود فکری هم تازه آمده است و باید ببینیم این تیم در نیم 
فصل دوم عملکرد بهتری خواهد داشت یا خیر. استقلال هر چه چلوتر می رود، 
کیفیت بهتری از خودش ارائه می دهد. مربی باید با قایدی بیشتر صحبت کند 
چون ییشــتر گل ها از جناح راست به ثمر می رسد و این بازیکن با حریف خود 

در آن منطقه کاری ندارد و بازیکن حریف به راحتی حمله می کند.

 عملکرد آسیایی ها در رقابت های اروپایی
یوفا عملکرد آسیایی ها را در تاریخ رقابت های اروپایی مدنظر قرار داده است.

 به نقل از یوفا، دور رفت مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا از این 
هفته شروع می شود و به همین خاطر عملکرد بازیکنان آسیایی در رقابت های 

اروپایی مورد بررسی قرار گرفته است.
در ابتــدا عملکــرد بازیکنان آســیایی از حیث بیشــترین بــازی در رقاب 
هــای باشــگاهی اروپا )جــام اینترتوتــو، جام یوفا ســابق- لیــگ قهرمانان 
 و لیــگ اروپــا( مــورد بررســی قــرار گرفته اســت کــه در آن ماکســیم

 شاتســکیخ مهاجم ازبکستانی سابق دیناموکیف با ۶9 بازی در صدر قرار دارد. 
جی سونک پارک کره ای دوم است و هیونگ مین سون در رده سوم قرار دارد.

 می خواهــم با عملکــردم هــواداران و مســئولان الریان را 
راضی کنم

مدافع ایرانی الریان تاکید کرد که از انگیزه بســیار بالایی برای درخشش در 
این تیم برخوردار است.

 به نقل از الوطن، شجاع خلیل زاده بعد از جدایی از پرسپولیس تصمیم گرفت 
که راهی لیگ ستارگان قطر شود تا پیراهن الریان را برتن کند.

او در ترکیــب الریان جا افتاده اســت و به یکی از بازیکنان کلیدی این تیم 
تبدیل شــده است.شــجاع خلیل زاده گفت: از حضور در الریان واقعا خوشحال 
هســتم. قبل از اینکه راهی الریان شوم می دانستم که این تیم در قطر و آسیا 
چه تیم بزرگی است. همه بازیکنان خارجی الریان به خوبی از جایگاه تیم آگاه 
هســتند. آنها نهایت تلاش خود را بــه کار می گیرند تا تیم را به جایگاهی که 

شایسته آن است برسانند.
او ادامــه داد: فکر می کنم که هواداران الریان از عملکرد من راضی باشــند 
اما خودم معتقدم که برای رسیدن به سطحی که می خواهم به زمان بیشتری 
نیاز دارم چرا که در تیم جدیدی بازی می کنم که شرایط در آن متفاوت است. 
امیدوارم که با تمرینات بیشتر هواداران شجاعی را که همه می شناسند در میدان 
ببینند. می خواهم بهترین تصویر از خود را نشــان دهم و هواداران و مسئولان 

باشگاه را راضی کنم.

 صدر جدول حق کادر فنی استقلال نبود
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید آبی پوشان مقابل سپاهان عملکرد 

خوبی نداشتند.
منصور رشیدی، پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، درباره شکست آبی پوشان 
پایتخت مقابل سپاهان در هفته پانزدهم رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: استقلال 
در این بازی اصلا عملکرد خوبی نداشــت. رشید مظاهری روی ۲ گل دریافتی 
تقصیری نداشت و این دو گل روی اشتباه کامل مدافعان صورت گرفت. در این 
پانزده هفته، خط دفاع اســتقلال همچنان درست نشده است. واقعا باید گفت 

عارف غلامی در این بازی خیلی بد بازی کرد.
او ادامه داد:  هافبک های استقلال در این بازی اصلا نتوانستند عملکرد خوبی 
داشته باشند و در گردش توپ کاملا ضعیف عمل کردند. مهاجمان هم نتوانستند 

موقعیت سازی کنند و عملکرد خوبی نداشتند.
رشیدی افزود: درســت است که می گویند از کادر فنی نباید انتقاد کرد اما 
واقعا صدر جدول حق کادر فنی استقلال نیست. استقلال در این مدت به غیر 
از بازی برابر نفت مسجد سلیمان یک بازی زیبا و با تاکتیک انجام نداده است. 
استقلال در تاکتیک و خط دفاع مشکلات بسیاری دارد و مشخص نیست این 

روند تا چه زمانی ادامه دار خواهد بود.

مهدی طارمی به پیش بتاز پسر ایرانخواهش می کنم تادیر نشده پول بدهند



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵66۷-6۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32۷2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام صادق علیه السلام:
کُلُّ ذِي صَناعَةٍ مُضْطَرٌ إلی ثلَاثِ 

خِلالٍ یجَتَلِبُ بهِا الکَسبَ وهُوَ أن 
یکَونَ حاذِقا بعِِلمٍ، مُؤَدِّیا لِمَانةٍَ 

فیهِ، مُستَمیلًا لمَِنِ استَعمَلَهُ.
هر پیشه وری باید از سه ویژگی 

برخوردار باشد تا با آن بتواند 
کسب روزی نماید: دانش آن 
کار را به کمال بداند؛ در آن 

پیشه امانتداری پیش گیرد؛ و به 
زیردستانش محبت ورزد.

بحار النوار ج ۱۷ ص ۱۸2 

 دلار                         22۴,3۴۰ 
 یورو                        2۷2,۹6۰ 
 پوند انگلیس           32۴,۰۹۰

 درهم امارات             6۴,۷۷۰   
 لیر ترکیه                    3۱,6۰۰
 سکه امامی         ۱۰6,۷2۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۴,۹۸۹,۰۰۰
 نیم سکه              ۵۸,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه             3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         22,۴۵۰,۰۰۰
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دورخیز کرونا برای پیک چهارم را ببینید!

فناوری

 توسعه یک مدل محاسباتی برای درک بهتر کروناویروس
محققان »دانشــگاه وارویک« انگلیس در مطالعه اخیرشــان از یک مدل 
محاسباتی سلول ریه انسان برای درک چگونگی اتصال »کروناویروس سندرم 
حاد تنفسی ۲ » بر متابولیسم سلول میزبان انسان و نحوه تکثیرش در آنجا، 
استفاده کرده اند. به نقل از تکنولوژی نتورکس، این مطالعه به محققان کمک 
خواهد کرد تا دریابند چگونه ویروس از سلول میزبان برای زنده ماندن استفاده 
می کند. درک این موضوع امکان طراحی دارویی که بتواند برای درمان ویروس 
مورد اســتفاده قرار گیرد را نیز فراهم می کند. ویروس ها برای زنده ماندن به 
سلول میزبان خود متصل می شوند. یک مرحله مهم از چرخه زندگی، سنتز 
ذرات ویروس در سلول میزبان است بنابراین درک این روند امری مهم برای 

یافتن راه هایی برای جلوگیری از زنده ماندن ویروس است.
دانشــمندان در این مطالعه با استفاده از مدل رایانه ای متابولیسم سلول 
ریه انسان ،«اســتوکیومتری آمینه«)stoichiometric amino( و »نوکلئیک 
اســید«)nucleic acid( مورد نیاز کروناویروس ســندرم حاد تنفســی ۲ را 
host-(شناسایی کردند. مدل آنها، آشفتگی های متابولیکی مبتنی بر میزبان

based metabolic perturbations ( را که از تکثیر کروناویروس سندرم حاد 
تنفســی ۲ جلوگیری می کند، واکنش های برجسته در متابولیسم مرکزی و 
همچنین مسیرهای بیوسنتز اسید آمینه و نوکلئوتید را شناسایی کرده است. 
در حقیقت محققان دریافتند که فقط تعداد کمی از این آشفتگی متابولیکی 
قادر به مهار انتخابی تکثیر ویروس هستند. محققان همچنین گفتند برخی 
از آنزیم های کاتالیزور این واکنش ها با داروهای موجود تداخل نشان داده اند 
که آنها می توانند از این موضوع در آزمایش تجربی پیش بینی های ارائه شده 
بــا اســتفاده از »ســرکوب ژن«)gene knockouts( و تکنیک های »آران ای 

مداخله گر«)RNA-interference( استفاده کنند.
 RNA یاRNAi(آران ای سرکوبگر یا آران ای مداخله گر یا آران ای خاموش کننده
interference( توالی های اولیگونوکلئوتیدی هستند که از آن ها برای سرکوب 
بیان ژن اســتفاده می شود. آران ای سرکوبگر یا آران ای مداخله گر باعث پدید 
آمدن فرایندی در یاخته ها می شود که یاخته ها از راه آن بیان ژن های خود را 
تنظیم می کنند. پروفسور »اورکون سویر«)Orkun Soyer( از دانشگاه وارویک 
گفت: ما یک عملکرد زیســت توده استوکیومتری برای کروناویروس سندرم 
حاد تنفســی ۲ ایجاد کردیم و آن را در یک مدل متابولیکی در مقیاس ژنوم 
ســلول ریه انسان آزمایش کردیم. سپس آشفتگی های واکنشی را پیش بینی 
کردیم که می تواند تکثیر کروناویروس سندرم حاد تنفسی ۲ را به طور کلی یا 
انتخابی، بدون جلوگیری از نگهداری متابولیک میزبان، مهار کند. واکنش های 
پیش بینی شده عمدتاً در مسیرهای گلیکولیز و فسفوریلاسیون اکسیداتیو و 
مسیرهای بیوسنتز رخ می دهند. برای بررسی سلول های آلوده به کروناویروس 
سندرم حاد تنفسی ۲ و متابولیسم آنها تحقیقات بیشتری باید انجام شود با 
این حال مدل توسعه یافته توسط ما می تواند به عنوان نقطه شروع آزمایش 

طراحی داروهای خاص کمک کننده باشد.

 واکنش همجوشــی هسته ای در خورشــید برای اولین بار 
شناسایی شد

یک مطالعه جدید به یکی از بزرگترین کشف های فیزیک در هزاره جدید 
رسیده است که می تواند به توضیح دلیل وجود همه چیز کمک کند.

 به نقل از آی ای، محققان پروژه »بورکســینو«)Borexino( که از ســال 
۱99۰ آغاز شده است، برای نخستین بار در جهان ذراتی به نام »نوترینو« را 
در خورشید شناسایی کردند که از آن می توان به همجوشی کربن-نیتروژن-

اکسیژن)CNO( درون خورشید پی برد. این یافته، پیش بینی های نظری را که 
مربوط به دهه ۱9۳۰ میلادی است، تأیید می کند.

مدت هاســت که دانشــمندان تصور می کردند چرخه همجوشی کربن-
نیتروژن-اکسیژن)CNO( نوع اصلی همجوشی در جهان است. با این حال در 
خورشیدِ »نسبتاً خنک« ما نسبت به ستاره های دیگر، این چرخه تنها یک درصد 
از انرژی آن را فراهم می کند که همین موضوع، تشخیص آن را دشوار می کند.

هنگامی که این کشف جدید انجام شد، آشکارساز مشهور »بورکسینو« به 
سختی در جستجو بود تا بتواند نوترینوهایی را که طی همجوشی هسته ای 
در هسته خورشید تولید می شود، شناسایی کند. این آشکارساز چندین دهه 
بــرای اندازه گیری نوترینوهای حاصل از واکنش زنجیره ای پروتون-پروتون 
خورشید صرف کرده بود. با این حال، شناسایی نوترینوهای CNO کاملًا چالش 
برانگیز بود، زیرا روزانه فقط هفت مورد شناسایی می شد. به همین دلیل است 
که اکنون کشــف آنها به عنوان یکی از بزرگترین کشفیات فیزیک در هزاره 

جدید مورد ستایش قرار گرفته است.
»جیائوچینو رانوکی« از انستیتوی ملی فیزیک هسته ای ایتالیا)INFN( که 
یکی از محققان این پروژه است، می گوید: این کشف واقعا یک پیشرفت بزرگ 
برای فیزیک خورشــیدی و ستاره ای است. این اولین مدرکی است که نشان 

می دهد چرخه CNO در خورشید و ستاره ها در حال کار است.
به گفته کارشناسان، این کشف می تواند برای بررسی مناطق قبلًا غیرقابل 
دستیابی جهان استفاده شود. »گابریل اوربی گان« فیزیکدان ذرات در دانشگاه 
»کالیفرنیا برکلی« که در این تحقیق درگیر نبوده است، می گوید که این کار 
یک نقطه عطف مهم است. وی افزود: این کشف، ما را یک قدم به درک ترکیب 
هســته خورشید و شکل گیری ستارگان سنگین پیش می برد. وی همچنین 
افزود که از این تحقیقات جدید می توان برای توضیح کمبود ضد ماده در جهان 
نیز استفاده کرد. این بدان معناست که سرانجام ممکن است ما در آستانه درک 
علت و چگونگی وجود جهان باشیم. نوترینو)neutrino( یک ذره بنیادی است 
که از نظر الکتریکی خنثی بوده و به ندرت وارد برهمکنش می شود. نوترینو 
به معنی »کوچک خنثی«، معمولاً با ســرعتی نزدیک به سرعت نور حرکت 
می کند، از نظر الکتریکی خنثی بوده و قادر است از درون مواد، تقریباً بدون 
هیچ برهمکنشــی عبور نماید. نوترینوها دارای جرم بســیار کوچک، اما غیر 
صفر هستند. از آنجایی که نوترینوها بار الکتریکی ندارند، تحت تأثیر نیروهای 
الکترومغناطیس قرار نمی گیرند. نوترینوها تنها تحت تأثیر نیروی هســته ای 
ضعیف که در مقایســه دارای برُد بسیار کوتاه تری از نیروی الکترومغناطیس 
است، قرار می گیرند؛ لذا قادر هستند مسافت های بسیار طولانی را درون مواد 
بدون برهمکنش طی نمایند. نوترینوها در ضمن واپاشی بتا، در واکنش های 
هسته ای مانند آنچه در خورشید یا راکتورهای اتمی رخ می دهند و همچنین 
در اثر برخورد پرتوهای کیهانی با اتم ها ایجاد می گردند. ســه نوع یا »طعم« 
نوترینو وجود دارد: الکترون نوترینو، میون نوترینو و تاو نوترینو. همچنین هر 
یک از آن ها پادذره مربوط به خود به نام »پادنوترینو« دارند. بیشتر نوترینوهایی 

که از زمین عبور می کنند، از خورشــید صادر می شــوند. در هر ثانیه از هر 
سانتی متر مربع زمین، در حدود ۶۵ میلیارد نوترینوی خورشیدی عبور می کند.

 کشف دانشمند ایرانی ناسا برای نجات جان فضانوردان
»افشــین بهشتی« دانشمند ایرانی ناسا ممکن است به پاسخ این پرسش 
رســیده باشد که چرا فضانوردان در فضا دچار مشکلات سلامتی می شوند و 
می گوید که ماهیت سلول های انسانی می تواند در این موضوع نقش داشته باشد.

 به نقل از انگجت، افرادی که مدت زمان طولانی در فضا اقامت دارند، با خطر 
ابتلا به اختلالات قلبی-عروقی و اختلالات خواب و دیگر مشــکلات سلامتی 
مواجه هستند، اما چرا؟ دانشمندان ممکن است پاسخی برای این سوال یافته 
باشند. آنها تحقیقاتی را منتشر کرده اند که نشان می دهد »میتوکندری« که 
نیروگاه تولید کننده انرژی سلول ها است، ممکن است نقشی اساسی در این 
موضوع داشته باشد. موش های دارای مشکلات چشمی و کبدی در مطالعات، 
اغلب دارای اختلالات میتوکندریایی هستند. این در حالی است که »اسکات 
کلــی« فضانورد ناســا)حاضر در عکس خبر( ممکن اســت در اثر اختلالات 
میتوکندری با تغییر سیســتم ایمنی در ایستگاه فضایی بین المللی در سال 
۲۰۱۵ روبرو شده باشد. نمونه های گرفته شده از بسیاری از فضانوردان دیگر 

نیز از ادعای تغییر فعالیت میتوکندریایی در فضا پشتیبانی می کنند.
دستیابی به موفقیت بالقوه در این زمینه تا حدودی به لطف پلتفرم منبع 
آزاد ناســا موسوم به »GeneLab« صورت گرفته است. این ابزار، حجم زیادی 
از داده های زیست شناسی فضایی را از سراسر جهان از جمله اطلاعات سلولی 

و همچنین دی ان ای، آر ان ای و پروتئین ها جمع آوری می کند.
یافته ها این نگرانی را تقویت می کند که فضانوردان می توانند با چالش های 
سلامتی قابل توجهی در فضا و در صورت اقامت طولانی مدت، به ویژه برای 
سفر به ماه و مریخ روبرو شوند. این کشف می تواند برای غلبه بر این مشکلات 
بســیار مهم باشد. »افشین بهشتی« نویسنده اصلی این تحقیق به ناسا گفت 
که این کشــف می تواند منجر به اقدامات متقابل و استفاده از داروهایی شود 
که باعث شــوند فضانوردانی که برای مدت طولانی در فضا زندگی می کنند، 

شرایط خوب خود را حفظ کنند.

 از عوارض ضدعفونی کردن با اشعه ماوراءبنفش آگاه شوید
 یکی از موارد نگران کننده در مورد ویروس کرونا، توانایی ویروس در عفونی 
کردن سطوح برای روزهای متمادی است. بسیاری افراد در تلاش برای از بین 
بردن ویروس کرونا در خانه خود، از لامپ های نور ماوراءبنفش )UV( استفاده 
می کنند. هرچند این نور قابلیت از بین بردن باکتری ها و ویروس ها را دارد اما 
نتایج تحقیق جدید نشــان می دهد، این لامپ ها ممکن است خطر جدی بر 
 Bascom( سلامت چشم داشته باشند. محققان موسسه چشم باسکوم پالمر
Palmer Eye( دانشکده پزشــکی دانشگاه میامی میلر ایالات متحده گزارش 
کردند که چنــد بیمار بعد از ضدعفونی کردن منزل خود با نور ماوراءبنفش 
به التهاب جدی و دردناک قرنیه به نام فتوکراتیت )برف کوری( مبتلا شدند.

محقق این تحقیق، جسی، سینگیلو می گوید: در اوج شیوع همه گیر تعداد 
زیادی از بیماران با تحریک، درد و حساسیت به نور مراجعه کردند و متوجه 
شدیم که علت آن قرار گرفتن مستقیم در معرض لامپ های کشنده میکروب 
است که برای از بین بردن باکتری ها و ویروس ها، نور ماوراء بنفش را در محدوده 
C منتشــر می کنند. این مورد تجربه کاملا دردناک برای بیمار است، البته با 
درمان سریع موضعی و تجویز آنتی بیوتیک برای جلوگیری از عفونت، بیماران 
اغلب بهبود می یابند. به طورمعمول، هنگامی که قرنیه بیمار بیش ازحد در معرض 
نور UV قرار گیرد، فتوکراتیت ایجاد می شود. این نور در ارتفاعات بالا به دلیل 
اینکه جو کمتر اشعه ماوراءبنفش را جذب می کند و در نزدیکی آب، برف یا 
سایر ســطوح بازتابنده آسیب رسانی بیشتری دارد. این مورد در چند ساعت 
رخ می دهد و در بیماران احساس سوزش در چشم و افزایش حساسیت به نور 
ایجاد می شود. امروزه تعداد زیادی لامپ نور ماوراء بنفش در دسترس خریداران 
اســت و هرچند گفته می شــود این محصولات ازنظر فنی »برای استفاده در 
خانه بی خطر« هستند اما محققان تاکید می کنند که مصرف کنندگان باید از 

دستورالعمل های مربوط به آن با دقت پیروی کنند.
محقــق دیگر ایــن تحقیق، آن کونکلــر اظهار کرد: » زمان اســتفاده از 
دســتگاه های ساطع کننده اشعه ماوراءبنفش، بهتر است از اتاق خارج شوید. 
بیماران ما برای مدت زمان طولانی به طور مستقیم در معرض نور قرار گرفتند و 
چند ساعت بعد احساس ناراحتی کردند و در جستجوی مراکز پزشکی بودند. »

محققان توصیه می کنند، اگر بعد از استفاده از لامپ ماوراءبنفش ناراحتی 
در چشم احساس کردید، بلافاصله به مراکز مراقبت های پزشکی مراجعه کنید.

شــایان ذکر اســت، این مطالعه به کارایی این نوع دستگاه ها در مقابله با 
ســارس-کوو-۲ نپرداخته است. بنابراین، اگر استفاده از این لامپ ها را برای 
ضدعفونی کردن انتخاب کردید،  اطمینان حاصل کنید که توصیه های سازنده 

آن را به دقت دنبال می کنید تا از آسیب های آن جلوگیری کنید. »

 روش جدیدی برای محافظت از زنبورهای عســل در برابر 
آفت کش ها

پژوهشــگران کانادایی، روش جدیدی را برای یافتن آفت کش ها در عسل 
ارائه داده اند که می تواند به محافظت کردن از زنبورهای عسل کمک کند.

به نقل از نیواطلس، اگرچه »اختلال فروپاشی کلونی زنبورها«)CCD( تاکنون 
به درســتی درک نشده است اما به نظر می رسد که آفت کش های موسوم به 
»پیرتروئید«)Pyrethroid(، یکی از مقصرهای اصلی باشــند. شاید شناسایی 
این مواد شیمیایی در عسل کندوهای آسیب دیده با کمک یک روش جدید، 
ســاده تر از پیش باشد. اختلال فروپاشی کلونی زنبورها، هنگامی رخ می دهد 
که بیشتر زنبورهای کارگر ناپدید می شوند و تنها ملکه و تعداد کمی از زنبورها 

باقی می مانند. آنها نهایتا نمی توانند از عهده حفظ گروه برآیند.
دلایل احتمالی این اختلال، آلودگی آن به نوعی از کنه ســانان موســوم 
به »مایت ها«)Mites(، از بین رفتن زیســتگاه و ســوءتغذیه است اما احتمالا 
پیرتروئیدها نقش اصلی را بر عهده دارند. اگرچه بدیهی است که پیرتروئیدها 
برای از بین بردن زنبورهای عسل که نقش مهمی در گرده افشانی محصولات 
بر عهده دارند، طراحی نشده اند اما تفاوتی قائل نمی شوند و آفت ها و حشرات 
مفید را از بین می برند. یکی از راه های تشخیص آلوده شدن زنبورهای عسل 
نزدیک مزارع، بررسی این موضوع است که آیا این حشرات، آفت کش ها را به 
عســل خود منتقل کرده اند یا خیر. در هر حال، این کار ساده ای نیست زیرا 
جداسازی پیرتروئیدها از عسل برای تشخیص و تعیین مقدار آنها دشوار است.

چترهــای نجات عظیــم ۱۱۵ فوتی)۳۵ متری( که قرار اســت در ســال 
۲۰۲۳ مریخ نورد ساخت انگلیس موســوم به »مریخ نورد اگزومارس روزالیند 
فرانکلین«)Rosalind Franklin ExoMars( را بر روی سطح سیاره مریخ بنشاند 
اخیرا در صحرای اورگن مورد آزمایش قرار گرفت و آزمایشات نیز موفقیت آمیز بود.

 به نقل از دیلی میل، مریخ نورد روزالیند فرانکلین ســاخت انگلیس پس از 
موفقیت آزمایش چترهای نجات در صحرای اورگن، یک قدم به فرود در سطح 
سیاره سرخ نزدیک تر شده است. از یک جفت چتر نجات که قطر هر کدام ۱۱۵ 
فوت است برای کاهش سرعت این مریخ نورد در هنگام فرود در سیاره سرخ در 
ســال ۲۰۲۳ استفاده خواهد شد. به گفته محققان این ماموریت آزمایش انجام 
شده یک آزمایش فرود چترهای نجات از ارتفاع زیاد در مقیاس کامل بود که در 
آن چترهای نجات می بایست از فاصله ۱۸ مایل بالاتر از صحرای اورگن به پایین 
فرود می آمدند. به گفته محققان همه چیز همانطور که انتظار می رفت انجام شد.

این مریخ نورد قرار بود اوایل سال جاری پرتاب شود اما شیوع ویروس کرونا 
باعث شد تا آژانس فضایی اروپا پرتاب آن را به تعویق بیندازد. هنوز آزمایش های 
بیشتری برای تکمیل این مریخ نورد قبل از پرتاب می بایست انجام شود. تاریخ 
پرتاب جدید این ماموریت سپتامبر ۲۰۲۲ است که اگر با موفقیت پرتاب شود 

مریخ نورد می تواند در اوایل سال ۲۰۲۳ به مریخ برسد.
روزالیند فرانکلین یکی از سه مریخ نوردی است که دانشمندان برای سفر به 
 )Perseverance(»مریخ طراحی کرده اند. دو مریخ نورد دیگر، مریخ نورد »استقامت
ناسا و مریخ نورد »تیان ون Tianwen( »۱-۱( چین هستند که هر دو آنها تابستان 
سال میلادی جاری پرتاب شدند و بنابر برنامه ریزی ها قرار است در فوریه سال 

۲۰۲۱ وارد مریخ شوند.
هنگامی که مریخ نورد روزالیندفرانکلین در سال ۲۰۲۳ به مریخ برسد، در یک 
عملیات شش دقیقه ای یک ماژول فرود آن دو چترنجات را باز می کند تا سرعت 
آن را قبل از فرود کاهش دهد. کشش اتمسفری، سرعت ماژول را از حدود ۱۳ 
هزار و ۴۸ مایل در ســاعت به هزار و ۵۶ مایل در ســاعت کاهش خواهد داد و 
در همان زمان اولین چتر نجات بازخواهد شــد و سپس ۲۰ ثانیه بعد در حالی 
که ســرعت مریخ نورد ۲۴۸ مایل در ســاعت است چتر نجات دوم باز می شود. 

هنگامی که ماژول کمی بیش از نیم مایل از ســطح زمین فاصله داشــته باشد، 
موتورهای ترمز با چرخ دنده برخورد خواهند کرد و مریخ نورد به راحتی بر سطح 

مریخ فرود خواهد آمد.
سیستم کامل فرود چترنجات پیش از پرتاب باید بر روی زمین مورد آزمایش و 
بررسی قرار گیرد و عملکرد آن تایید شود. در تاریخ 9 نوامبر گروهی از دانشمندان 
این آزمایشــات را با کمک بالون استراتوسفر در صحرای اورگن آزمایش کردند. 
بالون استراتوسفر یا بالون فرازای بالا، بالون هایی سرنشین دار یا بدون سرنشینی 
هســتند که معمولاً با استفاده از گاز هلیوم یا هیدروژن یا گاهی متان به درون 
استراتوسفر رها می شوند. این آزمایشات همانطور که دانشمندان در این مأموریت 
انتظار داشــتند، صحیح انجام شد و وسیله آزمایشی با کمک چترنجات صحیح 
و سالم بر زمین فرود آمد. تنها صدمه ای که به این دو چتر نجات وارد شده بود 
این بود که بخش ســایبان آنها کمی صدمه دیده بود که به گفته محققان این 

مسئله برای ماموریت واقعی مشکلی ایجاد نخواهد کرد.
۲۰ سپتامبر، مأموریت »اگزومارس« آژانس فضایی اروپا از تاسیسات فضایی 
تالس آلنیا به شــهر کن، فرانســه منتقل شــد. این مأموریت شامل مریخ نورد 
روزالیند فرانکلین بود که دارای یک مته تخصصی برای جمع آوری نمونه ها از 
زیر سطح مریخ است. مریخ نورد اگزومارس)ExoMars rover( مریخ نورد رباتیک 
برنامه ریزی شده مریخ، به رهبری آژانس فضایی اروپا است. بنابر برنامه ریزی ها 
قرار بود مریخ نورد اگزومارس ۲۵ ژوئیه ســال ۲۰۲۰ پرتاب شود که پرتاب آن 
به دلیل شیوع کروناویروس به سال ۲۰۲۲ موکول شد. رهبران این پروژه اعلام 
کردند به دلیل انجام آزمایشــات بیشتر و رفع برخی مشکلات و شیوع بیماری 

کووید -۱9 پرتاب این مریخ نورد به سال ۲۰۲۲ موکول شده است.
انجام آزمایش چتر نجات یک نقطه عطف مهم برای این مریخ نورد که توسط 
ایرباس در شهر استیونج ساخته شده، است و محققان اکنون داده های آزمایش 

را تجزیه و تحلیل می کنند تا میزان پیشرفت این مریخ نورد را تعیین کنند.
»فرانسوا اسپوتو«)Francois Spoto(، رهبر برنامه اگزومارس گفت: فرود در 
مریخ کار بسیار دشواری است و جای هیچ خطایی نیست. موفقیت این آزمایش 

گامی رو به جلو و خوب است.

آزمایش چتر نجات مریخ نورد »روزالیند فرانکلین« با موفقیت انجام شد

مک  بوک پرو ۱۶ اینچی احتمالا با پردازنده M۱X اپل عرضه خواهد شد

بر اساس اطلاعات جدید افشاگری با نام کاربری LeaksApplePro، اپل در 
ســال آینده ی میلادی کامپیوتر های مک بوک پرو ۱۶ اینچی را با پردازنده ی 
M۱X عرضــه خواهــد کرد. اپل چندی پیــش از کامپیوتر های مک  مبتنی  بر 
پردازنــده ی اختصاصی M۱ رونمایی کرد. کوپرتینویی ها پیش تر در مراســم 
توســعه دهندگان، مهاجرت از پردازنده های اینتــل x۸۶ به پردازنده های اپل 
ســیلیکون را علنی کرده بودند و در جریان آخرین رویداد خود از پردازنده ی 
اختصاصی M۱ رونمایی و ادعاهای بزرگی در رابطه با آن مطرح کردند. در طول 
این رویداد، اپل عملکرد پردازشــی M۱ را چندین برابر بهتر از مدل قبلی در 
همان دستگاه ها عنوان می کرد. با عرضه  شدن کامپیوترهای جدید مک مجهز 
به این پردازنده، آزمون ها و بنچمارک های انجام شــده روی این محصولات از 
عملکرد کم نظیر آن ها حکایت داشتند و به نوعی اکثر ادعاهای اپل را به حقیقت 
تبدیل کردند. اکنون اخبار منتشرشده از پردازنده ی قوی تر این خانواده برای 
استفاده در مک بوک پرو ۱۶ اینچی حکایت دارند. بر اساس اطلاعات منتشرشده 
از اکانت توییتری LeaksApplePro، اپل در حال توسعه ی پردازنده ای جدیدی 
از خانواده ی M برای استفاده در مک بوک پرو ۱۶ اینچی است و ادعا می شود 
که پردازنده ی یادشــده فعلا با اسم M۱X شــناخته می شود. طبق گفته های 
این افشــاگر، پردازنده ی جدید از ۱۲ هسته ی پردازشی، شامل چهار هسته ی 

کم مصرف Ice Storm برای انجام وظایف و پردازش های روزمره و هشت هسته ی 
قدرتمند Fire Storm با عملکرد بالا برای پردازش های ســنگین تشکیل شده 
است. طبق گفته های افشاگر مذکور، پردازنده ی M۱X در کنفرانس مطبوعاتی 
معرفی مک بوک پرو ۱۶ اینچی رونمایی خواهد شد. اپل مدتی پیش سه عضو 
جدید از خانواده ی مک را با پردازنده ی یکسان M۱ رونمایی کرد و تنها تفاوت 
آن ها به استفاده از سیستم خنک سازی متفاوت مربوط می شود. یک هسته ی 
گرافیکی بیشــتر در مک  بوک پرو ۱۳ اینچی و مک مینی، تمامی تفاوت بین 
پردازنده ها ی سه محصول است؛ اما طبق گفته ی این افشاگر، مک بوک پرو ۱۶ 
اینچی از پردازنده ای کاملا جدید و قوی تری از تراشه ی M۱ استفاده می کند.

اپل ســال ها است که پردازنده های ســری A را برای استفاده در آیپد پرو 
و آیفون  در دو نســخه ی اســتاندارد و ایکس عرضه می کنــد؛ اکنون انتظار 
مــی رود کامپیوترهای جدید مک همین رویــه را دنبال کنند و در مدل های 
بالارده از پردازنده ی قدرتمندتری استفاده شود. شایعات قبلی از عرضه  شدن 
کامپیوترهای کلاس دســکتاپ اپل، در نیمه ی دوم ســال آینده ی میلادی با 
پردازنده ای با نام احتمالی M۲ حکایت داشتند و انتظار می رود اپل پردازنده ی 
ســوم )M۲( را که فعلا با اسم رمز »Jade« شناخته می شود، به طور ویژه  برای 

تأمین قدرت پردازشی آی مک  و مک پرو بهینه کند.


